




























































































































































































































































یکشنبه 16 دی  1403-5 ژانویه 2025 -4 رجب  1446 - شماره  27362

خبر

 وزیر راه و شهرسازی در نشست مشترک با همتای روس بر 
دستیابی به هدف ترانزیت ۱۰ میلیون تن بار در مسیر کریدور 
شمال- جنوب تاکید و خاطرنشان کرد: مسیرهای فعلی کریدور 
از  دریایی  و  جاده ای  ریلی،  مسیرهای  ذیل  شمال-جنوب 
ظرفیت ۲۰ میلیون تنی ترانزیت برخوردار است که باید این 

ظرفیت فعال شود. 
به گزارش ایرنا ، »فرزانه صادق«  در نشست مشترک با »رمان 

استاراویت« وزیر حمل و نقل فدراسیون روسیه که به صورت 
ویدیو کنفرانس با ابراز خرسندی از برگزاری جلسات بررسی 
حضور  با  منظم  صورت  به  آستارا  رشت-  راه آهن  ساخت 
و  مشترک  همکاری  تفاهم نامه  تنظیم  به  کشور  دو  نمایندگان 
نیز تهیه نقشه راه ۲۰۲۵ که امروز در اختیار طرف روس قرار 
در  هم زمان  مورد  دو  هر  که  کرد  پیشنهاد  و  اشاره  می گیرد، 

تاریخ مشخص به امضا برسند.

وی در ادامه به توسعه روابط همکاری های حمل و نقلی میان 
دو کشور در قالب کریدور شمال- جنوب اشاره و تاکید کرد: 
میان دو کشور در سنوات گذشته،  انجام شده  توافقات  طبق 
دستیابی به هدف ترانزیت ۱۰ میلیون تن بار در مسیر کریدور 
باید ظرفیت ۲۰ میلیون تنی  شمال- جنوب ضرورت دارد و 
ترانزیت در مسیرهای فعلی کریدور شمال- جنوب ذیل شقوق 

ریلی، جاده ای و دریایی، فعال شود.
شرقی  شاخه  شدن  فعال  به  همچنین  شهرسازی  و  راه  وزیر 
کریدور شمال- جنوب و ضرورت انجام اقدامات اجرایی در 
سه  گمرکی  امور  و  نقل  و  حمل  کمیته  تشکیل  وقت،  اسرع 
جانبه میان ایران- روسیه- جمهوری آذربایجان، لزوم تسهیل 
ظرفیت  افزایش  ایرانی،  ناوگان  رانندگان  برای  ویزا  صدور 
کشتیرانی تجاری )بار( و گسترش خطوط مسافری در دریای 

خزر تاکید کرد.
صادق، دستیابی به نقشه راه جامع حمل و نقلی میان دو کشور 
دو  وزارتخانه های  سوی  از  که  دانست  بزرگی  دستاورد  را 

کشور در دست اقدام است.
وی ضمن تبریک سال نو میلادی به دولت و ملت روسیه، ابراز 
همچنین  آرامش،  و  با صلح  توامان  سالی  که  کرد  امیدواری 

تعمیق روابط دو کشور در پیش باشد.
نقل  و  حمل  وزیر  استاراویت،  رمان  نشست  این  ادامه  در 
شهرسازی  و  راه  وزیر  از  قدردانی  ضمن  روسیه  فدراسیون 
و  منظم  جلسات  برگزاری  خاطر  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
پربار قبلی، موافقت خود را با همه موارد اعلامی در این جلسه 

اعلام کرد.

برای  رفاه  وزارت  جدید  طرح  تشریح  در  دولت  سخنگوی 
تدوین  درحال  وزارتخانه  نوشت:این  یارانه ها  بازتعریف 
سازوکاری است تا از طریق آزمون وسع و با تکیه بر ابزارها و 
تکنولوژی هایی که امروز در اختیار ما قرار دارد، جامعه هدف 

دقیق تری برای حمایت های دولتی تعیین کند. 
در  دولت  سخنگوی  مهاجرانی  فاطمه  تسنیم،  گزارش  به 
یادداشتی در ارگانه رسانه ای دولت از طرح دولت چهاردهم 
درخصوص بازتعریف یارانه ها خبر داد و به شرح زیر نوشت:

بعد  یارانه ها،  بندی  دهک  در  شده  تعریف  نظام  و  »ساختار 
اقتصادی  شاخص های  زیرا  است.  تغییر  نیازمند  دهه  یک  از 
گذشته  دهه  یک  شاخص های  با  و  کرده  تغییر  اجتماعی  و 
نمی توان میزان توانایی مالی افراد جامعه را سنجید. از همین 
این  تعریف  با  تا  است  شده  موظف  نیز  تعاون  وزارت  رو 
شاخص ها، افرادی را که توانایی مالی بالایی دارند شناسایی 
کند تا از فرآیند دریافت یارانه ها حذف شوند. اما این اتفاق با 

کدام منطق صورت می گیرد؟
بر  مبنی  دارد  وجود  دولت ها  همه  برای  مهم  واقعیت  یک 
اینکه منابع دولت ها نامحدود نیست. در کنار محدودیت منابع 
دولت ها، سازوکار پرداخت یارانه نقدی هم در همه دولت های 
است.  شده  پایه گذاری  جامعه  از  حمایت  هدف  با  جهان 
بیشترین  امکان  حد  تا  است  لازم  واقعیت،  دو  این  براساس 
حمایت از آسیب پذیرترین بخش جامعه صورت بگیرد. این 

نگاه با رویکرد ارائه یارانه برابر به همه جامعه متفاوت است.
در  خانواده  دو  هر  بگیرید.  نظر  در  را  نفره  سه  خانواده  دو 
به  نزدیک  ماهانه  درآمد  و  می کنند  زندگی  محروم  نقطه  یک 
3 تا 6 میلیون تومان دارند. خانواده اول در همان محل باقی 
مانده و خانواده دوم برای به دست آوردن فرصت های شغلی 
بهتر، نقل مکان کرده و در شرایط دیگر فرصت کارکردن دو 

نفر از اعضای خانواده برای آنان فراهم می شود. با این تغییر 
افزایش  تومان  میلیون   3۰ تا   ۲۰ به  خانواده  این  درآمدهای 
این درآمدها  از  ناچار بخشی  به  می یابد. طبیعتاً خانواده دوم 
حفظ  را  خود  شغلی  فرصت های  تا  بدهد  دست  از  باید  را 
کند. هزینه هایی مانند حمل و نقل و اجاره مسکن که در محل 
زندگی ابتدایی برای این خانواده هزینه چندانی نبود. در این 
شرایط، یارانه 3۵۰ هزار تومانی تقریباً ۵ تا ده درصد از درآمد 
درصد   ۲ از  کمتر  دوم  خانواده  برای  اما  است.  اول  خانواده 
است. حالا قرار است شما منابع محدود خودتان را بین این 
قرار  هم  مقابل  در  تفکر  سه  اینجا  کنید.  تقسیم  خانواده  دو 
می گیرند. تفکر اول معتقد است به دولت هیچ ارتباطی ندارد 
این کار  این عده،  نگاه  از  این خانواده ها حمایت کند.  از  تا 
این  نباید  و  است  بازار  و  جامعه  در  دولت  دخالت  مصداق 
»نابرابری«  شدن  گسترده تر  به  تفکر  این  نتیجه  بکند.  را  کار 
در جامعه منجر می شود. تفکر دوم معتقد است منابع محدود 
این  نگاه  از  شود.  پرداخت  همه  به  یکسان  صورت  به  باید 
برابری طلب، در عمل  تفکر عدالت یعنی »برابری«. این تفکر 

در جوامع کمونیستی با شکست و فروپاشی روبه رو شد. زیرا 
واقعیتی به نام محدود بودن منابع دولتی را در نظر نمی گرفت و 
توجه نداشت که در این رویکرد آنچه در عمل اتفاق می افتد، 

توزیع فقر خواهد بود.
اما تفکر سوم معتقد است دولت باید بیشترین حمایت را از 
کسانی انجام دهد که آسیب پذیری بیشتری دارند. مطابق این 
تفکر، از میان دو خانواده فرضی بحث شده در اینجا، حمایت 
کیفیت  محسوس  بهبود  به  می تواند  اول  خانواده  از  دولت 
زندگی او منجر شود، اما همین حمایت در خانواده دوم تأثیر 
چندانی نخواهد داشت. این وضعیت را در ابعاد بزرگ تر هم 

می توان دید.
هیچ دولتی نمی تواند مدعی شود می تواند فقر را به طور کامل 
اندازه  این  به  هم  دولتی  هیچ  امکانات  و  منابع  ببرد.  بین  از 
نیست که بتواند به لحاظ اقتصادی فقرا را به اندازه مرفه ترین 
بخش جامعه بالا بکشد. بر همین مبنا تلاش دولت چهاردهم 
این است که »درصد نابرابری« و »میزان نابرابری« را کاهش 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  منظور  این  برای  دهد. 
درحال تدوین سازوکاری است تا از طریق »آزمون وسع« و با 
تکیه بر ابزارها و تکنولوژی هایی که امروز در اختیار ما قرار 
تعیین  دولتی  برای حمایت های  دقیق تری  جامعه هدف  دارد، 
کند. از همین رو 6 شاخص تعریف شده است تا برمبنای آن 
دهک بندی ها بازتنظیم شده و کسانی که از درآمدهای بالاتری 
برخوردار هستند از دریافت یارانه حذف شوند تا دولت بتواند 

کمک بیشتری را به آسیب پذیرترین بخش جامعه ارائه کند.
جامعه دیرپای ایرانی هم نشان داده است اگر اطمینان داشته 
باشد پول و اعتبارات خیریه ای که پرداخت می کند )یا منافعی 
که از دست می دهد( به دست افراد نیازمندتر جامعه می رسد، 

حتماً در این کار مشارکت و همراهی خواهد کرد.«

در نشست برخط با وزیر حمل و نقل روسیه مطرح شد

تاکید وزیر راه و شهرسازی بر دستیابی به هدف ترانزیت
 ۱۰ میلیون تن بار در کریدور شمال- جنوب

سخنگوی دولت خبر داد

 طرح وزارت رفاه برای بازتعریف یارانه ها 

شیوع آنفلوانزایH۱N۱ در کشور؛ فروکش بیماری تا ۲ هفته آینده
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان این که آنفلوای 
H۱N۱ اکنون شایع ترین نوع آنفلوانزای در گردش در کشور 
به شمار می رود، گفت: پیش بینی می شود که موارد بیماری و 

پیک آنفلوانزا تا دو هفته آینده فروکش کند. 
این  به  پاسخ  در  تسنیم  با  گفت وگو  در  طبرسی  پیام  دکتر 
سؤال که »شیوع آنفلوانزا باعث افزایش موارد بستری بیماران 
زمستان،  فصل  در  کرد:  اظهار  است؟«  شده  بیمارستان ها  در 
بیماری های تنفسی شایع هستند و به دلیل افزایش برودت و 
شاهد  هرحال  به  تنفسی  بیماری های  افزایش  و  هوا  آلودگی 
بخش های  در  بستری  افزایش  درنتیجه  و  ابتلا  موارد  افزایش 
آنفلوانزا  شدگان  بستری  تعداد  البته  هستیم،   ICU و  عادی 
نفر در هر  بوده است و 3۰  ابتلا کم  میزان  به  همواره نسبت 
مبتلا  افراد  برخی  شوند.  بستری  است  ممکن  نفر  هزار   ۱۰۰
به بیماری های زمینه ای ممکن است بستری شوند یا حتی در 

مواردی، بیماری منجر به مرگ تعدادی از آن ها شود.
متخصص بیماری های عفونی افزود: در یک ماه گذشته موارد 

آنفلوانزا افزایشی بوده و پیش بینی می شود که موارد بیماری و 
پیک آنفلوانزا تا دو هفته آینده فروکش کند.

در  گردش  در  آنفلوانزای  ویروس  شایع  نوع  درباره  طبرسی 
کشور بیان کرد: آنفلوای A از گروه H۱N۱ اکنون شایع ترین 

نوع آنفلوانزای در گردش در کشور به شمار می رود.
که  این  بیان  با  دانشوری  مسیح  بیمارستان  آموزشی  معاون 
است،  بوده  مهرماه  اول  آنفلوانزا  واکسن  تزریق  زمان  بهترین 
گفت: اگر فردی جزو افراد پرخطر است و تاکنون به بیماری 
را  آنفلوانزا  واکسن  تمایل  صورت  در  می تواند  نشده  مبتلا 
بیماری در فصل زمستان شیوع  تزریق کند زیرا بهرحال این 
بوده  پاییز  ابتدای  واکسن،  این  تزریق  زمان  بهترین  اما  دارد 

است.
ایمنی  به نقص  مبتلا  بیماران  بیماری های عفونی در  فلوشیپ 
آنفلوانزا  به  ابتلا  خطر  معرض  در  گروه های  درباره  پیوند،  و 
مبتلایان  شامل  بیماری  خطر  معرض  در  افراد  کرد:  تصریح 
ریوی  مشکلات  و  عروقی  قلبی  بیماری های  دیابت،  سرطان، 
و  نیابند  شلوغ حضور  اماکن  در  است  بهتر  افراد  این  است؛ 
از  بودند  شلوغ  و  تجمعی  اماکن  در  حضور  به  مجبور  اگر 
ماسک های تنفسی استفاده کنند زیرا ویروس آنفلوانزا سرایت 

پذیری بالایی دارد.

لیتر  میلیون  یک  کشف  از  هرمزگان  دادگستری  کل  رئیس 
سوخت قاچاق در خلیج فارس خبر داد و گفت: قاچاقچیان 
به منظور فرار از مجازات و جلوگیری از توقیف، حدود یک 
میلیون لیتر دیگر از سوخت های متعلق به خود را نیز معدوم 

کرده اند. 
به گزارش تسنیم ، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری استان 
هرمزگان برای سومین بار طی ۱۰ روز اخیر با حضور میدانی 
تندرو  شناور های  از  بازدید  و  فارس  خلیج  دریایی  پهنه  در 
فرماندهی و کنترل  از مرکز  ایران  مرزبانی جمهوری اسلامی 
قرارگاه دریایی مقابله با قاچاق سوخت در خلیج فارس بازدید 

کرد.
بازدید  این  جریان  در  هرمزگان  استان  دادگستری  کل  رئیس 
گفت: افتخار داریم طی ۱۰ روز اخیر برای سومین بار ضمن 
حضور میدانی در پهنه دریایی خلیج فارس از مجاهدت ها و 
تلاش های مرزبانان دلیر و غیور استان برای صیانت از امنیت و 

منابع کشور بازدید کنیم. 
با تدبیر  وی در ادامه افزود: خوشبختانه طی این ده روز که 
قرارگاه  انتظامی،  و  مرزبانی  نیرو های  و  استان  تأمین  شورای 
دریایی فعال شده است و تأثیرات مثبتی را در جهت پیشگیری 

و مقابله با قاچاق سوخت شاهد هستیم. 
قاچاقچیان  شگرد های  از  یکی  اینکه  به  اشاره  با  قهرمانی 
گفت:  دریاست،  بودن  طوفانی  از  سوءاستفاده  سوخت، 
قاچاقچیان سوخت در چنین شرایطی فعالیت خود را تشدید 

می کنند. 
جوی  شرایط  دلیل  به  نیز  امروز  اساس  این  بر  افزود:  وی 
نامساعد دریا، قاچاقچیان قصد داشتند که از طریق خور های 
از  را  قاچاق  سوخت های  میناب  شهرستان  اطراف  مناطق 
مرز های کشورمان خارج کنند که دریابانان غیور و نیرو های 
قرارگاه مقابله با قاچاق سوخت موفق شدند با نیرو و استعداد 
و تجهیزات کافی با اقدامات مجرمانه قاچاقچیان مقابله کنند. 

از کشف مشک های  رئیس کل دادگستری هرمزگان همچنین 

ماری حاوی بیش از یک میلیون لیتر سوخت قاچاق نیز خبر 
داد و افزود: قاچاقچیان سوخت که خود را در تنگنا و فشار 
ناشی از عملیات نیروی های مرزبانی دیده اند به منظور فرار از 
مجازات و جلوگیری از توقیف، حدود یک میلیون لیتر دیگر از 

سوخت های متعلق به خود را نیز معدوم کرده اند. 
وی یادآور شد: بر این اساس با ناکامی قاچاقچیان در رسیدن 
به هدفشان برای خارج کردن بیش از دو میلیون لیتر سوخت 
قاچاق از مرز های کشورمان، ضربه مالی بزرگی به آن ها وارد 

شده است. 
قهرمانی تصریح کرد: امروز به همراه سردار اسماعیلی فرمانده 
مرزبانی استان مجدداً در پهنه های آلوده به قاچاق سوخت در 
دریا حاضر شدیم تا هم از نزدیک بر فعالیت قرارگاه مقابله 
به رزمندگان و  باشیم و هم  نظارت داشته  با قاچاق سوخت 

مرزبانان غیور استان خداقوت بگوییم. 
مصوبه  به  اشاره  با  همچنین  هرمزگان  دادگستری  کل  رئیس 
شورای قضایی استان برای تقدیر از اقدامات قرارگاه دریایی 
مقابله با قاچاق سوخت در خلیج فارس با تقدیم لوح سپاس 
از تلاش های فرماندهان، سربازان، افسران و مرزبانان دریابانی 

استان تقدیر کرد.

کشف یک  میلیون لیتر سوخت در خلیج فارس؛ شگرد  قاچاق کشف شد 

۲۳۶۷ بدهکار مهریه و نفقه در 
زندان های کشور داریم

رئیس هیئت امنای ستاد دیه کشور با بیان اینکه در حال حاضر 
۲36۷ نفر بدهکار مهریه و نفقه در زندان های سراسر کشور 
داریم، گفت: از این تعداد ۱۹۱۰ نفر بدهکار مهریه و ۴۵۷ نفر 

بدهکار نفقه هستند. 
سید اسدالله جولایی اظهار کرد: مهریه های غیرمتعارف یکی از 
موضوعاتی است که باعث متلاشی شدن خانواده ها می شود. 
گرفته  و کی  داده  رو کی  مهریه  که  بهانه  این  به  خانواده ها 

فرزندان خود را تشویق به مهریه های بالا نکنند.
زندان های سراسر  از  که  بازدیدهایی  راستای  در  افزود:  وی 
کشور داشتیم و در بازدید از زندان اوین زندانیانی را ملاحظه 
اما بیش از هزار سکه به  کردیم که حتی یک سکه ندیدند، 
که  دیدم  را  افرادی  زندان  در  کرده اند.  تعهد  مهریه  عنوان 
مثال در یک  به عنوان  به خاطر یک سکه در زندان هستند. 
مورد یک کارگر ساختمانی که در حداکثر روزی ۸۰۰ هزار 
تومان درآمد دارد هزار و ۴۵۰ سکه تعهد مهریه داشت و در 
زندان به سر می برد. با احتساب قیمت روز سکه و درآمد این 
شخص و به شرط آنکه همه روزهای هفته را کار کند چند 
سال طول می کشد تا بتواند دین خود را پرداخت کند؟ بارها 
گفته شده که خانواده ها و جوانان از این تصمیمات غیرمعقول 

و احساسی حذر کنند.
جولایی ادامه داد: ۲۸ نهاد آموزشی از قبیل وزارت آموزش 
و پرورش، شورای فرهنگ عمومی، دانشگاه ها، مساجد و ... 
در کشور داریم. لازم است که این نهادها ورود جدی تری به 
موضوع ساماندهی مهریه ها داشته باشند. امیدواریم با تلاشی 
پیگیری  با  و  انجام می شود  در کمیسیون قضایی مجلس  که 
و  مدون  قانون  تقلید  عظام  مراجع  فتوای  و  ملت  نمایندگان 
خوبی در این زمینه تصویب شود تا بیش از این شاهد افزایش 

آمار زندانیان بدهکار مهریه و نفقه نباشیم.
وی در پاسخ به این سوال که مهریه فرزندان خودتان چقدر 
است گفت: دو فرزند برادر شهیدم را در محضر مقام معظم 
رهبری و با مهریه ۱۴ سکه بهار آزادی عروس و داماد کردم 
و در حال حاضر در مقاطع عالی تحصیلی هستند و زندگی 
دوام  تضمین کننده  حتما  بالا  مهریه  بنابراین  دارند؛  آرامی 

زندگی نیست.
به  مربوط  جولایی اضافه کرد: در زمان عقد دخترم قسمت 
مهریه را در سند خالی گذاشتم به یک جلد کلام الله مجید 
برای  را  مبلغی  داماد  پدر  اما  اکتفا کردم،  آینه و شمعدان  و 
مهریه در سند قید کرد. علت این امر این بود که ما به خانواده 

یادآوری کنیم که مهریه باعث خوشبختی نمی شود.
حال  در  اینکه  بیان  با  کشور  دیه  ستاد  امنای  هیئت  رئیس   
حاضر ۲36۷ نفر بدهکار مهریه و نفقه در زندان های سراسر 
بدهکار  نفر   ۹۱۰ و  هزار  تعداد  این  از  گفت:  داریم،  کشور 

مهریه و ۴۵۷ نفر بدهکار نفقه هستند.

از  معادن  و  در طرح های جدید صنایع  وزیر صمت گفت: 
بکارگیری مدیران پروازی جلوگیری شود و این شرایط در هر 

جایی که عمل شده، مورد رضایت واقع شده است.
و  معدن  صنعت  وزیر  اتابک،  محمد  فارس،سید  گزارش  به 
تجارت در دیدار با آیت الله محمد رضا ناصری، نماینده ولی 
فقیه در استان و امام جمعه یزد، اظهار کرد: یزد قطب نساجی 
کشور بوده و بیش از ۴۰ درصد نساجی کشور در این استان 
تولید می شود. وی با بیان اینکه با توجه به ظرفیت نساجی در 
یزد، باید در زمینه پوشاک برنامه ریزی داشته باشیم، اضافه 
که  تولید شود  و  مدلی طراحی  باید  پوشاک  زمینه  در  کرد: 
مورد استقبال مردم قرار گیرد و بتوانیم آن را در سراسر کشور 

جاری کنیم.
قطب های  از  یکی  همچنین  یزد  اینکه  بیان  با  صمت  وزیر 
معادن در کشور است، افزود: یزد جزو استان هایی است که 
درصد بیکاری پایین تری نسبت به دیگر استان ها دارد؛ هر چند 
اما  دارند،  بیشتری  بیکاری  آمار  استان  این  تحصیل کرده های 
در حالت عادی با کمبود نیروی کار مواجه است.اتابک ادامه 
داد: در خصوص راه اندازی معادن باید به این موضوع توجه 
شود که بخشی از نیروها بومی و بخشی غیربومی هستند و در 
طرح های جدید صنایع و معادن از بکارگیری مدیران پروازی 
جلوگیری شود و این شرایط در هر جایی که عمل شده، مورد 

رضایت واقع شده است.

وزیر صمت: 
مدیران پروازی در طرح های 

صنایع بکارگیری نشوند

بانک مرکزی با تکذیب ادعای کاهش ذخایر خارجی و عدم 
تکافو برای واردات اعلام کرد: ذخایر ارزی خارجی و ذخایر 
ارز و طلا در داخل کشور کاملا مطمئن و قابل استفاده است. 
به گزارش تسنیم ، بانک مرکزی ضمن تکذیب ادعای منتشر 
شده مبنی بر کاهش ذخایر ارزی خارجی و عدم تکافو برای 
ذخایر  می کند:  تاکید  سال  پایان  تا  کشور  کالاهای  واردات 
کاملا  کشور  داخل  در  طلا  و  ارز  ذخایر  و  خارجی  ارزی 
مطمئن و قابل استفاده است و مشکلی در تامین ارز واردات 

کالا به کشور وجود ندارد.
همچنین کل ارز تامین شده توسط بانک مرکزی برای واردات 
کالاهای مورد نیاز به کشور از ابتدای سال تا امروز ۵3 میلیارد 
و ۲۸۸ میلیون دلار بوده است که ۱۱ میلیارد و ۱۰۲ میلیون 

دلار آن مربوط به کالاهای اساسی و دارو می باشد.

بانک مرکزی:
ذخایر ارزی خارجی و ذخایر ارز و 

طلا مطمئن است 

روسیه خواستار پایان فوری جنگ غزه شد 
روسیه از رژیم صهیونیستی خواست تا هرچه سریع تر به جنگ غزه 
پایان دهد. روسیه در جلسه اضطراری مجمع امنیتی سازمان ملل، از 
رژیم صهیونیستی خواست تا هرچه سریعتر به تخاصم در نوار غزه 
پایان دهد.»واسیلی نبنزیا« نماینده روسیه در سازمان ملل، اشاره کرد 
که محاصره و حملات از سوی اسرائیل، سبب به وجود آمدن بحران 
آوارگی گسترده شده  و  انسانی  های  زیرساخت  به  آسیب  انسانی، 
است.نبنزیا بیان کرد: »ما شدیدا نگران حملات جاری به مکان های 
غیرنظامی هستیم«.دیپلمات روس گفت: »درحالیکه سیستم درمان در 
غزه  تقریبا به طور کامل نابود شده، تعداد پناهجویان به میلیون ها 

رسیده است«. 
نظامی  پایگاه  احداث  برای  برنامه ای  پنتاگون: 

جدید در شمال سوریه وجود ندارد 
پنتاگون احداث پایگاه جدید آمریکایی در شمال سوریه را تکذیب 
آمریکا  دفاع  وزارت  سخنگوی  معاون  سینگ«،  »سابرینا  کرد. 
)پنتاگون( در اولین کنفرانس مطبوعاتی سال جاری تاکید کرد که 
برنامه یا قصدی برای ایجاد پایگاه آمریکایی در منطقه »عین  هیچ 
در  ندارد.سینگ  وجود  سوریه  شمال  در  حلب  استان  در  العرب« 
واکنش به اخبار منتشر شده درباره ایجاد پایگاه نظامی آمریکایی در 
عین العرب گفت: »من برخی از این اخبار را دیده ام. هیچ برنامه ای 
برای ساخت پایگاه نظامی در کوبانی )عین العرب( وجود ندارد«.وی 
بار دیگر مدعی شد که سربازان آمریکایی برای شکست همیشگی 

گروه تروریستی داعش در سوریه هستند.
موافقت وزارت خارجه آمریکا با فروش تجهیزات 

نظامی به عربستان 
این  اعلام کرد که وزارت خارجه  )پنتاگون(  آمریکا  دفاع  وزارت 
کشور با فروش تجهیزات نظامی به عربستان سعودی به ارزش بیش 
از ۷۵ میلیون دلار موافقت کرده است. طبق این گزارش، پنتاگون 
اعلام کرد که وزارت امور خارجه آمریکا فروش ۲۰ »اژدر سبک 
MK ۵۴«، ساخت کمپانی »ریتون« به عربستان سعودی را به ارزش 

۷۸.۵ میلیون دلار تایید کرده است.پنتاگون افزود: »این اقدام، توانایی 
با  آینده  و  فعلی  تهدیدات  بازدارندگی  برای  را  سعودی  عربستان 

تقویت توانایی هایش در جنگ ضد زیردریایی ها بهبود می بخشد«.
طرح دولت بایدن برای فروش بسته تسلیحاتی ۸ 

میلیون دلاری به اسرائیل 
فروش  برای  آمریکا  رئیس جمهور  نیت  از  »آکسیوس«  گزاری  خبر 
بسته تسلیحاتی به ارزش ۸ میلیون دلار به اسرائیل را دارد.بر اساس 
این گزارش، »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا،  که کمتر از یک ماه 
دارد  است، قصد  مانده  باقی  ریاست جمهوری خود  دوره  پایان  به 
بسته تسلیحاتی به ارزش ۸ میلیون دلار را به اسرائیل بفروشد.وزارت 
به  برای  خود  قصد  از  را  کشور  این  کنگره  رسما  آمریکا  خارجه 
نتیجه رساندن   قرارداد با اسرائیل تحت عنوان آنچه این این رژیم 

تسلیحات و مهمات از آمریکا دریافت می کند باخبر کرد.
ترامپ: آمریکایی  ها از نیمه افراشتن پرچم در روز 

تحلیف ناراحت خواهند شد 
رئیس جمهور منتخب امریکا تاکید کرد که نیمه افزاشتن پرچم برای 
نارضایتی  موجب  تحلیف  روز  در  پیشین  رئیس جمهور  سوگواری 
آمریکایی ها می شود.  »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور منتخب آمریکا 
پایین افراشتن پرچم ها در روز تحلیف خود برای سوگواری »جیمی 
کارتر«، رئیس جمهور پیشین  این کشور را اقدامی نادرست و میاه 
هیچ  که  کرد  تاکید  کرد.وی  توصیف  کشورش  مردم  نارضایتی 
آمریکایی نمی تواند با پرچم های نیمه افراشته در ماه جاری خوشحال 
خوشحالی  احساس  بدبینانه  صحنه  این  از  دموکرات ها  اما  شود 

می کنند.
تضعیف  برای  چین  تلاش های  شدن  دوبرار 

دموکراسی در تایوان 
تایوان از دوبرابر شدن تلاش های چین برای تضعیف دموکراسی در 
تایوان اعلام کرد که چین  تلاش های  این جزیره خبر داد. دولت 
با  روابط  بستن  و  جزیره  این  در  دموراسی  تضعیف  برای  خود 
آمریکا از طریق  انتشار اطلاعات غلط خصوصا به صورت آنلاین 
آمار   « اعلام کرد:  تایوان  ملی  امنیت  است.دفتر  را دو چندان کرده 
اطلاعات غلط و بی اساس منتشر شده از سوی چین، از ۱.33 میلیون 
در سال ۲۰۲3 به 6۰ درصد و در حدود ۲.۱6 میلیون در سال ۲۰۲۴ 
افزایش یافته است«.  فیسبوک و ایکس، اصلی ترین کانال های انتشار 
که  تیک تاک  مانند  پلتفرم هایی  همراه  به  بودند،  نادرست  اطلاعات 

به طور مشخص، جوانان هدف گذاری می کنند.
اعزام ۲ هزار و ۶۰۰ سرباز به رزمایش ناتو از سوی 

بریتانیا 
وزارت دفاع بریتانیا اعلام کرد که این کشور ۲ هزار و 6۰۰ سرباز 
و ۷3۰ وسیله نقلیه را به رزمایش ناتو که از ۱3 ژانویه تا ۲6 فوریه 
در بلغاری و رومانی برگزار می شود، اعزام خواهد کرد. به گفته این 
وزارتخانه، ارتش بریتانیا »در این رزمایش فرماندهی تمامی نیروهای 
زمینی  را برعهده خواهد داشت«.این رزمایش همچنین شامل نیروی 
دریایی سلطنتی و نیروی هوایی سلطنتی خواهد بود.بنا به این بیانیه، 
کمک  ناتو  متحدان  بین  همکاری  و  هماهنگی  بهبود  به  مانور  این 

خواهد کرد، به ویژه در مراحل اولیه استقرار.
السودانی: نگذاشتیم عراق به صحنه نبرد در منطقه 

تبدیل شود
نخست وزیر عراق در اظهاراتی درباره تحولات اخیر در منطقه ابراز 
نظر کرد و گفت: منطقه ما در ماههای اخیر شاهد رخدادهای اساسی 
و جدی بود که موجب تحولات مهمی نظیر وقایع سوریه شد.»محد 
شیاع السودانی« نخست وزیر عراق تاکید کرد: منطقه ما در ماههای 
تحولات  موجب  که  بود  جدی  و  اساسی  رخدادهای  شاهد  اخیر 
مهمی نظیر وقایع سوریه شد.وی افزود: ما از ابتدای تحولات سوریه 
تاکید داشتیم و تصمیم گرفتیم اجازه  اتخاذ سیاست بی طرفانه  بر 
گیری  تصمیم  شأن  سرنوشت  درباره  خودشان  سوریه  مردم  دهیم 

کنند.
استعفای  خواستار  فرانسه  مردم  درصد   ۶۱

»ماکرون« هستند
تازه ترین نظرسنجی ها در فرانسه نشان می دهد که بیش از 6۰ درصد 
هستند.تازه ترین  رئیس جمهور  استعفای  خواستار  کشور  این  مردم 
نظرسنجی روزنامه »لوفیگارو« نشان می دهد که بیش از 6۰ درصد 
مردم فرانسه خواستار استعفای »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور این 
کشور هستند و ۷۲ درصد نیز اعتقادی به عملی شدن وعده های او 
ندارند.نتایج این نظرسنجی نشان می دهد که 6۱ درصد پاسخ دهندگان 
در این نظرسنجی بر این باورند که بحران سیاسی کنونی در فرانسه 
باید فوراً با استعفای ماکرون حل وفصل شود. از ماه سپتامبر تاکنون 
اضافه  هستند،  ماکرون  استعفای  خواستار  که  کسانی  به  درصد   ۷

شده است.
و  آلمان  دائم  عضویت  با  روسیه  نماینده  مخالفت 

ژاپن در شورای امنیت سازمان ملل
نماینده دائم روسیه در سازمان ملل با عضویت آلمان و ژاپن به عنوان 
اعضای دائم شورای امنیت این سازمان مخالفت کرد. »واسیلی نبنزیا« 
عنوان کرد: »اگر شورای امنیت سازمان ملل اصلاح شود، برخی از 
کشورها هرگز عضو دائم نخواهند شد حتی اگر آنها تمایلی به انجام 
درباره  رایزنی ها  و  »گفت وگوها  افزود:  باشند.«وی  داشته  کار  این 
اصلاح شورای امنیت سازمان ملل سالهاست در سازمان ملل انجام 
شده  و من اکنون خصوصا درباره آلمان و ژاپن حرف می زنم.«هند 
و کشورهای آفریقایی در درجه اول به داشتن یک کرسی دائمی در 
شورای امنیت سازمان ملل امیدوار هستند. با این حال، دولت آلمان 

نیز از مدت ها قبل برای این امر تلاش کرده است.
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مدیر کل تامین اجتماعی گیلان:
بیش از ۲۵ هزار کارگر ساختمانی تحت 
پوشش تامین اجتماعی گیلان قرار دارند

تلاش نویسندگان »سوجان« برای نزدیک 
شدن به بوم گیلان ستودنی بود

استاندار گیلان :

پروژه  تصفیه  خانه های فاضلاب گیلان تنها ۲۶ درصد پیشرفت داشته اند؛ 
این فاجعه است

استاندار گیلان با انتقاد از پیشرفت کند پروژه های تصفیه خانه 
پروژه های  در  دیگر  شهرهای  که  حالی  در  گفت:  گیلان  در 
بانک جهانی پیشرفت ۷۶ درصدی داشته اند، این  تصفیه خانه 
محسوب  فاجعه  که  است  درصد   ۲۶ تنها  گیلان  برای  عدد 

می شود.
»هادی حق شناس« استاندار گیلان در گفت وگو با ایسنا اظهار 
آمدن  بالا  شاهد   ۱۳۸۶ سال  حدود  تا   ۱۳۵۷ سال  از  کرد: 
سطح آب دریای کاسپین بودیم؛ در این مدت دو جزیره در 
بندر انزلی زیر آب رفتند و حتی اسکله های سازمان بنادر و 
دریانوردی نیز زیر آب قرار گرفتند. از سال ۱۳۸۶ به بعد اما 
به طور  مواجه شدیم.  پدیده عقب روی آب دریای کاسپین  با 
دقیق در تاریخ ۲۸ آذر سال جاری، سطح آب دریای کاسپین 

به شرایط ۴۶ سال پیش خود بازگشت.
وی با اشاره به دلایل مطرح شده در این خصوص خاطرنشان 
بالا آمد، سه دلیل اصلی  کرد: زمانی که آب دریای کاسپین 
دوم،  کاسپین؛  دریای  کوه زایی  پدیده  نخست،  شد:  مطرح 
افزایش نزولات آسمانی به دلیل شیرین تر شدن آب این دریا و 

سوم، باز کردن مسیر رود ولگا توسط روس ها.

مسیر  روسها  می شود  گفته  اینکه  به  اشاره  با  گیلان  استاندار 
آب را بسته اند و این موجب عقب روی آب شده،  گفت: این 
در حالی است که فاصله از ابتدای ساحل دریای کاسپین تا 
بندر آستاراخان حدود ۲۰۰ کیلومتر و از آنجا تا رود ولگا و 
 ۵۰۰ تقریباً  بالتیک  دریای  و  مدیترانه  دریای  به سمت  سپس 
بر  را  خود  صنعت  از  عمده ای  بخش  روسیه  است.  کیلومتر 
پایه کشتیرانی رودخانه ای بنا کرده؛ بنابراین اگر مسیر آب را 

ببندند، خودشان متضرر می شوند.
حق شناس تأکید کرد: هیچ دلیل علمی مشخصی برای پایین 
یا بالا آمدن سطح آب دریای کاسپین وجود ندارد. با این حال، 
گیلان از دو مزیت برخوردار است؛ نخست اینکه عمق آب در 
سواحل گیلان و »اسکله های جدید بندرانزلی و منطقه آزاد« 
آسیب پذیری  آب،  عقب نشینی  در صورت  لذا  و  است  بیشتر 
و موج شکن های  اسکله ها  اینکه  دوم  داشت.  کمتری خواهیم 
بندرانزلی در عمق های ۱۴ یا ۱۵ متری ساخته  منطقه آزاد و 

شده اند.
وی درباره تالاب انزلی توضیح داد: تالاب انزلی با مساحت 
۲۰ هزار هکتار  معادل ۲۰۰ میلیون مترمربع  یکی از سرمایه های 

زیست محیطی مهم است. عمق تالاب قبل از انقلاب، به طور 
فاضلاب های  ورود  دلیل  به  اما  بود،  متر   ۱۰ بالای  میانگین 
شهری و صنعتی، این عمق کاهش یافته است. سالانه حدود 
۵۰ درصد فاضلاب شهرهای بندرانزلی، رشت و صومعه سرا و 
همچنین ۱۵ هزار مترمکعب فاضلاب شهر صنعتی رشت وارد 
انباشت رسوبات انسانی  تالاب می شود. این موضوع موجب 
و کاهش عمق تالاب شده است که اگر میانگین عمق را پنج 
متر در نظر بگیریم و ضرب در ۲۰۰ میلیون مترمکعب کنیم، 
یک میلیارد مترمکعب رسوبات انسانی و فاضلاب وجود دارد، 
چون ورودی بیش از خروجی است و فاضلاب با سرعت در 

حال تخلیه درون تالاب است.
استاندار گیلان خاطرنشان کرد: در زمان مدیریت بنده در اداره 
کل بنادر و دریانوردی استان، بین سال های ۱۳۷۸ تا ۱۳۸۲، 
لایروبی  مترمکعب  هزار   ۱۰۰ حدود  بندر  حوضچه  در  تنها 
آبخور  با  کشتی هایی  بندرانزلی،  اول  اسکله  در  دادیم.  انجام 
کاهش  متر  نیم  به  آبخور  امروز  اما  می گرفتند،  پهلو  متر  پنج 

یافته است.
بنادر و دریانوردی در سال گذشته و  ادامه داد: سازمان  وی 
اما مشکل  انجام داده،  میلیون مترمکعب لایروبی  امسال، یک 
فاضلاب  اگر  است.  نشده  تصفیه  فاضلاب های  ورود  اصلی 
بارش های  تصفیه شود،  و صومعه سرا  انزلی  شهرهای رشت، 
الهی می توانند نقش خود را در پاکسازی تالاب ایفا کنند. با 
این حال، امکان لایروبی گسترده تر به صورت فعلی وجود ندارد 

و باید ورودی فاضلاب قطع شود.
حق شناس با اشاره به عملکرد پروژه های تصفیه خانه در گیلان 
اظهار کرد: در حالی که شهرهای دیگر کشور در پروژه های 
شد  آغاز  مشترک  طور  به  طرح  که  جهانی  بانک  تصفیه خانه 
پیشرفت ۷۶ درصدی داشته اند، این عدد برای گیلان تنها ۲۶ 
درصد است که یک فاجعه محسوب می شود. ما در گیلان نیاز 
به سرمایه گذاری ۲۵ هزار میلیارد تومانی داریم، اما تنها ۵۰۰ 
میلیارد تومان برای رشت و انزلی اختصاص یافته که این عدد 
هم تقسیم می شود و متولیان و صاحب نظران می دانند که 

به هیچ وجه کافی نیست.
استاندار گیلان در پایان تصریح کرد: اولویت اصلی ما حفاظت 
از محیط زیست است و بنده در روز معارفه ام در گیلان هر 
سه اولویتم را محیط زیست عنوان کردم؛ ما بر این باوریم که 
به دریا زندگی کنیم و  به دریا، رو  به جای پشت کردن  باید 
همت بلند داشته باشیم تا این لکه آلودگی تالاب زیبای انزلی 

از محیط  زیست گیلان پاک شود.

مدیر عامل شرکت گاز گیلان در مراسم امضاء و اجرای تفاهم 
و  سازی  فرهنگ  :نیازمند  گفت  گاز«  »همیار  ملی  طرح  نامه 

افزایش آگاهی شهروندان در راستای مصرف بهینه هستیم.
باهدف  ای  نامه  تفاهم  انعقاد  از  نصیری«  برادران  مسعود   «
راستای  در  طبیعی  گاز  ایمن  و  بهینه  مصرف  فرهنگ  ترویج 
مسئولیت  پذیری اجتماعی باعنوان طرح ملی »همیار گاز« که 
در  اجراست،  درحال  کشور  سراسر  در  یکپارچه  صورت  به 
استان گیلان خبر داد و اظهار کرد: این طرح با هدف آموزش 
مصرف صحیح گاز طبیعی میان جامعه مخاطب دانش آموزان و 
معلمان، فی ما بین اداره کل آموزش و پرورش و شرکت گاز 

استان گیلان به امضا رسید.
مدیرکل  با  دیدار  در  گذشته  شنبه   سه  روز  نصیری  برادران 
آموزش و پرورش گیلان، بابیان اینکه ناترازی انرژی در سطح 
گاز  منابع  محدودیت های  و  انرژی  مصرف  مدیریت  کشور، 
طبیعی موضوع حائز اهمیتی است و ضرورت دارد نسبت به 
فرهنگ سازی و افزایش آگاهی شهروندان در راستای مصرف 

بهینه بیش از پیش تلاش شود.
افزود: نقش دانش آموزان و معلمان در فرآیند  ادامه  وی در 
تحقق این مهم بسیار اهمیت دارد. زیرا دانش آموزان بعنوان 
همیار گاز می توانند سفیران اشاعه و ترویج مصرف بهینه گاز 
طبیعی میان خانواده های خود باشند که در این راه همراهی و 

همکاری آموزش و پرورش استان مثل سنوات گذشته بسیار 
حائز اهمیت است.

مدیرعامل شرکت گاز گیلان تصریح کرد: بر اساس امضاء و 
اجرای این تفاهم نامه ، معلمان و دانش آموزان مقاطع ابتدایی 
استان در قالب طرح ملی همیار گاز اهداف مرتبط در زمینه  

مصرف بهینه انرژی را محقق خواهد کرد.
برادران  نصیری در پایان با اشاره به اینکه  با توجه به طرح 

و  اجرا شد  انرژی که در یک دهه گذشته در گیلان  سفیران 
دستاورد خوبی داشت افزود: ما جز اولین استانی بودیم که  با 
طرح سفیران انرژی  و اجرای ان در استان از ظرفیت معلمان 
خیلی  ونتایج  استفاده  بهینه   مصرف  فرهنگ  اشاعه  در  عزیز 
خوبی گرفتیم امیدواریم طرح همیار گاز هم فرصتی باشد  تا 
به وسیله  معلمین و دانش آموزان  عزیز فرهنگ مصرف بهینه 

و ایمن گاز را بیشتر در خانواده و جامعه نهادینه کنیم
»محمدحسین رمضانی« مدیرکل آموزش و پرورش گیلان نیز 
در این جلسه با تاکید بر اهمیت ترویج فرهنگ مصرف بهینه در 
بین دانش آموزان، گفت: استفاده از ظرفیت آموزش و پرورش 
و دانش آموزان یکی از تاثیرگذارترین راه های فرهنگ سازی 
و ترویج این مهم در جامعه است و در این راستا آموزش و 
پرورش استان آمادگی همکاری و همیاری در خصوص اجرای 

طرح همیار گاز را دارد.
سخنگوی  و  عمومی  روابط  رئیس   » مدد  یوسف  »رمضان 
شرکت گاز استان گیلان نیز در جریان این جلسه ضمن تشکر 
از همکاری های متعدد این دو سازمان بایکدیگر با اشاره به 
و  بر همکاری  تعامل خوب دو سازمان طی سنوات گذشته، 
همراهی دو سازمان جهت تحقق بخشیدن به هدف اصلی طرح 
ملی همیار گاز تاکید کرد و بستر سامانه شاد را برای اطلاع 

رسانی بسیار حائز اهمیت برشمرد.

مدیر عامل شرکت گاز گیلان :

نیازمند فرهنگ سازی و افزایش آگاهی شهروندان در مصرف گاز هستیم

ها  دائقه  تغییر  روی  بر  باید  اینکه  بیان  با  رشت  جمعه  امام 
فرهنگ سازی کار کرد، گفت: علیرغم تولید۸۰ درصد چای 
هندی  چای  به  را  ایران  مردم  ذائقه  متاسفنه  گیلان،  در  ایران 

عادت داده اند.
جمعه  نماز  هفته  این  خطبه های  در  فلاحتی  رسول  آیت الله 
این  )ره(  خمینی  امام  مصلی  در  نمازگزاران  جمع  در  رشت 
شهر اظهار کرد: مقام معظم رهبری درباره عظمت ملت ایران 
آوری  تاب  اسلامی،  نظام  آمدن  پدیده  از  مهمتر  می فرمایند؛ 
نظام است، انقلاب کردن مهم نیست نگهداری آن و در مسیر 
انقلاب و آرمان های انقلاب ماندن مهم است و این ملت نمونه 

این رویکرد هستند.
همیشگی  حضور  و  ایران  ملت  آوری  تاب  به  اشاره  با  وی 
آنان در عرصه دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی اضافه کرد: 
مطلب  این  برای  شاهد  بهترین  جمعه  نماز  در  مردم  حضور 
و  انقلاب  از  حمایت  و  میدان  عرصه های  در  ما  ملت  است، 

شهدا همواره پای کار بوده و هستند.
وی افزود : مردم ایران اسلامی آرمان های انقلاب، فداکاری، 
نخواهند  و  نمی کنند  فراموش  را  انقلاب  مجاهدان  و  رهبران 
کرد.امام جمعه رشت در ادامه با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب 
حدود یک دهه قبل مساله تغییر نظم جهانی و هندسه دنیا را 

مطرح کردند، اظهار کرد: از جنگ جهانی دوم هندسه جوامع 
شکل  صفت  ظلم  جهانی  قدرت های  کرد،  تغییر  بین الملل 

گرفت و بر ملت ها ظلم کردند.
ملل  سازمان  بخش ها  عمده  کرد:  بیان  رشت  جمعه  خطیب 
و  جرم  که  کسانی  هستند،  یهود  و  صهیونیست  از  متشکل 
را  مظلوم  و  می دهند  قرار  حمایت  مورد  را  دنیا  در  جنایات 

مظلوم تر کرده و بیشتر تحت ظلم قرار می دهند.
دنیا چند سالی  فرهیختگان و سیاستمداران  اینکه  بیان  با  وی 
است که مساله افول آمریکا و تغییر قدرت حاکم بر سیاست 
های جهانی را مطرح می کنند، ادامه داد: رئیس جمهور فرانسه 
می گوید قدرت در حال انتقال از غرب به شرق است؛ جوزف 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز گفته با شروع 
کرونا تغییر قدرت در دنیا کلید زده شد و این قدرت از غرب 

در حال جابه جایی است.
آیت الله فلاحتی اضافه کرد: صدراعظم آلمان نیز یکسال پیش 
گفت که قدرت طی سه، چهار سال آینده تغییر خواهد کرد و 
ما نسلی هستیم که تغییر قدرت را در دنیا شاهد خواهیم بود؛ 
سلطه  که  کرده  بیان  مقاله  یک  در  هم  فنلاند  جمهور  رئیس 
اعتراف  از  بخشی  خود  این  که  رسیده است  پایان  به  غرب 
دلیل  به  ایران  کرد:  بیان  است.وی  فرآیند  این  به شروع  آنان 

برخورداری از چند موقعیت از جمله تاب آوری ملت بزرگ 
خود و حضور جدی در خلیج فارس و سایر مناطق و آبراهه 

ها دنیا در تغییر قدرت از غرب سهم بزرگی دارد.
خطیب جمعه رشت در بخشی دیگر از خطبه های امروز بیان 
و چای  برنج  زعفران،  مثل  ارزشمندی  و  خام  کالاهای  کرد: 
به  و  شده  سازی  برند  کشورها  دیگر  توسط  دنیا  در  ایرانی 
نصیب خارجی  آن  و سود  رود  می  فروش  قیمت  برابر  چند 

ها می شود.
آیت الله فلاحتی افزود: ۸۰ درصد چای ایران در گیلان تولید 
مردم  ذائقه  اما  بالاست  بسیار  آن  کیفیت  که  محصولی  شده 
ایران را به چای هندی و سایر محصولات وارداتی بی کیفیت 
کیفیت  با  تولید  از  برای حمایت  داده اند که  ناسالم عادت  و 

داخلی باید بر روی تغییر دائقه ها فرهنگ سازی و کار کرد.
هفدهم  اینکه  به  اشاره  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  وی 
به کشف حجاب  اقدام  با  است رضاشاه  زمانی  دیماه ۱۳۱۴ 
دست به جنایت زد، افزود: کشف حجاب به نام رضا قلدور 

ثبت شده و برای عذاب او تا قیامت بس است.
اسلامی حدود ۴۶  ایران  مردم  اضافه کرد:  امام جمعه رشت 
سال پایبندی خود را به مسایل دینی، حجاب و عفاف نشان 

دادند.

درصدی   ۵۱ فیزیکی  پییشرفت  از  گیلان  آبفای  مدیرعامل 
این  گفت:  و  داد  خبر  استان  در  آبرسانی  تأسیسات  طرح های 
نیاز  اعتبار  ریال  میلیارد  هزار  برداری ۳۷۰  بهره  برای  طرح ها 

دارند.
با  گیلان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  غیاثی  علیرضا 
اشاره به اهمیت حفظ بهداشت عمومی و همچنین جلوگیری 
با هدف جمع آوری،  اظهار کرد:  آلودگی زیست محیطی،  از 
انتقال و تصفیه فاضلاب با صرف اعتباری بالغ بر ۱۱ هزار و 

۲۸۶ میلیارد ریال تاکنون، ۱۱ طرح ایجاد تاسیسات فاضلاب در 
شهرهای رشت، بندرانزلی، صومعه سرا، آستارا، فومن، شفت، 
لنگرود و رودسر در  تالش، آستانه اشرفیه، لاهیجان، سیاهکل، 

حال اجرا است.
وی میانگین پیشرفت فیزیکی پروژه های در حال اجرا در ۱۲ 
شهرستان گیلان را حدود ۵۱ درصد عنوان کرد و افزود: جمع 
اعتبار مورد نیاز برای تکمیل و بهره برداری از پروژه های مذکور 
میلیارد  هزار   ۳۷۰ با  برابر   ،۱۴۰۳ سال  بهای  فهرست  پایه  بر 

ریال است.
تعداد  افزایش  از  گیلان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
شهرهای تحت پوشش طرح های دارای کد اجرایی فاضلاب در 
استان خبر داد و بیان کرد: تاکنون مطالعات طرح های فاضلاب 
خشکبیجار،  خمام،  بندرکیاشهر،  املش،  رودبنه،  شهر   ۱۱ در 
ماسال، رضوانشهر، شفت، احمدسرگوراب، رودبار و منجیل، به 
منظور اخذ کد اجرایی و ماده ۲۳ انجام شده و مستندات لازم 

جهت طی فرآیند مربوطه، به مراجع ذیربط ارسال شده است.

امام جمعه رشت:

متاسفنه ذائقه مردم ایران را به چای هندی عادت داده اند

مدیر کل تامین اجتماعی گیلان گفت:در حال حاضر بیش از 
۲۵ هزار کارگر ساختمانی در استان گیلان تحت پوشش تامین 
بینی های صورت  پیش  و  بر گزارش ها  بنا  و  بوده  اجتماعی 
گرفته افزون بر پانزده هزار نفر نیز در صف برخورداری از 

این نوع بیمه هستند.
در نشستی مشترک با حضور مدیر کل تامین اجتماعی گیلان 
انجمن  اعضای  و  کارگر  خانه  تشکیلات  اجرایی  دبیر  و 
کارگران ساختمانی استان و رشت مشکلات بیمه ای این قشر 

مورد نقد و بررسی قرار گرفت.
در این نشست که با حضور کیوان مرتضوی مدیرکل، سید 
و  نامنویسی  مسئول  پورمحمدی  و  رئیس  نعیمی  محسن 
حسابهای انفرادی شعبه سه رشت، حسن ایزدی دبیر اجرایی 
تشکیلات خانه کارگر، گلشن رئیس انجمن صنفی کارگران 
ساختمانی استان و نظری و دوستدار از مسئولین انجمن های 
مهمترین  شد  برگزار  رشت  شهرستان  در  قشر  این  صنفی 
دغدغه ها و مطالبات این گروه از مخاطبین سازمان مورد نقد 

و تبادل نظر قرار گرفت.
نحوه بازرسی های فنی از احراز اشتغال کارگران ساختمانی 
و بررسی ماهیت شغلی و تایید آن، پالایش بیمه شدگان من 
غیر حق، مشکلات قانونی فرایند کار، شاخص های شناسایی 
زمانبندی  رعایت  و  مراحل  و  غیرواقعی  از  واقعی  کارگران 
تمدید پروانه فنی حرفه ای کارگران ساختمانی از اصلی ترین 

مباحث این نشست بود.
بر  مبنی  اخیر  رویکردهای  بر  تاکید  با  نشست  این  در 
حذف سهمیه ها و جایگزینی آن از محل قطع افراد من غیر 
انعقاد  برای  ساختمانی  کارگران  دعوت  برای  تلاش  حق، 
از  و  طولانی  منتظرماندن  جای  به  آزاد  مشاغل  قراردادهای 
دست رفتن فرصت داشتن سابقه و ایجاد ارتباط بیمه ای برای 
اولویت ها جهت  از  یکی  عنوان  به  تعهدات  از  برخورداری 
پوشش بیمه ای این قشر با همکاری انجمن های صنفی مطرح 

گردید.
کارگر  هزار   ۲۵ از  بیش  حاضر  حال  در  است  ذکر  شایان 
ساختمانی در استان گیلان تحت پوشش تامین اجتماعی بوده 
و بنا بر گزارش ها و پیش بینی های صورت گرفته افزون بر 
بیمه  نوع  این  از  برخورداری  در صف  نیز  نفر  هزار  پانزده 

هستند.
مرتضوی با بیان اینکه تنها داشتن معافیت با پرداخت بخشی 
انتظارهای  سبب  دولت  سهم  عنوان  به  بیمه  حق  میزان  از 
طولانی برای اقشار کارگران ساختمانی بوده، اظهار داشت: 
انعقاد  جهت  مشاغل  این  متقاضیان  برای  مانعی  هیچگونه 
قراردادهای اختیاری و صاحبان حرف و مشاغل آزاد وجود 

ندارد.
برای  بیمه  فاقد  ساختمانی  کارگران  از  دعوت  ضمن  وی 
پیوستن به جرگه بیمه شدگان با پرداخت اندکی مبالغ بیشتر 
تاثیرگذاری  و  مشارکت  پوشش ها،  دیگر  انواع  قالب  در 
تشریح اهمیت این مهم برای کاهش دغدغه ها و ایجاد امنیت 
خاطر و آرامش روانی فعالان این مشاغل و خانواده های آن ها 

را توسط انجمن های صنفی حائز اهمیت برشمرد.

مجموعه  اینکه  به  اشاره  با  سوجان  سریال  کیفی  ناظر 
تلویزیونی »سوجان« ممکن است رکورد ۱۰ سال اخیر شبکه 
برای  »سوجان«  نویسندگان  تلاش  گفت:  بشکند،  را  یک 

نزدیک شدن به بوم گیلان ستودنی بود.
نشست  در  پنجشنبه  عصر  منفرد«  »رسول  مهر،  گزارش  به 
پیرامون سریال  گیلان«  روایت  »نهضت  گروه  نویسندگان  با 
سوجان با اشاره به انتخاب سوره فیل برای قرائت آغاز جلسه 
اظهار کرد: خداوند در سوره فیل به ما نشان می دهد حتی 
کوچک،  گل های  با  می توانند  ضعیف  و  کوچک  پرندگانی 

سپاهی بزرگ را نابود کنند.
وی این مفهوم را به شرایط فعلی منطقه ای و جنگ غزه مرتبط 
هیچ  و  ترسید  سختی ها  و  چالش ها  از  نباید  افزود:  و  کرد 

ظلمی پایدار نخواهد ماند.
ناظر کیفی سریال سوجان در ادامه به نقش تأثیرگذار رسانه ها 
در تولید محتوا اشاره کرد و گفت: فضای رسانه ای امروز به 
شکل زدگی دچار است و بهتر بود وقتی سریالی در تلویزیون 
رسانه ای  محتواهای  تولید  می شود  پخش  گیلان  موضوع  با 

متعددی برای تحلیل سریال در گیلان صورت می گرفت.
منفرد بر اهمیت برنامه ریزی و تمرکز رسانه ها برای پوشش 
خبری بهتر سریال ها تاکید کرد و ادامه داد: سریال سوجان پر 
مخاطب بوده و طبق خبرها ممکن است رکورد مخاطبان ۱۰ 

سال اخیر شبکه اول سیما را بشکند.
وی با تاکید بر اینکه تلاش نویسندگان سوجان برای نزدیک 
سوجان  سریال  افزود:  بود،  ستودنی  گیلان  بوم  به  شدن 
به  و  اتفاقات  شاهد  فیلمنامه،  نگارش  تکمیل  مرحله  در 

روزرسانی های خوبی بود.
آغاز   ۹۳ سال  از  سریال  این  تولید  اینکه  به  اشاره  با  منفرد 
آقای حسن  را  این سریال  اولیه  فیلمنامه  شده است، گفت: 
پور نوشتند و در دوره پیشین مدیریت تلویزیون، سریال در 

ارزیابی پیام، نمره ۹۰ از ۱۰۰ امتیاز را کسب کرده بود.
تولید  چالش های  به  ادامه  در  سوجان  سریال  کیفی  ناظر 
سریال سوجان اشاره کرد و افزود: تلاش برای ارتقای تطابق 
جزئیات تاریخی و فرهنگی فیلم با بوم گیلان، فرایند زمان بر 
و طاقت فرسایی بود که با کوشش تیم تهیه و تولید صورت 

گرفت.
»سوجان« سریال شخصیت ضعیفی نیست

سریال ها  تولید  در  نظارت  کیفی  نقش  کرد:  تصریح  منفرد 
بسیار مهم است و در تصمیمات مدیریتی، این نقش دخیل 

است و ظرفیت خوبی برای ارتقای آثار دارد.
و  کرد  اشاره  سیما  و  مدیریت صدا  جابجایی  دوره  به  وی 
گفت: در واقع پیش تولید سریال در دوره قبلی و تولید آن 
در دوره جدید مدیریت صدا و سیما صورت گرفت و به روز 
شدن رویکردهای مدیران تلویزیون در موضوع تولید سریال، 

چالش جذابی در روند نگارش نهایی فیلمنامه ایجاد کرد.
ناظر کیفی سریال سوجان در خصوص غم موجود در سریال 
مذکور با بیان اینکه در برخی از فیلم ها منشأ غم، شخصی و 
نازل بوده است، افزود: در سریال سوجان غم ها جنبه شریف 
و محترمی دارد و نسبت ظالم و مظلوم را مشخص می کند 
و در موقعیت فعال بوده و در حالت انفعال و تسلیم مظلوم 

رقم نمی خورد.
منفرد با بیان اینکه سوجان سریال شخصیت ضعیفی نیست، 
روایت  به  ظلم  روایت  جای  به  سوجان  سریال  در  افزود: 

مبارزه نزدیک می شویم.
منفرد با بیان اینکه ضبط سریال سوجان از اواخر سال ۱۴۰۰ 
آغاز و پیش تولید آن زودتر شروع شده است، گفت: برخی از 
شخصیت ها و صحنه ها تغییراتی داشتند و در مجموع نسخه 

نهایی فیلم، گیلانی تر و دیدنی تر شد.
سریال  شخصیت های  و  کاراکترها  اینکه  به  اشاره  با  منفرد 
باید به واقعیت های تاریخی و فرهنگی نزدیک باشند، افزود: 
در سریال می شد  موجود  فرهنگی  و  تاریخی  های  فکت  با 
رمزگشایی  و  مرور  برای  اختصاصی  تلویزیونی  برنامه  یک 

آن تولید کرد.
تلویزیونی  مجموعه  یک  سوجان  مادر  اولیه  نام  با  سوجان 
فریدون  نویسندگی  تبریزی،  حسین  کارگردانی  به  ایرانی 
حسن پور و تهیه کنندگی مهدی کریمی و میثم آهنگری است 
که در استان گیلان تولید شده و از ۱۹ آبان ۱۴۰۳ هرشب 
ساعت ۲۲:۱۵ از شبکه یک سیما پخش می شود این تصویر 

برداری ۳ سال طول کشیده است.

مدیرکل راهداری گیلان از آغاز تعریض یک لاین از محور 
 ۱۳۵ اعتبار  با  رشت  شهرستان  هاشم  امامزاده   - سراوان 

میلیارد تومان خبر داد.
تعریض  اینکه  بیان  با  ایسنا  با  گفت وگو  در  مرادی  فریبرز 
یک لاین از محور سراوان به امامزاده هاشم به زودی آغاز 
می شود، اظهار کرد: فاز اول این پروژه به طول ۱۱ کیلومتر 
و ۶۰۰ متر به زودی در مرحله انتخاب پیمانکار قرار می گیرد 

و عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
وی افزود: مبلغ ۱۳۵ میلیارد تومان اعتبار از محل اعتبارات 
پروژه  این  برای  جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  سازمان 

تامین شده است.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان تصریح کرد: 
در هنگام پیک های شلوغ به ویژه ورود مسافر به استان در 
هنگام تعطیلات، این محور دچار ترافیک سنگینی می شود و 

نیازمند تعریض است.
احداث دوربرگردان یک طرفه  اجرایی  عملیات  آغاز 

در محور رشت- امامزاده هاشم
مرادی همچنین از آغاز عملیات اجرایی احداث دوربرگردان 
یک  طرفه در محور رشت - امامزاده هاشم خبر داد و گفت: 
این دوربرگردان در محدوده پیچ شاه عباسی به منظور تسهیل 

در تردد به زودی آغاز می شود.
به ازدحام و ترافیک سنگین محور مذکور در  با اشاره  وی 
تردد،  در  تسهیل  راستای  در  کرد:  خاطرنشان  تعطیل،  ایام 
اداره  کل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان با بهره گیری 
از امکانات داخلی خود، احداث دور برگردان یک  طرفه را 

آغاز می کند.
با  امسال  ماهه   ۹ در  اینکه  بیان  با  گیلان  راهداری  مدیرکل 
هدف بهبود دسترسی روستاها به مراکز شهری و تسهیل در 
روستایی  راه های  از  کیلومتر   ۱۸۰ از  بیش  روستاییان  تردد 
مذکور  مدت  در  گفت:  است،  شده  آسفالت  گیلان  استان 
راه های  از  کیلومتر   ۳۰۰ از  بیش  در  کشی  خط  عملیات 

روستایی این استان اجرا شده است.

مدیرکل راهداری گیلان خبر داد
آغاز عملیات اجرایی احداث ۲ 

طرح راهداری در محور
 سراوان - امامزاده هاشم

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست گیلان گفت: با توجه به 
صدور پروانه شکار و صید، پایش کلیه مناطق تحت مدیریت 
استان در روز جمعه، ۱۴ دی ماه انجام گرفت و ۲۱ شکارچی 

متخلف دستگیر و از شکار و صید آنان جلوگیری شد.
 ۲۱ دستگیری   از  رسانه ها  با  گفت وگو  در  زراعتی  رامین 
شکارچی متخلف در پایش کلیه مناطق تحت مدیریت استان 
خبر داد و اظهار کرد: با توجه به صدور پروانه قانونی شکار 
و صید به شکارچیان قانونمند استان و در راستای نظارت و 
پایش مستمر از کلیه مناطق تحت مدیریت با گشت و کنترل 
شبانه روزی محیط بانان یگان حفاظت محیط زیست گیلان، 
روز گذشته جمعه، ۱۴ دی ماه ۲۱ شکارچی غیرمجاز به دلیل 
نحوه صحیح شکار  یا عدم رعایت  و  پروانه شکار  نداشتن 

دستگیر و از آنان ۲۱ سلاح شکاری کشف و ضبط شد.
پروانه شکار و  با اخذ  باید  قانونمند  افزود: شکارچیان  وی 
رعایت تعداد و نوع گونه و همچنین عدم شکار با احداث 
استان  آزاد  تعقیبی در زیستگاه های  به صورت  یا  نما  کومه 
صرفا اقدام به شکار سه گونه خوتکا، چنگر و اردک سرسبز 
و حداکثر سه قطعه در روز جمعه )یک ساعت بعد از طلوع 

تا یک ساعت قبل از غروب آفتاب( اقدام نمایند.
از  پایان  در  گیلان  زیست  محیط  حفاظت  یگان  فرمانده 
شکارچیان خواست از قوانین و مقررات مربوط به شکار، از 
جمله فصل ها، تاریخ ها و مجوزها پیروی کنند و از شکار در 
قرق های  محدوده  سازمان،  مدیریت  تحت  مناطق چهارگانه 
اختصاصی و سایر حفاظتگاه های مردمی جدا خودداری کنند 
و در صورت هرگونه ابهام با ادارات حفاظت محیط زیست 
تماس  خود  محل  بانی  محیط  پاسگاه های  یا  و  شهرستان ها 

بگیرید تا مطمئن شوند که تمام قوانین را رعایت می کنند.

فرمانده یگان حفاظت محیط
 زیست گیلان خبر داد

دستگیری ۲۱ شکارچی متخلف در گیلان

پییشرفت فیزیکی ۵۱ درصدی طرح های تأسیسات آب رسانی در گیلان



کمک به رشد جمعیت با بهبود 
زیرساخت ها؛ طرح های تشویقی برخی 

کشورها برای افزایش فرزندآوری

چرا مثبت اندیشی 
برایتان خوب است؟

در این مطلب به اهمیت تفکر مثبت )یا به عبارت دیگر مثبت 
خانواده  بهزیستی  و  آوری  تاب  بر  آن  تأثیرات  و  اندیشی( 

خواهیم پرداخت.
چرا مثبت اندیشی برایتان خوب است؟

نکات کلیدی این مطلب:
 مثبت اندیشی می تواند شادی و رفاه شما را بهبود بخشد.

مثبت اندیشی تمرکز بر چیزهایی است که به خوبی پیش رفته 
اند و همچنین توجه به اینکه چگونه آنها به وقوع پیوسته اند.

مثبت  به  را  شما  تواند  می  منظم  اندیشی  مثبت  تمرینات 
اندیشی عادت دهد.

تا  کند  کمک  فرزندتان  و  شما  به  تواند  می  اندیشی  مثبت 
اتفاقات و کلیه داشته های خوب زندگیتان را متوجه شوید و 

از آنها قدردانی کنید.
چرا مثبت اندیشی برایتان خوب است؟

اشتباه  که  به چیزهایی  فکر کردن  برای  زیادی  زمان  صرف 
پیش رفته اند آسان است. هنگامی که این کار را انجام می 
دهید، این موارد می تواند طاقت فرسا به نظر برسد و منجر 
که  بگیرید  یاد  وقتی  اما  شد.  خواهد  استرس  و  نگرانی  به 
چشم  در  را  سخت  های  زمان  توانید  می  کنید،  فکر  مثبت 

انداز نگه دارید.
منفی  نکات  و  کنید  تمرکز  مثبت  نکات  روی  اگر  مسلماً  و 
شما  سلامتی  و  شادی  برای  دارید،  نگه  انداز  چشم  در  را 

خوب است.
یک  شوید.  می  تر  راحت  کنید،  فکر  مثبت  بیشتر  چه  هر 
فعالیت مبتنی بر مثبت اندیشی می تواند شما و فرزندانتان را 
به فکر مثبت تری در مورد مواردی که خوب پیش رفته اند 

و چرایی آن ها عادت دهد.
هر روز به مدت یک هفته، ۱۰ تا ۱۵ دقیقه برای نوشتن ۳ 

موردی که خوب پیش رفته اند، وقت بگذارید.
این تمرین می تواند چیزی به همین سادگی باشد که »پسرم 
یک  است  ممکن  یا  زد«.  زیبایی  لبخند  من  به  صبح  امروز 
رویداد مهم باشد – برای مثال، “من برای جشن تولد دخترم 
رفت،  پیش  خوب  که  چیزی  هر  زیر  کردم”.  ریز  برنامه 
کردید؟  شما چه  اتفاق خوب،  آن  تحقق  برای  که  بنویسید 
یک  امروز  »پسرم  اید  نوشته  اگر  ساده،  مثال  یک  عنوان  به 
لبخند زیبا به من داد«، می توانید بنویسید: »من لبخند زدم و 

او هم پاسخ داد«.
سعی کنید یک هفته این تمرین را امتحان کنید. ممکن است 
در ابتدای انجام این کار عجیب به نظر برسد، اما با تمرین 

آسان تر می شود.
افرادی که این تمرین مثبت اندیشی را انجام می دهند، می 
گویند که احساس شادی بیشتری دارند، کمتر نگران هستند 
این  گذاشتنِ  اشتراک  به  با  چرا  شوند.  می  غمگین  کمتر  و 
تمرین آسان و مهم با خانواده و دوستانتان، شادی را گسترش 

نمی دهید؟!
بچه های  با  را  تمرینی  فعالیت  این  باشد  لازم  است  ممکن 
تا  کنید  کمک  آنها  به  بتوانید  تا  دهید  انجام  هم  کوچک تر 

ایده هایی پیدا کنند.
به عنوان مثال، فرزند کوچکتر شما ممکن است یک کاردستی 
نیز  کوچکتر  کودکان  دارد.  دوستش  واقعاً  که  باشد  ساخته 
ممکن است برایشان آسان تر باشد که از چیزهای مثبتی که 
روی آنها تمرکز می کنند، نقاشی بکشند، مانند تصویری از 

یک خانه زیبا!
کودکان بزرگتر و نوجوانان می توانند این تمرین را به تنهایی 
انجام دهند. اما ممکن است فراز و نشیب های بیشتری نسبت 
به گذشته داشته باشند، بنابراین ممکن است روزهایی باشد 
تشویق  از  برخی  باشد.  برایشان سخت تر  اندیشی  مثبت  که 
های ملایم شما می تواند به ادامه یافتنِ این مسیر کمک کند. 
به عنوان مثال، ممکن است لازم باشد به فرزندتان یادآوری 
کنید که یک تکلیف دشوار را به پایان رسانده یا در انجام 

کارهای جانبی خانه و خانواده کمک بوده است.
مثبت اندیشی ارتباط مستقیم و اجتناب ناپذیری با تاب آوری 
دارد. وقتی اعضاء خانواده تلاش می کنند با همین تمرینات 
ساده بر روی تفکر مثبت تمرکز کنند، به همین میزان بیشتر 
با هم صحبت و همفکری می کنند، بیشتر در مورد جنبه های 
این  همه  و  میگیرد  گفتگو صورت  آنها  مابین  زندگی  مثبت 
موارد ظرفیت های جدیدی خلق می کند که ضمن افزایش 
و  بهزیستی  افزایش  موجب  خانواده،  و  خانه  عاطفی  دمای 

تاب آوری آنها نیز خواهد شد.

رابطه بیماری های مزمن با افزایش 
مشکلات کلیوی در سالمندان

تعداد  افزایش  با  سالمندان  که  می دهند  نشان  پژوهش ها 
بیماری های مزمن، بیش از پیش در معرض کاهش عملکرد 
کلیه قرار می گیرند. مشکلات قلبی، دیابت و سایر بیماری های 
این  تشدید  در  کلیدی  عوامل  جمله  از  التهاب  با  مرتبط 
در  کارولینسکا  مؤسسه  از  جدید  هستند.مطالعه ای  وضعیت 
بیماری های مزمن در  سوئد نشان می دهد که افزایش تعداد 
منجر  کلیه  عملکرد  سریع تر  کاهش  به  می تواند  مسن  افراد 
شود. این ارتباط به ویژه در میان سالمندانی که مشکلات قلبی 
متعدد دارند یا از بیماری های مزمنی رنج می برند که نیاز به 
گیورگی  دکتر  گفته  است.به  پررنگ تر  دارند،  مداوم  درمان 
وضعیت  جامع  »بررسی  مطالعه،  این  ارشد  محقق  بریدزه، 
سلامتی سالمندان و در نظر گرفتن اثرات متقابل بیماری های 
مزمن، برای پیش بینی و مدیریت کاهش عملکرد کلیه اهمیت 

دارد.«
این پژوهش که طی ۱۵ سال بر روی حدود ۳۱۰۰ سالمند در 
سوئد انجام شد، نشان داد بیش از یک سوم افراد ۶۵ سال و 
بالاتر با کاهش مداوم عملکرد کلیه روبرو هستند. این کاهش 
می تواند تأثیر منفی قابل توجهی بر کیفیت زندگی آنها داشته 
باشد.محققان پنج الگوی مختلف بیماری مزمن را شناسایی 
طور  به  را  کلیوی  مشکلات  آنها خطر  از  برخی  که  کردند 

چشمگیری افزایش می دهند:
سایر  و  بالا  کلسترول  بالا،  خون  فشار  قلبی:  مشکلات 
بیماری های قلبی خطر زوال عملکرد کلیه را بیش از سه برابر 
افزایش می دهند.بار بالای بیماری های مزمن: این الگو خطر 

مشکلات کلیوی را تا ۴۵ درصد افزایش می دهد.
بیماری های مؤثر بر مغز و حواس: این شرایط خطر آسیب 

کلیوی را تا ۵۵ درصد افزایش می دهند.
بر اساس نتایج، التهاب و بیماری هایی مانند دیابت از عوامل 
که  می کنند  تأکید  هستند.پژوهشگران  کلیه ها  به  آسیب  مهم 
مشکلات  مؤثر  مدیریت  و  بیماری  الگوهای  دقیق  ردیابی 
مزمن در سالمندان، گامی کلیدی برای حفظ سلامت کلیه ها 

و ارتقای کیفیت زندگی آنهاست.
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برنامه ریزی شده  و  مناسب  زیرساخت های  و  شهری  توسعه 
می تواند رشد جمعیت را به  طور مؤثرتری تقویت کند و به 
باور کارشناسان بین المللی با تمرکز بر ایجاد شهرهای پایدار 
از طریق تامین مسکن، حمل و نقل و خدمات ضروری کافی 

می توان فشار بر منابع را نیز کاهش داد.
محیط  از  حفاظت  اینها،  بر  علاوه  می گویند  کارشناسان 
زیست و اجرای شیوه های مدیریت منابع پایدار نیز در این 

زمینه موثر است.
این اقدامات شامل ترویج استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، 
آموزش و گسترش فرهنگ صرفه جویی و حفظ منابع طبیعی 

است.
پدیده  رشد  و  جمعیت  کاهش  روند  اخیر  سال های  در 
به بحرانی چشمگیر  سالمندی در کشورهای مختلف جهان 
در سراسر دنیا تبدیل شده است و سران کشورها تاکید دارند 

برای حل این بحران به تدابیر ویژه ای نیاز است.
دلیل قرار گرفتن در این بحران این است که نرخ زاد و ولد 
است.  کاهش  به  رو  سرعت  به  دنیا  مناطق  از  بسیاری  در 
خود  نوبه  به  که  می شود  پیرتر  کشورها  جمعیت  نتیجه  در 
می تواند مانع رشد اقتصادی نیز شود و این شرایطی است که 

دولت ها معمولا مایلند از وقوع آن اجتناب کنند.
بهبود  و  شهری  های  زیرساخت  توسعه  حال  همین  در 
برای  ها  تشویق خانواده  در  مهمی  عامل  می تواند  امکانات 
فرزندآوری باشد زیرا دیدگاه مثبت تر زوجین نسبت به محل 

زندگی شان می تواند در این زمینه تاثیرگذار باشد.
حال  در  آمریکا  و  چین  جمله  از  جهان  بزرگ  کشورهای 
حال  این  با  هستند  بحران  این  با  کردن  نرم  پنجه  و  دست 
مشوق ها  و  اخیر  سیاست گذاری های  از  برخی  است  ممکن 

بتوانند روند سریع کاهش جمعیت را کاهش دهند.
جمعیت چین در حال آب رفتن و پیر شدن است و در مقابل، 
رشد جمعیت کشورِ رقیب یعنی هند به دلیل  جوان تر بودن و 

نرخ بالاتر باروری، روندی صعودی دارد.
بر اساس برآوردهای سازمان ملل متحد، هند در سال ۲۰۲۳ 
جهان  کشور  پرجمعیت ترین  به  چین  گذاشتن  سر  پشت  با 

تبدیل شد.
بوده  مناطق جهان  ترین  پرجمعیت  از  یکی  دیرباز  از  چین 
سرزمین،  این  بودن  پهناور  به  امر  این  دلایل  از  برخی  و 
خاک حاصلخیز و آب و هوای مساعد برای کشت و زرع 
طولانی  مراحل  گذشته  قرون  در  حال  عین  در  برمی گردد. 
جنگ های  از  مردم  و  داشته  وجود  چین  در  سیاسی  ثبات 
خونین در امان بوده اند. این فاکتورها درباره هند هم صدق 

می کنند.
اگر  که  می کنند  اظهار  جهان  سراسر  در  کارشناسان 
و  آموزش  و  اجتماعی که هم شامل درمان  زیرساخت های 
پرورش می شود و هم شامل رفاه اجتماعی و امنیت شغلی 
با  نیز مربوط است  افراد  به سلامت روان  از سوی دیگر  و 
مشکلات عدیده ای مواجه نباشد، افزایش جمعیت و کاهش 

روند نزولی زاد و ولد میسر خواهد بود.
 برای مثال دولت ژاپن به عنوان بخشی از بودجه سال ۲۰۲۴ 
تقویت  به  را  پوند(  میلیارد   ۲۸.۳۳( ین  تریلیون   ۵.۳ مبلغ 
فرزند،  انتظار  در  یا  فرزند  دارای  والدین  از  مالی  حمایت 
کودک  از  مراقبت  خدمات  به  دسترسی  گسترش  همچنین 
است.  داده  اختصاص  والدین  مرخصی  مزایای  افزایش  و 
دولت حتی طرح هایی ابتکاری پیشنهاد داده است که با ارائه 
روستایی  مناطق  به  نقل مکان  به  را  زنان  مالی،  مشوق های 
می گویند  بسیاری  که  ازدواج  پایین  نرخ  تا  می کند  ترغیب 
افزایش  است،  کشور  این  در  ولد  و  زاد  نرخ  کاهش  دلیل 

پیدا کند.
به  را  زوج ها  که  جهان  دولت های  اخیر  اقدامات  از  برخی 

فرزندآوری ترغیب می کند، عبارتند از:
سال  در  تک فرزندی  سیاست  لغو  زمان  از  چین  دولت   -
ارائه خدمات  مالیاتی و  با تخفیف  ۲۰۱۶ سعی کرده است 
بهتر بارداری، زوج ها را به فرزندآوری تشویق کند. مقامات 
چین اقداماتی مانند کسر مالیات، افزایش مرخصی زایمان، 
بهبود بیمه درمانی و اختصاص یارانه مسکن را در سال های 
اخیر در نظر گرفته اند.- ارائه پاداش ها و کمک هزینه ها به 
فرزندآوری  افزایش  های  مشوق  از  یکی  می تواند  والدین 
مهدهای کودک  هزینه و شهریه های  باشد. همچنین کاهش 
در  است.  کننده  کمک  نیز  کودکان  از  نگهداری  مراکز  و 
و  زاد  نرخ  افزایش  برای  جنوبی  کره  مقامات  راستا،  همین 
ولد به کارمندانی که صاحب فرزند شوند، مرخصی تشویقی 
مراقبت  خود  فرزند  از  و  بوده  منزل  در  بیشتر  تا  می دهند 
کنند.- کار کردن در برخی از کشورها از جمله کره جنوبی، 
به  افراطی  حالت  زن  کارمندان  برای  ویژه  به  ژاپن  و  چین 
فرهنگ  یافته  توسعه  کشورهای  بیشتر  در  و  می گیرد  خود 
گزینه  از  یکی  است.  تضاد  در  خانوادگی  زندگی  با  کار 
کنند  که سعی  است  این  ها  دولت  اختیار  در  موجود  های 
دورکاری و کار پاره وقت را بیشتر در دسترس قرار دهند. 
در کشورهایی با شمار بالاتر مشاغل پاره وقت و دورکاری، 
تمایل به فرزندآوری به مراتب بیشتر است.- کارشناسان در 
مطالعه  را مورد  فرزند  دارای یک  بررسی خانواده های  یک 
قرار دادند و دریافتند که کاهش دغدغه های کاری پدران و 
حضور بیشتر در کنار خانواده و مشارکت در کارهای خانه 
است.-  مرتبط  خانواده  آن  در  دوم  فرزند  داشتن  شانس  با 
فقط نیمی از کشورهایی که جز لیست کشورهای توسعه یافته 
یونیسف هستند حداقل شش ماه مرخصی با حقوق کامل به 

مادران می دهند. 
را  کامل  حقوق  با  بارداری  مرخصی  طولانی ترین  استونی 
 ۸۵ کامل  حقوق  با  بارداری  مرخصی  کشور  این  در  دارد. 
برنامه  ایالات متحده هیچ  این در حالیست که  هفته است و 

دولتی تحت عنوان مرخصی بارداری ندارد.
بارداری  برای  طولانی   حقوق  با  مرخصی  هم  بلغارستان   
سخاوتمندانه ای،  برنامه  چنین  وجود  با  اما  دارد  زایمان  و 
پیش بینی های جمعیتی سازمان ملل در مورد بلغارستان نشان 
می دهند این کشور تا سال ۲۰۵۰ میلادی، ۲۰ درصد جمعیت 

خود را از دست می دهد. 
هرچند مرخصی دوران بارداری و زایمان بلغارستان طولانی 
و  پدر  برای  همچنان  دیگر  جهات  از  کشور  این  اما  است 
مادرها شرایط سختی دارد. هنوز مشکلات زیادی هست مثل 
نبود خدمات حرفه ای نگهداری از کودکان، حقوق پایین و 
تورم بسیار بالا، قیمت بالای املاک و خانه و اختلاف زیاد 

بین حقوق زنان و مردان.
کشوری که با ۴۵/۱ میلیارد جمعیت، خواهان فرزندان 

بیشتر است
بر اساس برآوردهای سازمان ملل متحد، هند در سال ۲۰۲۳ 
جهان  کشور  پرجمعیت ترین  به  چین  گذاشتن  سر  پشت  با 
 ۴۵/۱ به  نزدیک  جمعیتی  با  کنید  تصور  شاید  شد.  تبدیل 
میلیارد نفر، این کشور دیگر نباید دغدغه فرزندآوری بیشتر 

داشته باشد. اما این بحث ناگهان در هند داغ شده است.
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یک جامعه شناس عنوان کرد:

میانگین سن ازدواج مردان ایرانی چهار سال افزایش یافته است

افزایش  تهران  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  و  جامعه شناس 
از تحولات سبک زندگی خانوادگی  را  ازدواج  میانگین سن 
در ایران برشمرد و گفت: میانگین سن ازدواج در بین مردان از 
۲۴ سال به چهار سال بالاتر افزایش پیدا کرده و این افزایش 

میانگین سن ازدواج در در زنان نیز مشاهده می شود.  
 شهلا کاظمی پور در نشست تخصصی و تعاملی اندیشکدگان 
انسانی  نیروی  و  جمعیت  اجتماعی  امور  و  فرهنگ  خانواده، 
فرهنگ  »تغییرات  با موضوع  پیشرفت،  ایرانی  اسلامی  الگوی 
و تاثیر آن در سبک زندگی خانواده اسلامی ایرانی« به نتایج 
تحقیق خود درباره تغییرات نسلی و با اشاره به تحولات سبک 
زندگی خانوادگی در ایران اشاره کرد و گفت: افزایش میانگین 
سن در اولین ازدواج از تحولات سبک زندگی خانوادگی در 
کشور است، در تحلیل ثانویه از داده ها در مورد خانواده ها که 
تغییر سن  زندگی،  از تحولات سبک  مورد  اولین  دادم  انجام 
ازدواج هم برای مردان و هم برای زنان طی ۴۵ سال اخیر و 

بعد از انقلاب بوده است.
وی افزایش میزان تجرد بین جوانان را از دیگر تحولات سبک 
زندگی  سبک  گفت:  و  برشمرد  ایران  در  خانوادگی  زندگی 
تغییراتی  با  دوم  جمعیتی  گذار  نظریه  طبق  نیز  خانوادگی 
نسبت  کاهش  ازدواج،  اولین  در  سن  میانگین  افزایش  مانند 
افزایش طلاق، کاهش میزان ازدواج های  افراد ازدواج کرده، 
مجدد متعاقب طلاق و بیوگی، کاهش بیشتر فرزندآوری متاثر 
افزایش  شدن،  والد  سن  افزایش  و  آن  انداختن  تاخیر  به  از 
در  قطعی  بی فرزندی  افزایش  ازدواج،  از  خارج  فرزندآوری 
استقلال  از جمله  بالاتر  نیازهای سطح  افزایش  میان زوجین، 
در  همانندی  افزایش  همچنین  و  خودشکوفایی  و  فردی 

نقش های جنسیتی و استقلال اقتصادی زنان همراه است.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران تاکید کرد: مطالعات نشان 
می دهد سبک زندگی در ایران تغییر کرده است و سبک های 
جدیدی از زندگی های خانوادگی ظهور و بروز پیدا کرده  است 
مانند اینکه صله رحم، جمع گرایی و خویشاوندی گسترده به 
موازات نفوذ زندگی جدید مورد بازاندیشی قرار گرفته اند و 

شاهد زندگی غربی هستیم.
زندگی  سبک  تحولات  ابعاد  از  یکی  داد:  ادامه  کاظمی پور 
جراحی  غذایی،  رژیم  گرفتن  با  بدن  مدیریت  زنان،  درباره 
زیبایی و آرایش است و اکنون مردان هم به جراحی زیبایی 

سوق پیدا کردند.
وی اظهار داشت: رسوخ سبک زندگی غربی، خانواده ایرانی 
را از لحاظ فرهنگی و اقتصادی تحت الشعاع قرار داده است. 
الگوی های زندگی از الگوی عام تا سبک پوشش تغییر کرده 
است مثلا الگوی عام در حوزه خوراکی ها به سمت فست فود 

رفته است.
از تماشای تلویزیون به عنوان غالب ترین فعالیت فراغتی 

ایرانیان تا فعالیت های نوظهور مانند پارتی با قرص!
عضو هیات علمی دانشگاه تهران اضافه کرد: الگوی خرید و 
مصرف کالاهای فرهنگی تغییر کرده است. مثلا میزان مطالعه 
۱۸ ساعت در هفته به ۱۵ ساعت تقلیل پیدا کرده است. پوشش 
و اوقات فراغت تغییر کرده و فراغت فعال به فراغت منفعلانه 
به  تبدیل شده است. اکنون تماشای تلویزیون و گوش دادن 

رادیو غالب ترین فعالیت های فراغتی ایرانیان است.
وارد  که  فراغتی  مقوله های  از  یکی  اینکه  بیان  با  کاظمی پور 
با  جوانان  پارتی  افزود:  است،  مسافرت  شده،  فرهنگی  سبد 
فراغت های  از  الکلی  مشروبات  و  شادی آور  قرص  مصرف 
جدیدی است که پدید آمده و به هر حال فعالیت های فراغتی 

نوظهوری داریم.
تغییر نگرش جوانان نسبت به ازدواج

تفاوت نگرش  به  ادامه  تهران در  عضو هیات علمی دانشگاه 
جوانان نسبت به افراد مسن در مورد ازدواج در تحقیق خود 
اشاره کرد و گفت: گویه های این تحقیق نشان می دهد که افراد 
مسن تر، دیدگاه سنتی و جوانان نگاه مدرن تری نسبت به مقوله 
ازدواج دارند مثلا از نظر جوانان، دوستی دختر و پسر قبل از 

ازدواج اشکالی ندارد.
کاظمی پور ادامه داد: مسن ترها درباره نحوه آشنایی با همسر، 
جوان ترها  و  می کنند  انتخاب  را  بودن«  »فامیل  گزینه  بیشتر 
مایلند بیشتر از طریق دوستی و مهمانی همسر خود را انتخاب 
کنند. حتی خانم ها تاکید کردند پسرها باید زیبایی و آراستگی 

داشته باشند.
وی اضافه کرد: جوان ترها سن بالاتری را برای سن ازداواج 

مناسب می دانند درحالیکه مسن ترها سن پایین تر ذکر کردند.

مسائل  به  ازدواج  افزایش  برای  وام  پرداخت  جای  به 
فرهنگی بپردازید

عضو هیات علمی دانشگاه تهران، مادی گرایی را یکی از دلایل 
تغییرات  به  توجه  با  طلاق  میزان  گفت:  و  کرد  عنوان  طلاق 
است.  افزایش  به  رو  مادی گرایی  و  همسرگزینی  شیوه های 
مسن ترها  بین  در  و  بیشتر  جوان ها  بین  در  طلاق  با  موافقت 

کمتر است.
خانوادگی  زندگی  سبک  تغییرات  کرد:  تصریح  کاظمی پور 
در ایران علاوه بر تاثیرپذیری از مدرنیزاسیون و جهانی شدن 
از  بسیاری  میان  در  بیمارگونه  فرهنگی  رفتارهای  از  ناشی 

متولیان امور فرهنگی و اجرایی کشور است.
افزایش  جهت  سیاستگذاری  برای  بنابراین  شد:  یادآور  وی 
به  میزان طلاق  کاهش  و  ازدواج  کاهش سن  ازدواج،  میزان 
بخشنامه  یا صدور  ازدواج  برای  تسهیلات  و  وام  ارائه  جای 
تغییر  و  فرهنگی  مسائل  زمینه  در  باید  طلاق  کاهش  برای 

مولفه های سبک زندگی در کشور اقدامات ویژه به عمل آید.
سبک زندگی مستلزم انتخاب است

جنبه های  زندگی،  سبک  کرد:  خاطرنشان  جامعه شناس  این 
عینی و مشهود فرهنگ و ملموس فرهنگ و نظام ارزشی در 
یک جامعه است؛ در حقیقت سبک زندگی بر انتخاب های مهم 

افراد می تواند تاثیرگذار باشد.
کاظمی پور ادامه داد: سبک زندگی مفهومی است که با انتخابی 
شدن مفهوم زندگی روزمره معنا پیدا می کند. به این ترتیب که 
اندکی  جایگزین  افراد  که  سنتی  جوامع  و  گذشته  بر خلاف 
در میان برنامه های زندگی خود داشتند، در جامعه معاصر به 
واسطه اهمیت یافتن خود و مسئولیت شخصی و ظهور جامعه 

مصرفی در زندگی، قدرت انتخاب نیز بیشتر شده است.
اگرچه  است  انتخاب  مستلزم  زندگی،  کرد: سبک  اضافه  وی 
میزان و درجه آزادی انتخاب می تواند از فردی به فرد دیگر 
و از گروه، جامعه و زمانه ای تا گروه، جامعه و زمانه ای دیگر 

متفاوت باشد.
کاظمی پور با اشاره به نظریات بوردیو )جامعه شناس فرانسوی( 
درباره سبک زندگی گفت: موضع کلی بوردیو درباره مقوله 
که  می شود  مشخص  کتابش  از  عبارت  این  با  زندگی  سبک 
اقتصاد جدید طالب دنیای اجتماعی است که در آن »مردم به 
همان اندازه که بر اساس ظرفیتشان در تولید ارزیابی می شوند 
و  شد«  خواهند  ارزیابی  نیز  مصرف  در  ظرفیتشان  حسب  بر 
اقتصاد نوین، اخلاق زاهدانه تولید و انباشت را به نفع اخلاق 

لذت جویانه مصرف نفی می کند.
فرهنگ باید قانون نویسی را هدایت کند

نشست  این  در  نیز  فرهنگ  اندیشکده  عضو  بنیانیان  حسن 
باید  فرهنگ  گفت:  حجاب  قانون  به  اشاره  با  تخصصی 
وجود  اعتقادی  حجاب  به  اگر  کند؛  هدایت  را  قانون نویسی 
نداشته باشد اگر قانون هم داشته باشید، آن را به عامل مخرب 
تبدیل می کند. اگر در کنار قانون روی باورها کار نکنید بخش 

زیادی از قانون می تواند مخرب باشد.
فرهنگی  تحول  اینکه  بیان  با  وی  ایرنا،  خبرنگار  گزارش  به 
مردم  به  رهگذر  آن  از  و  شود  منتقل  باید  کشور  نخبگان  به 
انتقال یابد، افزود: اگر به طور جدی داریم مردم را پای  هم 
مردم سالار  جامعه  جامعه،  ساختار  می آوریم،  رای  صندوق 
افکار عمومی سر و  با  به شدت  است و در چنین ساختاری 

کار داریم.
ایرانی  اسلامی  الگوی  اصلی  محور  کرد:  خاطرنشان  وی 
تحول  ذاتا  رسالت،  و  آرمان ها  و  مبانی  جهت  از  پیشرفت 
فرهنگی است. اگر چه تحول فرهنگی خودش را باید بتواند به 

قوانین منتقل کند و افق ۵۰ ساله پیش بینی شده است.
تنهایی در قالب قانون اجرا  به  کار فرهنگی را نمی شود 

کرد
عمدتا  اسلامی  زندگی  سبک  گفت:  فرهنگ  اندیشکده  عضو 
باید از حوزه مدیریت و هدایت فرهنگ صورت بگیرد. راجع 
با مدیریت کارخانه  به مدیریت فرهنگی صحبت می کنیم که 
ابزار  دو  تربیت،  و  قوانین  مردم سالار  جامعه  در  دارد.  فرق 
اصلی است که با آنها می توانیم رفتارهای مردم و فرهنگ را 
از دل  قوانینی است که  تربیت و  ابزار  این دو  کنیم.  هدایت 

باورها بیرون می آید.
بنیانیان خاطرنشان کرد: ۲۵۰۰ سال پادشاهی، ما را به مدیریت 
بالا هستیم حوصله کار  پایین عادت داده و وقتی در  به  بالا 
آن  از  و سریع  نداریم  است  بلندمدت  و  پیچیده  که  فرهنگی 
می گذریم و آن را در قانون می گذاریم و در تحقق هدف از 

ابزارهای نامناسب بهره می گیریم.
مجلس  رئیس  قالیباف؛  محمدباقر  سخنان  به  اشاره  با  وی 
شورای اسلامی مبنی بر اینکه »تلاش می کنیم ۱۲ هزار قانون 
کشور را به سه هزار برسانیم«، گفت: این مساله از آنجا نشات 
می گیرد که با هر مشکلی، سریع ذهن ها به سمت قانون می رود 
و پول درآمد نفتی آن را تقویت کرده است چون اگر نفت نبود 
باید با مردم کنار بیاییم تا با پول مالیات آنها برنامه ریزی کنیم 
اما اکنون پول نفت مستقیم به خزانه می آید و برای انجام هر 

اقدامی، قانون می گذاریم.
از  بهره گیری  و  فرهنگ سازی  بین  تعادل  باید  مدیران 

قانون ایجاد کنند
عضو اندیشکده فرهنگ گفت: ما در موقعیتی هستیم که مدیران 
باید تحول و تعادلی بین تربیت و فرهنگ سازی و بهره گیری از 

قانون در سازمان خود ایجاد کنند.
بنیانیان افزود: وقتی روحیه استبدادزدگی داریم لازم نمی بینیم 
مردم را نسبت به قانون توجیه کنیم و در پی آن نارضایتی و 
رشوه به وجود می آید؛ به طور مثال قانون حجاب می خواهید 
آن  اجرای  فلسفه  که  می گویند  زیادی  جمعیت  کنید  اجرا 

چیست و فلسفه اجرای آن فرهنگ سازی نشده است.
تقلیل فرهنگ به کارهای فرهنگی مستقیم

را  فرهنگ  متاسفانه  داشت:  اظهار  فرهنگ  اندیشکده  عضو 
نمادها و  تاثیر  به  و  دادیم  تقلیل  فرهنگی مستقیم  به کارهای 

رفتارها در تحولات فرهنگی بی توجه هستیم.
بنیانیان با اشاره به اینکه فرهنگ را می توان از طریق نخبگان 
به مردم القا کرد، گفت: مقام معظم رهبری تلاش کردند نگاه 
که  گفتند  بارها  ببخشند  وسعت  را  فرهنگی  شورای  اعضای 

فرهنگ باید بر اقتصاد و سیاست غالب باشد.
ارائه راهکار توسعه  اقتصاددان ها برای  وی اضافه کرد: حتی 
و  کرده  رها  را  اقتصادی  متغیرهای  کشورها،  اقتصادی 
ببینید در مدارس و  پیدا کنید  گفته اند اگر می خواهید توسعه 
دانش آموزان  آیا  و  می دهند  آموزش  چگونه  پیش دبستانی ها 

دارای روحیه کار تیمی، خلاق، پرسشگر و باحوصله هستند.
تهاجم فرهنگی کار الگوی اسلامی را سخت می کند

عضو اندیشکده فرهنگ گفت: جهانی شدن و تهاجم فرهنگی 
کار ما را در شرایط امروز برای الگو و سبک زندگی اسلامی 

سخت می کند.
باید  دینی  مناسک  نهضتِ  شکل گیری  کرد:  تصریح  بنیانیان 
نقش پمپ بنزین را داشته باشد اما امروز نقش مصرف کننده 

پیدا کرده است.
وی با اشاره به اینکه رفتار باعث تغییر باور می شود، گفت: سند 
الگوی ایرانی اسلامی پیشرفت نوعی از مدیریت فرهنگی است 
که برای اجرای آن فرهنگ سازی نباید مستقیم و آگاهانه باشد 
مثلا می خواهیم فرهنگ را به طور مستقم با سخنرانی روحانی 
و منبر ایجاد کنیم. اما گاهی آن را در قالب هنر می ریزیم که 
مخاطب مقاومت نمی کند و به صورت غیر مستقیم کار انجام 

می شود.
مطالبه فرهنگی باید در موازات حکمرانی شکل بگیرد

عضو اندیشکده فرهنگ ادامه داد: در مثال دیگر نظام مالیاتی 
به دروغگو جایزه می دهد و رشوه دهنده می تواند از آن فرار 
کند و این مساله اعتقادات مردم را ضعیف می کند. مدیریت 
فرهنگی باید بستر فرهنگ عمومی را آماده کند. اگر می خواهید 
الگوی پیشرفت اسلامی را عملیاتی کنید اثربخشی فعالیت های 
فرهنگی و تربیتی و اصلاح پیامدهای فرهنگی توسط مدیران 

باید مدنظر قرار گیرد.
اگر  مثلا در وعده های ریاست جمهوری  بنیانیان اضافه کرد: 
این  بروم  پیش  دروغ  با  اگر  که  باشد  این  داوطلب  احساس 
ریاست جمهوری حرام است و در اقتصاد هم اگر این روحیه 

حاکم باشد آنگاه شیرینی دین در روابط مردم می آید.
وی تصریح کرد: اگر حکمرانی اراده کرد اسلام را جاری کند 
معلوم نیست موفق شود مگر آنکه مطالبه فرهنگی مردم هم در 

موازات آن شکل بگیرد.
توجه به سبک زندگی در الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت

رئیس مرکز الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت نیز در این نشست 
تخصصی گفت: امروزه سبک زندگی اهمیت زیادی پیدا کرده 
نسبت  خوشبختانه  است.  اجتماعی  مبحث  مهم ترین  امروز  و 
این مبحث اجماع خوبی وجود دارد. مدرنیزم در  به تعریف 
زندگی  سبک  مورد  در  اما  دارد  وجود  ابهام  مفاهیم  تعریف 
چون محدود شده و به جنبه های محسوس زندگی ارجاع شده 
است که خودشان ذاتا روشن تر هستند این اجماع وجود دارد. 
شکل و روش زندگی از همین جهت در میان عامه مردم به 
خصوص جوانان و متفکران اهمیت زیادی پیدا کرده است و 

به این امر مهم باید بپردازیم.
صادق واعظ زاده خاطرنشان کرد: در الگوی اسلامی پیشرفت 

هم فرازهایی به مساله سبک زندگی اختصاص دارد.
روی  معکوس  تاثیر  امروز  زندگی  سبک  اینکه  بیان  با  وی 
باورها دارد، گفت: مثلا یک گروه هنری در نقطه ای از دنیا که 
هیچ کاری به اندیشه ها و باورها ندارد و ظاهرا کاری نمی کند 
بر  می کند،  تولید  که  حرکاتی  و  مو  آرایش،  اصوات،  با  اما 
روی عاطفه انگیزش و باورهای گروه بزرگی از دنیا به ویژه 

نوجوانان تاثیر می گذارد.
واعظ زاده تاکید کرد: سبک زندگی بخشی از فرهنگ است و 
تاثیر بخش هایی از فرهنگ که نامحسوس است مانند مباحث 
نهادی و باورها را باید مورد توجه قرار دهیم که چه تاثیری 
بلند  روی سبک زندگی می گذارد. تغییرات سبک زندگی در 
مدت متاثر از اندیشه، تعقل و باورها باید مورد بحث و بررسی 

قرار گیرد.
در  کرد:  اضافه  پیشرفت  ایرانی  اسلامی  الگوی  مرکز  رئیس 
مطالعات اسناد رسمی، نوع رابطه انسان با معنویت و خدا را 
به معنای سبک زندگی آورده است اگر اینگونه تعریف کنیم، 

همانی است که در فرهنگ دیرین ما وجود داشته است.
وی تصریح کرد: امروز جوامع بیشتر به سمت دیدگاه نمادی 
رفته و فرصت های کم و حجم فوق العاده اطلاعات، فرصت 

رفتن به عمق اطلاعات را سلب کرده است.

تنبلی چشم یا آمبلیوپی یکی از عواملی است که منجر به کم بینایی 
یا نابینایی در کودکان می شود، هرچند ۲۰ درصد خانواده ها در 
سطح کشور در طرح غربالگری تنبلی چشم مشارکت نمی کنند 
و تعدادی از کودکان دچار این معلولیت می شوند اما بسیاری 
از والدین نگران کودکان خود در رابطه با این معلولیت بوده و 
همواره مایل هستند بدانند غربالگری تنبلی چشم کجا و چگونه 
بدون  گاهی  که  است  گونه ای  به  چشم  تنبلی  می شود.  انجام 
علامت و با ظاهر عادی چشم است بنابراین در موارد زیادی از 
سوی والدین تشخیص داده نمی شود و حتما باید برای تشخیص 
تنبلی  برنامه غربالگری  البته  به چشم پزشک مراجعه کرد.  آن 
نابینایی  از  چشم همه ساله در کشور اجرا می شود و هرساله 
و کم بینایی بسیاری از کودکان ایرانی پیشگیری می کند.بنا به 
درمانی،  و  بهداشتی  مراکز  کشور،  بهزیستی  سازمان  گزارش 

واحدهای مستقل غربالگری بینایی و برخی ادارات بهزیستی در 
شهرستان ها، مکان هایی هستند که غربالگری تنبلی چشم برای 
کودکان در آنجا انجام می شود.باید توجه داشت که گروه هدف 
برنامه غربالگری تنبلی چشم در سطح کشور، کودکان سه تا 
در  پوشش  که  است  گونه ای  به  برنامه ریزی ها  ۶ سال هستند. 
مناطق روستایی به موازات مناطق شهری پیش رفته است و نشان 
دهنده تلاش مستمر در ارائه خدمت به مناطق روستایی، محروم 
و صعب العبور است.خوشبختانه برنامه غربالگری تنبلی چشم 
برای کودکان در مناطق محروم و صعب العبور نیز اجرا می شود. 
برای کودکان سه ساله و کودکانی که به دلایل مختلف نمی 
بینایی( استفاده کرد،  توان چارت ای )نموداری برای سنجش 
اولویت در استفاده از دستگاه غربالگر عیوب انکساری است که 
با اطمینان از فراهم بودن شرایط استاندارد و حذف تاثیر عامل 

غربالگر، در زمانی کوتاه می توان کودک را غربال کرد و از این 
نظر دستگاه ها در مناطق محروم و صعب العبور مهم هستند.

سازمان  توسط  چارت ها  انواع  و  غربال  دستگاه های  اغلب 
بهزیستی، تهیه می شود و در اختیار ارائه دهندگان خدمت قرار 
و  آموزشی  دوره  طی  از  پس  هستند  موظف  آنها  و  می گیرد 

بازآموزی معین و کسب گواهی، اقدام به غربال کنند.
تعرفه  و  دولتی  تعرفه  تفکیک  به  تعرفه  نوع  دو  کلی  طور  به 
است.  شده  تعریف  چشم  تنبلی  غربالگری  برای  خصوصی 
خرید  زمینه  در  بلاعوض  کمک  بهزیستی  از  که  واحدهایی 

دستگاه و چارت دریافت کرده اند، تعرفه دولتی دارند.
تهیه  خود  هزینه  با  را  غربالگری  امکانات  که  واحدها  سایر 
کرده اند، تعرفه غیردولتی دریافت می کنند. مبلغ تعرفه بر مبنای 

ضریب تعیین شده ابلاغی اعلام می شود.

غربالگری تنبلی چشم برای کودکان، کجا و چگونه انجام می شود؟
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مدیرعامل شرکت آبفا کردستان خبر داد:

بیش از 27000 نفر در پروژه جهاد 

آبرسانی روستاهای کردستان از 

نعمت آب شرب بهره مند شده اند

به تازگی گزارش هایی در رسانه های معاند منتشر می شود که 
را  ها  تحریم  دور زدن  راه های  و  ایران  نفت  فروش  جزئیات 
ارائه می دهد.اخیراً گزارش هایی در رسانه های خارجی منتشر 
می شود که دور زدن تحریم ها و جزئیات چگونگی صادرات 
نفت ایران را به سایر کشورها نشان می دهد به طوری که گفته 
می شود ایران با پرچم کشورهای مختلف اقدام به فروش نفت 
نفت خام  میزان خریدار  به چه  از کشورها  کرده و هر کدام 
ایران هستند.این رسانه ها بر این باورند که تحریم ها نتوانسته اند 
مثمرتری  مثمر  اقدامات  باید  و  ایران شوند  نفت  فروش  مانع 
پر  موضوع  این  البته  شود.  گرفته  نظر  در  وضعیت  این  برای 
مجلس شورای  نماینده  قیصری  زینب  که  نیست چرا  راه  بی 
اسلامی هم در گفتگو با خبرنگار مهر گفته بود تحریم ها مانع از 
فروش نفت ایران نشده است.به نظر می رسد با روی کار آمدن 
رسانه های  از  برخی  آمریکا  جمهور  رئیس  عنوان  به  ترامپ 
ایران  معاند در حال فضا سازی رسانه ای و افشای اطلاعات 
برای فروش نفت هستند، چرا که دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب، پس از آنکه مایک والتز، نماینده فلوریدا را به عنوان 
مصاحبه ای  در  والتز  کرد،  منصوب  خود  ملی  امنیت  مشاور 
اعلام کرد »شما غزه را در غزه حل نمی کنید. شما با برخورد 
با ایران آن را حل می کنید. تا زمانی که آنها سرشار از پول نقد 
باشند، خاورمیانه هرگز صلح نخواهد داشت. چین ۹۰ درصد 
این  درباره  ما  می خرد،  غیرقانونی  صورت  به  را  ایران  نفت 

خریدها با چین گفتگو خواهیم کرد.«
است  گفته  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  قیصری 
روزانه  فقط  دسامبر  نیمه  تا  ایران  کپلر،  گزارش  آخرین  طبق 
۱.۹ میلیون بشکه نفت به چین صادر کرده است. شبکه سازی 
گسترده ایران برای دور زدن تحریم و تقویت روابط با چین 
ترامپ  اول  دوره  همان  از  ایران  نفت  فروش  که  شد  باعث 
روندی صعودی به خود بگیرد و اکنون رقم فروش نفت ایران 

به چین دو برابر شرایط غیر تحریمی است.
به گفته وی باید از گذشته درس بگیریم و اجازه ندهیم دوباره 
باشیم.  چاره  راه  فکر  به  ما  تازه  و  بزند  را  ضربه اش  ترامپ 
دارد،  قصد  ترامپ  دولت  که  می دهد  نشان  متعددی  شواهد 

صادرات نفت ایران را از مسیر تحریم نفتکش ها محدود کند.
پتروشیمی  و  گاز  نفت،  صنعت  بر  نظارت  فراکسیون  رئیس 
مجلس گفت: بعد از پیروزی ترامپ، دولت بایدن نیز در دو 
نوبت تحریم های جدیدی را بر نفتکش های ایران اعمال کرد و 
طبق ادعای خودشان حدود ۲۰ نفتکش شبح حامل نفت ایران 

را تحریم کرده اند.
وی افزود: هر چند صحت و سقم ادعای وزارت خزانه داری 
که  می دهد  نشان  اقدامات  این  اما  نیست  مشخص  آمریکا 
تمرکز دشمن برای ضربه به فروش نفت ایران از ناحیه تحریم 
نفتکش هاست. حتی اخیراً مؤسسه آمریکایی UANI نیز مدعی 
شده که ۴۷۰ نفتکش شبح ایران را شناسایی کرده و در اختیار 

ترامپ قرار خواهد داد.
راهکارهای مقابله با افزایش احتمالی تحریم نفت

روح الله کهن هوش نژاد کارشناس انرژی در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به اینکه باید به یاد داشت که بازار جهانی نفت 
و چشم انداز ژئوپلیتیک از زمان اولین دوره ریاست جمهوری 
ترامپ تغییر کرده است. اما چند راه کار احتمالی برای مقابله 
وجود  آمریکا  رئیس جمهور  از سوی  احتمالی  تحریم های  با 
این  به  که  کلیدی  عوامل  از  برخی  کرد:  نشان  خاطر  دارد، 
افزایش کمک کرده اند تمرکز بر چین است؛ در همین راستا 
بازار  که  کرده  معطوف  چین  به  عمدتاً  را  خود  تمرکز  ایران 
نشان می دهند  نفت کشور شده است. گزارش ها  برای  مهمی 
برابر شده و  ایران به چین بیش از سه  که میزان ارسال نفت 
از حدود ۳۲۵ هزار بشکه در روز در سال ۲۰۲۰ به حدود ۱ 
میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ رسیده و این روند را در 

سال ۲۰۲۴ نیز حفظ کرده است.
»ناوگان  از  استفاده  بعدی  مورد  افزود:  انرژی  کارشناس  این 
تاریک« و تاکتیک های فریبنده است؛ در همین رابطه ایران یک 
ناوگان تاریک از نفتکش ها را توسعه داده که به طور مخفیانه 
برای حمل و نقل نفت فعالیت می کنند. این تاکتیک ها شامل 
پنهان  برای  دریا  در  کشتی  به  کشتی  انتقال  همچون  مواردی 
منبع  پنهان کردن  برای  واسطه ها  از  استفاده  نفت،  مبدأ  کردن 
نفت و تغییر اسناد مبدأ محموله ها می شود. این تاکتیک ها به 
ایران امکان می دهند که به طور مؤثری تحریم ها را دور بزند و 

نفت خود را دور از تحریم ها به فروش برساند.
کهن هوش نژاد اضافه کرد: قیمت های تخفیف دار مورد بعدی 
است؛ در این راستا برای ترغیب خریدارانی مانند چین، ایران 
نفت خود را با تخفیف - تا ۱۵درصد پایین تر از قیمت بازار 
را  ایران  نفت خام  قیمت گذاری،  استراتژی  این  - می فروشد. 

علی رغم ریسک های مرتبط با خرید نفت تحت تحریم، جذاب 
می سازد. هزینه های پایین تر تولید در ایران، که حدود ۱۵ دلار 
در هر بشکه برآورد می شود، همچنین به کشور امکان می دهد 
حتی با نرخ های تخفیف دار نیز سودآوری خود را حفظ کند.

وی افزود: مسئله بعدی نیز افزایش ظرفیت تولید است؛ ایران 
موفق شده علی رغم تحریم ها، تولید نفت خام خود را افزایش 
دهد. آمارها نشان می دهند که سطوح تولید به طور قابل توجهی 
افزایش یافته اند و برآوردها نشان دهنده تولید روزانه حدود ۳.۵ 
میلیون بشکه در روز است که نسبت به دوران اوج تحریم ها 
افزایش داشته است. این افزایش ظرفیت تولید، باعث پشتیبانی 

از حجم بیشتر صادرات شده است.
افزایش  با  همچنین  کرد:  تصریح  انرژی  کارشناس  این 
برای نفت خام از سوی کشورهایی مانند چین و هند  تقاضا 
اجازه  است  ممکن  که  کرده  تغییر  انرژی  جهانی  چشم انداز 
به شدت اجرا شوند.  اندازه قبل  به  ندهند تحریم های آمریکا 
بیشتری  عمل  آزادی  با  تا  می دهد  امکان  ایران  به  محیط  این 

عمل کند.
تدابیری  باید  ترامپ  با  مقابله  برای  گزارش  این  اساس  بر 
اتخاذ کرد تا همچون سال ۹۸ نتواند فروش نفت ایران را به 
می گویند،  کارشناسان  که  آنطور  برساند،  میزان  ترین  حداقل 
ناوگان  گسترش  و  نگهداری  نظیر  استراتژی هایی  اتخاذ 
تاریک، تمرکز بر چین و تقویت روابط با این کشور به عنوان 
مسیرهای  تنوع  ژئوپلیتیک،  روابط  از  استفاده  اصلی،  خریدار 
صادراتی، بهبود تاکتیک های دور زدن تحریم، و سرمایه گذاری 
کاهش  برای  تحریم ها  برابر  در  مقاومت  زیرساخت های  در 
برابر  در  مقاومت  برای  بین المللی  سیستم های  به  وابستگی 
جدید  جمهوری  ریاست  دوران  در  نفت  فروش  فشارهای 

ترامپ می تواند راهگشا باشد.

افشای نحوه فروش نفت ایران توسط رسانه های معاند؛ 
اقدام ایران چه خواهد بود؟ کارگاه آموزشی هوش 

مصنوعی ویژه مدیران
 آبفای قم برگزار شد

کارگاه آموزشی هوش مصنوعی ویژه مدیران و سرپرستان 
مهدی  دکتر  با حضور  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت 

اسماعیلی، استاد برجسته هوش مصنوعی، برگزار شد.
هوش  فناوری  عملی  کاربردهای  بررسی  به  کارگاه  این 
این  از  استفاده  چگونگی  و  مختلف  صنایع  در  مصنوعی 

فناوری برای بهبود عملکرد سازمان ها اختصاص داشت.
اهمیت هوش  بر  تأکید  با  این کارگاه  اسماعیلی در  دکتر 
یک  مصنوعی  هوش  گفت:  کنونی  عصر  در  مصنوعی 
از  را  بهبود  و  رشد  توانایی  که  است  یادگیرنده  فناوری 
داده ها  تحلیل  و  جمع آوری  بنابراین  دارد،  داده ها  طریق 
از اولویت های اصلی در استفاده از این فناوری محسوب 

می شود.
وی همچنین با ارائه مثال هایی از کاربرد هوش مصنوعی، 
روش هایی را برای بهره برداری مدیران از این فناوری به 
مطرح  بهره وری  افزایش  و  فرآیندها  بهینه سازی  منظور 

کرد.
 Prompt( پرومپت نویسی  موضوع  اسماعیلی  دکتر 
استفاده  برای  فرآیندی  پرسش پردازی  یا   )Engineering
کارآمدتر و اثربخش تر از هوش مصنوعی را مهم دانست 
پرومپت نویسی می تواند کارایی  بر  و تصریح کرد: تسلط 
استفاده از هوش مصنوعی را به شکل قابل توجهی افزایش 

دهد.
از  صحیح  و  به جا  استفاده  کرد:  تأکید  پایان  در  وی 
تا  می کند  کمک  مدیران  به  مصنوعی  هوش  ابزارهای 
تصمیمات هوشمندانه تری بگیرند و در عین حال توانایی 

بهبود فرآیندها و دستیابی به نتایج بهتر را داشته باشند.
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 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کردستان گفت: 
آبی  تنش  دارای  روستاهای  به  آبرسانی  جهاد  پروژه 
کردستان ۵۵ درصد پیشرفت دارد و تاکنون در این پروژه 
صورت  به  بهداشتی  و  سالم  شرب  آب  از  نفر   ۲۷۴۰۰

پایدار بهره مند شده اند.
محمد فرهاد با بیان این مطلب اظهار داشت: این طرح با 
هدف تأمین آب شرب سالم و بهداشتی ۱6۹ روستا شامل 
 ۵۸ و  روستا   ۱۲۲ بر  مشتمل  مجتمع   6 و  روستا  تک   ۴۷

هزار نفر در دستور کار شرکت آبفا کردستان قرار دارد.
کیلومتر   ۲6۴ است  قرار  پروژه  این  در  اینکه  بیان  با  وی 
شبکه توزیع و ۵۰۵ کیلومتر خط انتقال اجرا شود، افزود: 
تاکنون ۱۱۷ کیلومتر شبکه توزیع و ۲۷۱ کیلومتر خطوط 
شده  انجام  آبرسانی  جهاد  طرح  در  روستایی  آب  انتقال 
است.مدیرعامل شرکت آبفا کردستان گفت: حفر و تجهیز 
باب  6 دهنه چشمه، اجرای ۴۲  بهسازی  ۱۲ حلقه چاه و 
باب   ۲۲ احداث  و  مترمکعب   ۵۳۷۰ ظرفیت  با  مخزن 
ایستگاه پمپاژ از دیگر عملیات اجرا شده تاکنون در طرح 

جهاد آبرسانی به روستاهای استان است.
جمعیت  با  خانوار   6۵۰۰ مندی  بهره  به  اشاره  با  فرهاد 
۲۷ هزار و ۴۰۰ نفر تاکنون در این طرح خاطرنشان کرد: 
حوزه  در  روستاها  زدایی  محرومیت  پروژه  اجرای  ادامه 
آب شرب تا تأمین آب سالم و بهداشتی پایدار برای همه 

۱6۹ روستای مدنظر این طرح ادامه خواهد یافت.
سنندج - خبرنگار نسیم

از  حمایت  و  ساماندهی  قانون  حدود  تحدید  )آگهی 
تولید و عرضه مسکن مصوب )۱۳۸۸(

نظر به اینکه املاک مشروحه ذیل در اجرای مقررات 
قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید عرضه و مسکن مصوب 1388/12/02 از طرف بنیاد 
از  نمایندگی  به  دیر  شهرستان  اسلامی  انقلاب  مسکن 
طرف متقاضیان درخواست صدور سند مالکیت نموده 
متقاضیان در  بلامنازع  و  مالکانه وبلامعارض  و تصرفات 
به صدور رای  منجر  قانون  ماده یک  از  بند 2  اجرای 
گردیده است لذا با توجه به عدم سابقه تحدید حدود 
اجرایی  نامه  آئین   ۷ ماده  از  ب  بند  اجرای  در  آنها 
قانون فوق الذکر جهت اطلاع عموم الصاقی و عملیات 
تحدید حدود به شرح تاریخ تعیین شده ذیل در محل 
و  املاک  صاحبان  و  مسکن  بنیاد  نماینده  حضور  با 
مجاورین به عمل خواهد آمد و عدم حضور مانع انجام 

عملیات تحدید حدود نخواهد شد
زاده  حسن  نرگس  خانم   2105/34۷2 پلاک   -1
ششدانگ یکبابخانه به مساحت 200 متر مربع واقع در 

بردستان
 2- تحدید حدود 1403/11/08

اصل  به  نسبت  اشخاصی  میدارد  اعلام  بدینوسیله  لذا 
ملک اعتراض دارند از تاریخ الصاق یا انتشار این آگهی 
و اشخاصی که نسبت به تحدید حدود و حقوق ارتفاق 
تحدید  صورتمجلس  تنظیم  تاریخ  از  دارند  اعتراض 
را  خود  اعتراض  باید  روز  بیست  مدت  ظرف  حدود 
دیر  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  مکتوب  صورت  به 
تسلیم نمایند و ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
ذیصلاح  مرجع  به  خودرا  دادخواست  دیر  ثبت  به 
اداره  ابه  دادخواست  تقدیم  گواهی  و  تقدیم  قضایی 
ثبت اسناد واملاک دیر تسلیم نماید رسیدگی به اینگونه 
بود  خواهد  نوبت  از  خارج  دادگاه  در  اعتراضات 
درمود  اعتراض  وصول  عدم  درصورت  است  بدیهی 
به  دادخواست  تقدیم  عدم  گواهی  تحویل  یا  و  مقرر 
بارعایت  ثبتی  املاک دیر عملیات  و  اسناد  ثبت  اداره 

مقررات تعقیب خواهد شد
تاریخ انتشار 1403/10/16

شناسه: 20۷۷364
2۹4/ م الف

عبدالعزیزنصار یوسفی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دیر

*****
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
 14036031800601328 شماره  رای  برابر  رسمی  سند 
تعیین  قانون  اول موضوع  مورخه 1403/0۹/04 هیات 
سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
استانه  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
صادق  آقای  متقاضی  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات 
شناسنامه  بشماره  محمدرضا  فرزند  گوهری  نوروزی 
و  یکبابخانه  ششدانگ  در  لاهیجان  از  صادره   31088
 208۹ شماره  به  مربع  متر   234.30 مساحت  به  محوطه 
از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   156 از  فرعی  پلاک 
گیلان   14 بخش  دستک  در  واقع  اصلی   156 پلاک 
الواسطه  مالک رسمی بصورت مع  از  مورد خریداری 
از آقایان حسین و حسن صفاری و غیره مالکین مشاع 
به منظور اطلاع عموم  لذا  ثبتی محرز گردیده است. 
میشود  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب 
مالکیت  سند  به صدور  نسبت  اشخاص  که  در صورتی 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
این  به  را  اعتراض خود  ماه  به مدت دو  اولین آگهی 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
انقضای  قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/1
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16

یداله قاسم زاده لالمی  

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
م الف 2340/1

***
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی
مورخ   14036031801۷0066۹0 شماره  رای  برابر 
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   1403/0۷/23
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 
رضوانشهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر 
سونیا  خانم  آقای  متقاضی  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات 
 26 شناسنامه  بشماره  فیروز  فرزند  بلاش  سیاه  جمالی 
صادره از رضوانشهر در شش دانگ یک قطعه زمین به 
و  باب خانه  بر یک  مشتمل  مربع  متر  مساحت 202/48 
محوطه پلاک 1682 فرعی از 48 اصلی مفروز و مجزی 
شده از پلاک ۹ فرعی از 48 اصلی واقع در قریه سیاه 
بلاش بخش 2۷ گیلان خریداری از نسق فیروز جمالی 
اطلاع  منظور  به  لذا  است.  گردیده  محرز  بلاش  سیاه 
آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم 
سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود 
از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
در صورت  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/1
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16

کیانوش کیانی نژاد رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
م الف ۹13/111۹
شناسه 1848451

****************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر رای شماره 14036031801۷00668۷ 
تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   1403/0۷/23 مورخ 
سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر 
سونیا  خانم  آقای  متقاضی  معارض  بلا  مالکانه  تصرفات 
 26 شناسنامه  بشماره  فیروز  فرزند  بلاش  سیاه  جمالی 
زمین  قطعه  یک  دانگ  شش  در  رضوانشهر  از  صادره 
 1681 پلاک  مربع  متر   854/۹۹ مساحت  به  مزروعی 
 ۹ پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز  اصلی   48 از  فرعی 
نسق  از  خریداری  قریه  در  واقع  اصلی   48 از  فرعی 
لذا  است.  گردیده  محرز  بلاش  سیاه  و  جمالی  فیروز 
فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به 
نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود  آگهی  روز   15
باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به 
دو  مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  توانند  می 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست 
و عدم  انقضای مدت مذکور  است در صورت  بدیهی 
صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/1
تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16

کیانوش کیانی نژاد   رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
م الف ۹13/1122  

شناسه 1848448
*****

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
-14036031800300۹451 شماره  رای  برابر 

وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  1403/۹/4هیات 

مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی 
معارض  بلا  و  مالکانه  تصرفات  فومن  ثبتی  واحد  در 
فرزند  هفتخوانی  زیرانی  عیسی  آقای  متقاضی 
مخروبه  خانه  با  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در  حسین 
فرعی   3۹ پلاک  شماره  به  مربع  متر   306 مساحت  به 
مفروز و مجزی شده از پلاک شماره 2 فرعی از سنگ 
23 گیلان  بخش  بن  واقع در کوه خرم سق   ۷ اصلی 
در  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود و در صورتی 
متقاضیان  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصی  که 
اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی 
اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2 مدت  به  آگهی 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم 
تقدیم  قضایی  مرجع  به  را  دادخواست خود  اعتراض 
مذکور  مدت  انقضای  در صورت  است  بدیهی  نمایند 
و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/2

 تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن

سید مجتبی قیوم زاده 
م الف 164۷

**************************
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
-140360318003002135 شماره  رای  برابر 

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  1403/02/23هیات 
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 
بلا  و  مالکانه  تصرفات  فومن  ثبتی  واحد  در  مستقر 
فرزند  محبوب  عاطف  فرید  آقای  متقاضی  معارض 
به مساحت  بهروز در ششدانگ یک قطعه زمین مشجر 
250/16 متر مربع به شماره پلاک 4384 فرعی مفروز 
و مجزی شده از پلاک شماره 4 فرعی از سنگ اصلی 
نقاره چیان بخش 24 گیلان  6۹ واقع در گربه کوچه 
محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم در دو 
صورتی  در  و  میشود  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت 
متقاضیان  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصی  که 
اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی 
اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2 مدت  به  آگهی 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم 
تقدیم  قضایی  مرجع  به  را  دادخواست خود  اعتراض 
مذکور  مدت  انقضای  در صورت  است  بدیهی  نمایند 
و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهدشد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/2

 تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن

-سید مجتبی قیوم زاده   م الف 16۹3
***************

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
برابر رای شماره 1403/3/1-140360318003002813 
ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی آقای 
یک  ششدانگ  در  ذکریا  فرزند  محبوب  عاطف  زکیه 
به شماره  متر مربع  به مساحت 260  قطعه زمین مشجر 
پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز  فرعی   43۹۷ پلاک 
شماره 4 فرعی از سنگ اصلی ۹8 واقع در گربه کوچه 
لذا  است  نقاره چیان بخش 24 گیلان محرز گردیده 
فاصله 15 روز  به  نوبت  منظور اطلاع عموم در دو  به 
آگهی میشود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور 
میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضیان  مالکیت  سند 
اعتراض  ماه   2 مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
را  دادخواست خود  اعتراض  تسلیم  از  ماه  مدت یک 
به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 
اقامه  گواهی  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 

دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/2

 تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16
-سید  فومن  شهرستان  املاک  و  اسناد  ثبت  رئیس 

مجتبی قیوم زاده 
م الف 168۷

******************************
اگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
های  ساختمان  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 

فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
-14036031800300282۷ شماره  رای  برابر 

وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  1403/3/1هیات 
رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان  و  اراضی  ثبتی  
بلا  و  مالکانه  تصرفات  فومن  ثبتی  واحد  در  مستقر 
فرزند  محبوب  عاطف  علیرضا  آقای  متقاضی   معارض 
به  مشجر  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در  محمدرسول 
مساحت 2۷1/51 متر مربع به شماره پلاک 43۷2 فرعی 
مفروز و مجزی شده از پلاک شماره 4 فرعی از سنگ 
اصلی 6۹ واقع در گربه  کوچه نقاره چیان بخش 24 
اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز  گیلان 
و  میشود  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  عموم 
در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
تاریخ  از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضیان 
انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
مرجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم  از  ماه 
انقضای  است در صورت  بدیهی  نمایند  تقدیم  قضایی 
مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/2

 تاریخ انتشار نوبت دوم 1403/10/16
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن 

سید مجتبی قیوم زاده 
م الف 1۷05

*****
نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان 

های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
-14036031800300۹103 شماره  رای  برابر 

1403/8/22هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی 
در  علی  زیاد  فرزند  جق  قلعه  مددی  خیراله  آقای 
باب  یک  بر  مشتمل  مشجر  زمین  قطعه  یک  ششدانگ 
پلاک  شماره  به  مربع  متر   1525/65 مساحت  به  خانه 
51 فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره 1فرعی 
گیلان   24 بخش  مخسر  در  واقع   38 اصلی  سنگ  از 
در  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود و در صورتی 
متقاضیان  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصی  که 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2 مدت  به  آگهی 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم 
تقدیم  قضایی  مرجع  به  را  دادخواست خود  اعتراض 
انقضای مدت مذکور  نمایند. بدیهی است در صورت 
مقررات  طبق  دعوی  اقامه  گواهی  وصول  عدم  و 
 : اول  انتشار  شد.تاریخ  خواهد  صادر  مالکیت  سند 

1403/10/16تاریخ انتشار دوم :  1403/10/30
م الف 1۷4۷رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان فومن

سید مجتبی قیوم زاده
******************************

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
و   14036031800300۹6۹6 شماره  رای  برابر 
موضوع  1403/۹/8هیات   -  14036031800300۹6۹۷
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضیان 1- غلامرضا رضائی فرزند 
حافظ به شماره ملی 1۷50۹43۹05 در سه دانگ مشاع 

محمد  فرزند  خانی  آقاعلی  فاطمه   -2 ششدانگ  از 
دانگ  سه  در   032228۷53۷ ملی  شماره  به  ابراهیم 
ششدانگ  به  نسبت  بالسویه  و  مشاعا  ششدانگ  از  مشاع 
به  مربع  متر  به مساحت 38۹  باب خانه و محوطه  یک 
شماره پلاک 264 فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک 
شماره 1 فرعی از ۷۹ اصلی واقع در قریه اشکلن بخش 
اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز  گیلان   24
و  میشود  آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  عموم 
در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
تاریخ  از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضیان 
انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
مرجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم  از  ماه 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم و صوابر گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول : 1403/10/16

تاریخ انتشار دوم :  1403/10/30
م الف 1۷26

فومن-سید  شهرستان  املاک  و  اسناد  ثبت  رئیس 
مجتبی قیوم زاده

******************************
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
-14036031800300222۷ شماره  رای  برابر 

1403/2/25هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی 
آقای یحیی عاطف محبوب فرزند ذکریا در ششدانگ 
مربع  متر   266/34 مساحت  به  مشجر  زمین  قطعه  یک 
از  و مجزی شده  مفروز  فرعی  به شماره پلاک 43۹2 
پلاک شماره 4 فرعی از سنگ اصلی 6۹ واقع در گربه 
گردیده  محرز  گیلان   24 بخش  چیان  نقاره  کوچه 
است لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 
اشخاصی  که  صورتی  در  و  میشود  آگهی  روز   15
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند  باشند 
از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2
اعتراض  تسلیم  از  ماه  یک  مدت  ظرف  رسید  اخذ 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مرجع  به  را  خود  دادخواست 
انقضای مدت مذکور و عدم  بدیهی است در صورت 
وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول : 1403/10/16

تاریخ انتشار دوم :  1403/10/30
فومن-سید  شهرستان  املاک  و  اسناد  ثبت  رئیس 

مجتبی قیوم زاده  م الف 1۷54
********************************

****
نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان 

های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان لاهیجان
 140360318005015642 بشماره  اصلاحی  رای  برابر 
تعیین  قانون  موضوع  هیات   1403/10/03 مورخه 
سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
رسمی مستقر در واحد ثبتی لاهیجان تصرفات مالکانه 
به  حمزه  فرزند  گلچین  داود  متقاضی  معارض  بلا  و 
شماره شناسنامه 646 کد ملی 2۷20۷32826 صادره از 
لاهیجان - نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل 
شماره  مربع  متر   516/۷6 مساحت  به  احداثی  بنای  بر 
پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروزی   285۷ فرعی  پلاک 
1 باقیمانده فرعی از اصلی 26 واقع در قریه لاشیدان 
حکومتی لاهیجان بخش 14 گیلان به نشانی : لاهیجان 
 ۹ کوچه   - پیروز  بیمارستان  از  بعد  انتظام  میدان   -
لاشیدانی  گلچین  فلاح  حمزه  نسقی  مالکیت  مورد  از 
در  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است  گردیده  محرز 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود و در صورتی 
متقاضیان  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصی  که 
اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند  باشند  داشته  اعتراضی 

اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2 مدت  به  آگهی 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم 
تقدیم  قضایی  مرجع  به  را  دادخواست خود  اعتراض 
انقضای مدت مذکور  نمایند، بدیهی است در صورت 
و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد
شهریار سلیمی بازنشین

رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان لاهیجان
تاریخ انتشار اول : 1403/10/16

تاریخ انتشار دوم :  1403/10/30
م االف 24۹3/1

********
نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
 -  140360318011015۷51 شماره  رای  برابر 
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   1403/08/05
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 
مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه 
به  فرزندیژن  یحیایی  میلاد  آقای  متقاضی  معارض  بلا 
سرا  صومعه  از  صادره   26۷01340۹2 شناسنامه  شماره 
براعیان  مشتمل  باغی  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در 
احداثی بمساحت 288 متر مربع پلاک 12۷0 فرعی از 
4۹ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 3۹1 واقع در 
قریه کسماء بخش 22 گیلان خریداری از نسق حسین 
اطلاع  منظور  به  لذا  است.  گردیده  محرز  طاهری 
آگهی  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم 
مالکیت  سند  به صدور  نسبت  اشخاصی  چنانچه  میشود 
متقاضی بشرح مذکور اعتراض داشته باشد میتوانند از 
اعتراض خود  ماه   2 بمدت  انتشار آگهی  اولین  تاریخ 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است و رسید در 
اعتراض  و عدم وصول  انقضای مدت مذکور  صورت 
مدت مذکور طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.
شهرستان  املاک  و  اسناد  ثبت  شهبازی-رئیس  یداله 

صومعه سرا 
تاریخ انتشار اول : 1403/10/16

تاریخ انتشار دوم :  1403/11/01
م الف ۹10/1۷81
شناسه 1856583

***************
نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
 14036031801102104 شماره  رای  برابر 
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   1403/0۹/28-
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت 
مستقر در واحد ثبت ملک صومعه سرا تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقاضی آقای محمد رحمتی فرزند رحمان 
به شماره شناسنامه 4 صادره از فومن در ششدانگ یک 
قطعه زمین مشتمل براعیان احداثی بمساحت ۷3۷/35 
متر مربع پلاک 152 فرعی از ۹5 اصلی مفروز و مجزی 
پلنگ دره بخش 22  قریه  از پلاک 14 واقع در  شده 
گیلان خریداری از نسق شربت رحمتی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی میشود چنانچه اشخاصی نسبت 
اعتراض  بشرح مذکور  متقاضی  مالکیت  به صدور سند 
داشته باشد میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی بمدت 
از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض  ماه   2
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست 
بدیهی است و رسید در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض مدت مذکور طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.یداله شهبازی
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان صومعه سرا  تاریخ 
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استان هااستان ها
نیازمند توجه جدی به

 زیرساخت های حوزه ارتباطات
 و فناوری اطلاعات هستیم

توسعه  نیازمند  به شدت  بویراحمد گفت  و  استاندار کهگیلویه 
زیرساخت های حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در استان 

هستیم.
به گزارش روابط عمومی استانداری کهگیلویه و بویراحمد، یداله 
رحمانی چهارشنبه شب در نشست فعالان فاوا که با حضور سید 
شد،  برگزار  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  هاشمی  ستار 
سلیمانی  قاسم  سپهبد شهید حاج  و خاطره  یاد  گرامیداشت  با 
گفت باید از فرصت حضور هاشمی در سمت وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات حداکثر استفاده را ببریم لذا شرکت های دانش 
بنیان استان که طرح و ایده های خوبی دارند و تاکنون نتوانستند 

عملیاتی کنند حمایت شوند تا آنها را به مرحله اجرا بگذارند.
حمعیت  درصد   ۵۶ ارتباطات  حوزه  در  اینکه  بیان  با  استاندار 
شهری در ۲۱ شهر استان ساکن هستند که اگر بخواهیم وضعیت 
در  کنیم  بررسی  ارتباط  شبکه  از  برخورداری  لحاظ  به  را  آنها 
شرایط خوبی نیستیم اظهار داشت: تنها در شش شهر فیبرنوری 
شهری را شروع کردیم که در گچساران، دهدشت و چرام رو به 
اتمام است در لیکک پیشرفت متوسط دارد در لنده کار شروع 
شده است، اما در مرکز استان پیشرفت شبکه فیبرنوری مناسب 
جمعیتی  توجه  مرکز  اصلی ترین  یاسوج  کرد:  بیان  نیست.وی 

وضعیت خوبی در شبکه فیبر نوری ندارد که از وزارت ارتباطات 
در  را  کار  تا  کنیم  می  کمک  درخواست  اطلاعات  فناوری  و 
یاسوج با شتاب بیشتری جلو ببریم که تا پایان سال این موضوع 
به نتیجه برسد و در کنار آن تکلیف ۱۵ شهر دیگر مشخص شود.

ترین  اصلی  عنوان  به  نوری  فیبر  اینکه،  به  اشاره  با  رحمانی 
فعالیت  سایر  توسعه  به  تواند  می  ارتباطات  حوزه  زیرساخت 
های صنعت، گردشگری و کشاورزی کمک کند، گفت: زمانی 
زیرساخت راه و راه آهن و اتوبان این موارد بود اما امروزه اصلی 
ترین زیرساخت ارتباطات فیبرنوری است که امیدوارم با کمک 
وزیر ارتباطات وضعیت فیبرنوری در شهرهای استان بهبود پیدا 
کند.استاندار با اشاره به اینکه ۴۴ درصد جمعیت استان روستایی 
است، گفت: یک هزار و ۶۴۳ روستای دارای سکنه داریم که فقط 
۱۷ روستا بالای ۴۰۰ خانوار است و یک هزار و ۴۸۲ روستا زیر 
۱۰۰ خانوار است و ۷۵۳ روستا بالای ۲۰ خانوار به بالا است و 

برنامه حوزه وزارتخانه  برای این ۷۵۳  روستا است.
رحمانی عنوان کرد یک هزار و ۷۰۰ کیلومتر فیبرنوری نیاز است 
که فقط ۴۹۸ کیلومتر شروع شده و ۲۴۵ کیلومتر به بهره برداری 
رسیده است و یک هزار و ۲۰۰ کیلومتر مانده که به سرانجام 
برسد.رحمانی ادامه داد: در برنامه های وزارتخانه هیچ برنامه ای 
برای ۸۹۰ روستایی که بسیار پراکنده هستند وجود ندارد که باید 

در این زمینه کاری انجام دهیم.  
وی تاکید کرد همچنین نقاطی کوری در پوشش اینترنت در راه 
های اصل و فرعی داریم و برنامه ریزی برای ایجاد ۱۶ ایستگاه 

شده است که تعیین تکلیف شود.
استاندار در بخش دوم سخنان خود به فعالیت شرکت فناور و 
فناور داریم که ۲۰  اشاره و عنوان کرد:۱۷۰ هسته  بنیان  دانش 
شرکت مجوز دانش بنیان را گرفتند و ۱۰ شرکت در مرحله اخذ 

مجوز هستند اما هنوز مجوز آنها صادر نشده است.
وی عنوان کرد: اگر بخواهیم در سطح کلان مملکت مقایسه کنیم 
تنها ۲ دهم درصد شرکت های دانش بنیان در استان هستند که 
شکاف عمیقی در حوزه دانش بنیان ها که اصلی ترین عامل و 
عنصر توسعه است را داریم.رحمانی با بیان اینکه هر چه تعداد 
شرکت های دانش بنیان بیشتر باشد دامنه محرومیت کمتر خواهد 
بود، گفت از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات خواهان ترمیم 
این شکاف هستیم چرا که در نشست با شرکت های دانش بنیان 
مشکلات آنها را احصاء کردیم و قرار شد در کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید به مشکلات آنها بپردازیم.وی تامین تسهیلات 
را اصلی ترین مشکل شرکت های دانش بنیان دانست و عنوان 
کرد: اختصاص تسهیلات به شرکت های دانش بنیان اشتغالزایی 
تومان  میلیارد   ۵۰ اگر  برآورد  طبق  و  دارد  همراه  به  را  خوبی 
ایجاد  جدی  تحول  شود  پرداخت  بنیان  دانش  های  شرکت  به 
خواهد شد.رحمانی نبود نقطه مشخص برای استقرار شرکت های 
دانش بنیان را از دیگر مشکلات دانست و افزود: تعداد شرکت 
های دانش بنیان استان زیاد نیست اما همین تعداد اندک را هم 

نتوانستیم در یک مکان مشخصی مستقر کنیم.
منطقه  در  یاسوج  آزاد  دانشگاه  فضای  کرد:  تصریح  استاندار 
سرآبتاوه بلااستفاده مانده که این مکان می تواند به اکوسیستم 
فناوری و نوآوری تبدیل شود که این آمادگی در استان هست و 

انتظار همکاری در سطح کلان کشور را داریم.
گفت:  نوآوری  کارخانه  اندازی  راه  لزوم  به  اشاره  با  رحمانی 
شرکت شهرک های صنعتی فضای لازم را در اختیار قرار می 
دهند لذا نیازمند کمک معاونت علمی و فناوری ریاست جمهور 
آینده  در  که  هستیم  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزارت  و 

نزدیک این اقدام عملی شود.
مالیاتی را در توسعه زیرساخت های  اعتبارات  از  استفاده  وی 
بنیان موثر دانست و گفت: این مجموعه در راه  شرکت دانش 
اندازی برج فناوری و تجهیز آزمایشگاه تخصصی در این حوزه 

می تواند به ما کمک کند.
استاندار با بیان اینکه، سند توسعه دانش بنیان استان را در دست 
تدوین داریم گفت: اقدامات اولیه انجام گرفته و در دستور کار 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان می باشد و بلافاصله بعد از 
برای  و  ارسال خواهد شد  ارتباطات  به وزارت  تصویب شورا 
سایر موارد نیازمند کمک وزارتخانه هستیم که برنامه عملیاتی 
استان خواست  فناوری  پارک علم و  از مدیرکل  شود.رحمانی 
مشکلات شرکت های دانش بنیانی که حل آنها زمینه ساز تحول 
باشد، اولویت بندی، احصاء و به وزارت ارتباطات ارسال شود.

وی با اشاره به اینکه بررسی شود گره کار مجوز شرکت های 
در  زیست  محیط  و  طبیعی  منابع  گفت:  کجاست  بنیان  دانش 
صدور مجوز کمک کنند چرا که از سوی شرکت های دانش 

بنیان آسیبی به منابع طبیعی و محیط زیست وارد نمی شود.
استاندار بر راه اندازی مرکز داده در استان تاکید کرد و ضمن 
اعلام آمادگی گفت: هنوز در قوانین بودجه سنواتی حکمی که 
باز  بنیان  دست استانداران برای حمایت از شرکت های دانش 
باشد و بتوانند بخشی از بودجه استان ها را به شرکت های دانش 
بنیان اختصاص دهند نیست که پیشنهاد می کنم در صورتی که 

شرایط فراهم باشد حکمی در لایحه بودجه ۱۴۰۴ دیده شود.
رحمانی در پایان با تشکر از هاشمی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات که دومین سفر استانی خود را اختصاص به این استان 
داد، عنوان کرد: این سفر قطعا برای استان در حوزه ارتباطات 
وزیر  دارد.هاشمی  بالایی  برکت  و  خیر  اطلاعات  فناوری  و 
به  ماه  دی   ۱۲ چهارشنبه  امروز  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
کهگیلویه وبویراحمد سفر کرد و طی سه روز مسائل و مشکلات 

این حوزه در استان را مورد بررسی قرار می دهد.

پیشرفت ۶۰ درصدی تقاطع 
غیرهمسطح میدان جمهوری

پروژه  این  اجرای  از  هدف   : داشت  اظهار  کیانی  مهرداد 
بلوار  شریانی  محور  ترافیکی  مرور  و  عبور  در  تسهیل  را 
اضافه  و  عنوان  آن  به  منتهی  معابر  و   اسلامی  جمهوری 
همچنین  و  جمهوری  میدان  تقاطع  دو  احداث  با  کرد: 
به  دسترسی  عملا  موذن  بلوار  در  غزه  شهدای  تقاطع 
یابد. می  تسهیل  مرکزی  هسته  در  کرج  شمالی  بزرگراه 

ارزیابی  شهردار کرج، میزان پیشرفت طرح را ۶۰ درصد 
و بیان کرد: از هشت پایه قابل احداث در تقاطع، تاکنون 
تعداد هفت تقاطع عرشه احداث و کامل شده است.  کیانی 
همچنین از اجرای عملیات بتن ریزی عرشه غرب به شمال 
عملیات  این  بر  علاوه  افزود:  و  داد  خبر  نیز  پروژه  این 
در  اصلی  پل  عنوان  به  که  شرق  به  غرب  روگذر  اتصال 
شده،  تعیین  شرقی  ماهان  سمت  به  شرق  به  غرب  مسیر 
عملیات  تاکنون  مسئول،  این  گفته  به  است.   شده  آغاز 
خاکبرداری و سازه ای همچون خاکبرداری و شمع گذاری 
انجام گرفته است.  نیز  زیرگذرهای شرق، غرب و جنوب 
در حال حاضر سه بخش از عرشه زیرگذر هم احداث شده 
که پس از تکمیل طرح می توانیم نسبت به تخلیه خاک های 
زیر عرشه اقدام کنیم.وی با تاکید بر اینکه پیمانکار طرح 
با قدرت و سرعت بسیار خوبی پروژه را پیش برده است، 
رفع معارضات و جابجایی تیرهای برق را به عنوان دیگر 
پایان  با  کرد:  امیدواری  ابراز  و  عنوان  طرح  پیشرفت های 
طرح در زمان مناسب یکی از مسیرهای پرترافیک شهری 
اصلاح شده و تردد شهروندان با آرامش و آسایش بیشتری 

انجام گیرد.
خبرنگار البرز

تقدیر از بانوان توانمند آبفای 
سیستان و بلوچستان 

به مناسبت میلاد فرخنده حضرت فاطمه )س( و روز زن 
در قالب جشن »یلداب« از سه تن از بانوان توانمند شرکت 

آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان تجلیل به عمل آمد.
سال  سومین  برای  بیرجندی  کاوه  نازنین  آئین  این  در 

متوالی از سوی وزیر نیرو مورد تقدیر قرار گرفت.
 او دبیری پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو را در کارنامه 
خود دارد، همچنین یکی از سه ادمین کانال اطلاع رسانی 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز می باشد.کسب 
از  نیز  نیرو  وزارت  حوزه  در  کشور  برتر  خبرنگار  عنوان 

جمله افتخاراتی است که برای او به ثبت رسیده است.
محتوای رسانه ای  تولید  در  برتر  رتبه  است، کسب  گفتنی 
درصدی   ۱۰۰ نمره  استان،  اجرایی  دستگاه های  بین  در 
موفقیت  و  رجایی  شهید  جشنواره  شاخص های  همه  در 
و کسب نمره کامل در ارزیابی مدیران ارشد وزارت نیرو 
که  است  موفقیت هایی  جمله  از  عمومی  روابط  بخش  در 
توسط حوزه روابط عمومی شرکت اب و فاضلاب سیستان 

و بلوچستان حاصل شده است.
دیگراز  یکی  ووشو  مدال آور  ورزشکار  خسروی  هانیه 
ووشو،  رشته های  مربی گری  که  است  منتخبی  بانوی  سه 
را  سالنی  دوچرخه  و  ایروبیک  فیتنس،  جسمانی،  آمادگی 
داراست.او داوری مسابقات ووشو استانی، کشوری و بین 
المللی را نیز در کارنامه خود دارد و از سوی فدراسیون 
است. شده  منصوب  سلامت*  *سفیر  عنوان  به  ووشو 

و  آب  شرکت  از  کننده  بانوی صعود  اولین  همچنین  وی 
فاضلاب استان در برنامه صعود سراسری وزارت نیرو به 

قله دماوند بوده است.
آزمایشگاه  ممیزان  از  یکی  و  پژوهشگر  عطایی،  راسله 
اولین  تدوین  و  تهیه  به  موفق  که  کشور  فاضلاب  و  آب 
دستورالعمل یکپارچه و اجرای آزمون بیولوژی آب کشور 

شده نیز در این مراسم مورد تجلیل قرار گرفت. 
آزمون  برگزاری  دستورالعمل  کنندگان  تهیه  از  یکی  او 
عطایی  می شود.  محسوب  آب  نمونه برداری  مقایسات 
آب  بیولوژی  تخصصی  کارگروه  در  عضویت  همچنین 
کشور  تخصصی  کفایت  آزمون  کمیته  عضویت  و  کشور 

را در کارنامه خود دارد.
نسیم زاهدان-خبرنگار 

تولد ۶۰۷ نوزاد در دهگلان 
طی ۹ ماهه امسال

ثبت 7 مورد دوقلوزایی

تولد  از  بهداشت و درمان شهرستان دهگلان،  مدیر شبکه 
۶۰۷ نوزاد در این شهرستان طی ۹ ماه نخست سال جاری 

خبر داد.
ماهه نخست سال جاری،   ۹ در  اظهار کرد:  مریدی،  علی 
از  متولد شده که  نوازد در شهرستان دهگلان  تعداد ۶۰۷ 

این تعداد ۳۲۰ نوزاد پسر و ۲۹۱ نوزاد دختر هستند.
مورد  هفت  شده،  متولد  نوزاد  تعداد  این  از  افزود:  وی 

دوقلوزایی نیز به ثبت رسیده است.
مدیر شبکه یهداشت و درمان شهرستان دهگلان بیان کرد: 
تا ۳۵۰۰ گرم  بین ۲۸۰۰  متولد شده  نوزادان  تقریبی  وزن 

بوده است.
مادران  بهداشتی  مراقبت های  اهمیت  به  اشاره  با  مریدی 
و نوزادان، بر تلاش کادر بهداشت و درمان شهرستان در 

ارائه خدمات مطلوب تأکید کرد.

طرح نجات بخش جنگل های شمال، ۱۰ سال در کش و قوس تهیه و تدوین

از  پس  شمال«  های  جنگل  پایدار  »مدیریت  بخش  نجات  طرح   
اعتقاد  به  که  است  نشده  تهیه  هنوز  سال   ۱۰ حدود  گذشت 
کارشناسان با اجرایی شدن آن به همه چالش ها و دغدغه های این 
میراث طبیعی بر جای مانده از میلیون ها سال قبل پایان می دهد که 

امید است دولت وفاق ملی آن را اجرایی کند.
این  برای آنکه که  پایدار جنگل های شمال  تهیه طرح مدیریت   
اکوسیستم زنده بیشتر از وضعیت موجود از مشکلات متعدد زمین 
خواری،  جنگل  کاوی،  معدن  چوب،  قاچاق  سوزی،  آتش  لغزه، 
ساخت و سازها، زباله ها و دهها مورد تهدید و تصرف و تخریب 
دیگر آسیب نبیند، ضرورت دارد هرچه زودتر تهیه و اجرایی شود و 

بر دغدغه های موجود بکاهد.
کنشگران حوزه محیط زیست و جنگل معتقدند اگر چه دولت وفاق 
چهاردهم میراث دار طرح های نیمه تمام ادوار گذشته است اما در 
این مورد خاص انتظار است با توجه ویژه به جنگل های شمال، این 
طرح ملی و مهم را اجرایی کند تا کارنامه ای درخشانی از خود 

بر جای بگذارد.
سوالی که در اذهان عمومی جامعه مطرح است این که تهیه این 
طرح می بایست در ادوار گذشته در اولویت برنامه کلان کشوری 
است؟  تامل  جای  نشده  تهیه  تاکنون  چرا  حال  گرفت  می  قرار 
آیا حفاظت از این میراث طبیعی و ریه های سرزمین ایران برای 
نبوده است؟ جنگل های  مهم  ادوار گذشته  مربوط  مدیریت های 
شمال همچنان با تهدید، تخریب و تصرف روبرو است چرا کسی 
به فکر آن نیست، تهیه طرح یادشده راه نجات این عرصه های ملی 
است و قوای سه گانه باید برای شتاب بخشی این امر مهم اقدام 
فوری انجام دهند. چرا نظام برنامه ریزی کشور تاکنون در خصوص 
ابرچالش های محیط زیست و جنگل کشور حساسیت ویژه نشان 
نداده است؟ طرحی که به گفته کنشگران حوزه جنگل اهمیت آن 
از نان شب کمتر نیست و مهمتر این که تاخیر حدود ۱۰ ساله تهیه 
این طرح ملی را در عصر مدیریت دانایی و آگاهی انسان چه توجیه 

ای می شود کرد؟
که  است  مهم  آنقدر  شمال  های  جنگل  پایدار  مدیریت  طرح 
نظر  موانع آن جلسات ویژه در  برای رفع  باید  نمایندگان مجلس 
به  آن  افزون تخریب و تصرف  نگرانی های روز  بگیرند چرا که 
یکی از ابرچالش های کشور تبدیل شده است. این سرمایه های 
تاریخ  در  تا  کرد  حفظ  دندان  و  چنگ  با  باید  را  جهانی  و  ملی 
مردم می گویند همه  نگیریم.  قرار  آیندگان  نقد  ایران زمین مورد 
نهادهای تاثیرگذار مربوط در دولت چهاردهم باید برای اتمام این 
طرح نجات بخش جنگل های شمال بسیج شوند تا روز برسد که 
دیگر خبری از قتل عام درختان یا آتش سوزی و هرگونه تهدید و 

تخریب و تصرف این عرصه ها را در رسانه ها نخوانیم و نشنویم.
همه می دانیم که ارزش جنگل های شمال قابل مبادله با جنگل های 
دنیا نیست و بسیار با ارزش بوده که علاوه بر موارد مهم دیگر فقط 
جذب اکسیژن و کربن و گرد و غبار و آب از جمله شاخص های 
این عرصه ها است به طوری که هر هکتار جنگل به طور متوسط 
حدود هزار و ۵۰۰ متر معکب آب را در سال ذخیره می کنند پس 

این ریه های سرزمین کهن ایران را باید حفظ کنیم.
همچنین با توجه به سکونت جمعیت زیاد در ضلع جنوبی و شمالی 
کوه های البرز، حفاظت و حراست این عرصه ها را بیش از پیش 
ضروری می سازد و همگان به ویژه نهادهای مربوط در حفظ و 
حراست آن بیش از پیش بکوشند و یا در نهادینه سازی فرهنگ 

حفاظت آن در جامعه تلاش ویژه ای صورت گیرد.
جنگل های شمال یا هیرکانی با افزون بر ۲ میلیون هکتار وسعت 
از آستارا در شمال استان گیلان شروع می شود و تا گُلی داغ در 
شرق استان گلستان به طول تقریبی ۸۰۰ کیلومتر و عرض ۲۰ تا ۷۰ 
کیلومتر پراکنش دارد. بخشی کوچکی از جنگل های هیرکانی هم 

معادل ۲۰ هزار هکتار در کشور آذربایجان قرار دارد.
قدمت جنگل های شمال ایران به حدود ۳۰ تا ۴۰ میلیون سال قبل 
بر می گردد و دارای ۹۰ گونه درختی و ۲۱۱ گونه درختچه ای و 
هزار و ۵۵۸ گونه علفی و بوته ای است، مساحت این عرصه ها در 
حدود یک درصد جنگل های اروپاست ولی تعداد گونه های آن ۱۶ 

درصد گونه های موجود در کل قاره اروپا است.
این مقایسه ها نشان می دهد جنگل های هیرکانی در شمال ایران با 
وجود مساحت کم، تنوع گونه ای بسیار زیادی دارد و از این نظر 
و به دلیل تنوع زیستی و گستردگی ذخایر ژنتیکی، شایسته حفاظت 
و حراست و تحقیقات بیشتری است و انتظار جدی است که دولت 
وفاق گام های اساسی برای رفع موانع فراروی طرح مدیریت پایدار 

بردارد و به تهدیدهای آن پایان دهد.
به تاکید صاحبنظران امر در صورت اجرای طرح مدیریت پایدار 
همه نیازهای مربوط از حفاظت و احیا گرفته تا سایر بهره برداری 
علمی مدنظر اعم از گردشگری، اقتصادی و علمی در این عرصه 

های طبیعی تامین خواهد شد.
قانون تنفس جنگل از اواخر سال ۹۵ به اجرا درآمد و از سال ۹۸ 
با اتمام قرارداد تمامی شرکت های فعال بهره بردار، هرگونه  هم 
بهره برداری تجاری و صنعتی از چوب جنگل های کشور ممنوع 

شده است و طرح مدیریت پایدار جنگل های شمال تاکنون به گفته 
کارشناسان به دلایلی از جمله مشکل اعتباری و اطلاع رسانی ناقص 
برای مسوولان منطقه ای و مانع تراشی توسط عده ای به سرانجام 

نرسیده است.
با عملیاتی شدن این طرح ملی به طور قطع با کاربری های در نظر 
گرفته در بخش های معتدد آن، زندگی مردم مناطق جنوبی و شمالی 

آن و حتی اقتصاد استان های شمال کشور متحول خواهد شد.
پس از گذشت این همه سال، دست اندارکاران امر می گویند این 
نیروی  اعتباری، کمبود لجستکی و  به چالش های  با توجه  طرح 
انسانی حداقل به حدود پنج سال زمان نیاز دارد که این تاخیر بر 
نگرانی های جنگل های شمال افزوده به طوری که عده ای معتقدند 
با ادامه تهدیدهای موجود باید فاتحه این ریه های کشور را خواند 
و داستان جنگل های شمال را باید در کتاب ها خواند و آنگاه به 

قول آن شاعر » حیف هرگز قابل تکرار نیست«.
بنا به گفته مسوولان امر در مرحله اول تهیه طرح مدیریت پایدار 
مشخص شد که هر منطقه جنگلی چه ظرفیتی دارد و کدام مناطق 
برای گردشگری یا جنگلداری و یا حفاظتی مناسب است.در مرحله 
دوم این طرح، افزون بر ۱۳۰ نفر از کارشناسان کارآمد وارد جنگل 
شدند تا مکانی که برای جنگلداری برنامه ریزی شده چه کار باید 

کرد و یا برای گردشگری مناسب بوده چه برنامه داشته باشند.
مسوولان امر می گویند برای تهیه طرح  مدیریت پایدار جنگل های 
شمال از تمام توان کشور استفاده شده که در این مسیر علاوه بر 
توان کارشناسی منابع طبیعی کشور از کمک شرکت های خصوصی، 
دانشگاه های شمال و مراکز تحقیقاتی بهره گرفته شده است.جنگل 
و  است  نظیر  بی  دنیا  در  شناسی  زمین  و  ها  گونه  نظر  از  شمال 
به لحاظ ژنتیکی هم بسیار اهمیت دارد به گفته مسوولان امر همه 
تلاش های سازمان منابع طبیعی این است که طرح مدیریت پایدار 
جنگل های شمال را هرچه زودتر به سرانجام برساند، انتظار است 
با حمایت دولت وفاق چهاردهم این طرح در اولویت برنامه ریزان 
اجرایی  نیازهای آن، هرچه زودتر  تامین  قرار گیرد و ضمن  امور 

شود.
طرح نجاب بخش جنگل های شمال

در این پیوند، کارشناس ارشد جنگل و کنشگر حوزه محیط زیست 
فراروی  های  آسیب  از  برای جلوگیری  است  معتقد  مازندران  در 
جنگل نظیر تصرف، تخریب و هر گونه تهدید آتش سوزی، قاچاق 
چوب، جنگل خواری و معدن کاوی ضروری است دولت وفاق در 
این مورد به صورت ویژه همتی بکند تا طرح مدیریت پایدار جنگل 

های شمال اجرایی شود.
مهرداد رضاپور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود : اجرای این 
طرح ملی مهم در زمان حاضر برای مسوولان کلان کشوری باید 
در اولویت امور قرار گیرد که با اجرایی شدن آن می توان گفت 
بیشتر  و  ابرچالش کشور جلوگیری خواهد شد  پیامدهای یک  از 

خسران نبینیم.
های  جنگل  از  برداشت چوب  ممنوعیت  طرح  اینکه  بیان  با  وی 
شمال در سال ۱۳۹۵ مطرح و از ۱۳۹۶ اجرایی شد، اضافه کرد: در 
دهه ۹۰ نگاه به جنگل های شمال یک نگاه اکولوژیکی بود و طرح 
ممنوعیت برداشت چوب از این عرصه ها اجرا شد و یکی از طرح 
برداشت چوب، طرح مدیریت  از ممنوعیت  های بسیار مهم پس 
پایدار منابع طبیعی منطقه هیرکانی بوده که مهم ترین اهداف آن 

عملیاتی کردن اصول آمایش سرزمینی است.
این کارشناس ارشد منابع طبیعی تصریح کرد : انتظار است دولت 
رفع چالش های کشور جزم کرده  برای  را  چهاردهم که عزمش 
در مورد جنگل های شمال ایران نیز تدابیر ویژه ای بیندیشد تا با 
اجرایی کردن این طرح نامی ماندگار از خود بر جای بگذارد چرا 
پیامدهای  به  توجه  با  این شناسنامه طبیعی کشور  از  که حفاظت 

تغییرات اقیلم ضرورتی است اجتناب ناپذیر.
جنگلی  عرصه  هکتار  میلیون  یک  از  بیش  دارای  مازندران  استان 
معادل ۵۳ درصد کل جنگل های شمال کشور است، در حالی که 
۲ استان دیگر شمالی گلستان و گیلان فقط ۴۷ درصد از وسعت 
جنگلی شمال کشور دارند به طوری که از ۱۲ لکه جغرافیایی ثبت 

شده در میراث جهانی یونسکو ۶ لکه مربوط به مازندران است.
ضرورت تمرکز دولت وفاق به جنگل و مرتع و محیط زیست

رضاپور با بیان که قرار بود طرح  مدیریت پایدار بعد از ۱۳۹۶ با 
توقف طرح برداشت چوب از این عرصه شروع بشود که تاکنون 
اجرایی  پاسخگوی  باید  ادوار  این  مسوولان   : گفت  است،  نشده 
نشدن آن باشند و پذیرفتنی نیست طرحی به این مهمی سالها تهیه 
نشده باشد این در حالی است که کشور در حوزه محیط زیست و 

جنگل با چالش های اساسی روبرو است.
وی با تاکید بر این که برنامه ریزان کلان کشور به ویژه رسانه ها 
باید در شرایط کنونی آب و هوایی فلات ایران بیش از پیش روی 
مباحث محیط زیست و جنگل متمرکز شوند، گفت : در عصر دانایی 
و مدیریت های علمی پذیرفتنی نیست که محیط زیست و جنگل و 
مرتع یک کشور به آسانی نابود شود، آنچه که مردم از این بحش 
ها می بینند فقط نگرانی است و دغدغه است، رسانه ها هر روز از 

گرفتارهای این حوزه خبر انتشار می دهند، در چهار دهه اخیر خبر 
امیدوار کننده ای از جنگل و محیط زیست ایران نشیدیم، انشاالله 

دولت وفاق به این چالش ها پایان دهد که انتظار همین است.
جنگل های شمال دارای ظرفیت های ملی و بین المللی است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران - نوشهر ابراز 
امیدواری کرد با اجرای کامل طرح تنفس جنگل های شمال و در 
پی آن به سرانجام رسیدن مدیریت پایدار این عرصه های طبیعی 

بتوان به بهترین، شکل از جنگل های هیرکانی خزری بهره ببریم.
مهرداد خزایی پول در گفت و گو با ایرنا با بیان این که جنگل های 
هیرکانی دارای ظرفیت ملی و بین المللی است، افزود : جنگل های 
از  یکی  است که  زمین شناسی  از دوران سوم  باقی مانده  هیرکانی 
درختان  وجود  لحاظ  به  که  می رود  به شمار  باارزشی  جنگل های 
ارزشمند و گونه های باارزشی که در تمام دنیا بی نظیر بوده و مورد 
شناخت و توجه همه جهانیان قرار گرفته است.وی تصریح کرد : در 
حوزه این اداره کل حدود ۶۴۰ هزار هکتار عرصه داریم که از این 
میزان ۳۱۵ هزار هکتار آن جنگل و ۱۹۷هزار هکتار آن مرتع است.

بیان  نوشهر  منطقه   - مازندران  آبخیزداری  و  منابع طبیعی  مدیرکل 
اقدام  تنفس جنگل  اجرای طرح  از  اخیر پس  کرد: در سال های 
صورت  شمال  جنگل های  در  پایدار  مدیریت  عنوان  با  خوبی 
گرفته است که در واقع بعد از تعطیلی بهره برداری از جنگل های 
شمال کشور با اجرای طرح مدیریت ما به دنبال نوعی آمایش در 

جنگل های هیرکانی هستیم.
خزایی پول اضافه کرد: در مدیریت پایدار هدف نزدیکی بین بخش 
اجتماعی و اقتصادی دامداران و خانوارهایی است با این رویکرد 
نیازهایی همه افراد در کنار جنگل زندگی می کنند شناخته شده باشد 

و در مطالعات فنی مورد استفاده و بهره برداری قرار گیرد.
اتفاقات بعد از اجرای طرح مدیریت پایدار امیدوارکننده است

: اولین گام در این راستا مطالعات اجتماعی اقتصادی  وی گفت 
است که با قراردادی که با بخش خصوصی و مشاوران منعقد شد، 
امیدواریم  که  شد  عاید  خوبی  بسیار  نتایج  و  است  اجرا  درحال 
پایدار در  اتفاقاتی که در راستای مدیریت  با  نزدیک  آینده ای  در 
جنگل های شمال قرار است بیفتد، مناطق را بتوانیم نوع بهره برداری 
از جنگل ها را در قالب معیشتی، تفرجگاهی، طبیعت گردی به صورت 
اکولوژیک اقتصادی درواقع نوعی آمایش سرزمین را داشته باشیم.

در این پیوند، معاون امور جنگل سازمان منابع  طبیعی و آبخیزداری 
جایگزین(  )طرح  پایدار  مدیریت  طرح  تدوین  گفت:  کشور 
جنگل های شمال در صورت استفاده از تمام ظرفیت ها، حدود پنج 

سال به طول خواهد انجامید.
نقی شعبانیان افزود: ما برای ۱۹ حوضه آبخیز جنگل های شمال کار 
را شروع کردیم و تهیه طرح برای هر حوزه ۲ سال طول می کشد. 
سال ۹۶ که طرح های جنگلداری متوقف شد، قرار بود طرح های 

مدیریت پایدار تهیه بشود که نشد.
وی خاطرنشان کرد: اگر همه ظرفیت های خود را با همین وضع 
موجود به کار بگیریم، برای ۱۰۴ حوضه آبخیز عرصه های شمال 
بر اساس دستورالعملی که وجود دارد، تهیه این طرح حدود پنج 

سال طول خواهد کشید.
شعبانیان تصریح کرد: مهمترین دلیلش شاید بحث اعتباری بود اما 
در این رابطه کم توجهی هم شده است، ترکیبی از کمبود منابع و 
توقف  قانون  تصویب  از  سال  که ۶  است  باعث شده  بی توجهی 
اما طرح جایگزین آماده  بهره برداری در جنگل های شمال بگذرد 

نشده است.
تدوین طرح جایگزین  برای  انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  وی 
طرح  است.  شده  آماده  تفضیلی  نیمه  طرح  تاکنون  شد:  یادآور 
عرصه  پهنه بندی  اکولوژیکی،  توان  اساس  بر  فقط  تفضیلی  نیمه 
برای حفاظت،  که یک عرصه  می کند  تعیین  و  کرده  را مشخص 
گردشگری و... مناسب است. با تکمیل طرح نیمه تفضیلی اطلاعات 

خوبی در اختیار ما قرار گرفت.
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی بیان کرد: در طرح تفضیلی، 
بر اساس کاربری که برای عرصه تعریف شده است، باید برنامه ارائه 

شود و سخت ترین قسمت کار مربوط به تدوین این طرح است.
تدوین طرح های مدیریت  برای  اکنون  اینکه  بر  تاکید  با  شعبانیان 
در  افزود:  می شود،  استفاده  کشور  توان  تمام  از  جنگل  پایدار 
و  دانشگاه های شمال  از کمک شرکت های خصوصی،  مسیر  این 
توان کارشناسی سازمان  از  بهره می بریم. بخشی  مراکز تحقیقاتی 

منابع طبیعی نیز در خدمت این طرح قرار گرفته است.
لزوم تامین اعتبار

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی ادامه داد: شال گذشته برای 
طرح  تدوین  جاری  سال  در  و  شده  آغاز  طرح  تهیه  حوضه   ۱۹
برای ۲۵ حوضه آبخیز در دستور کار قرار گرفته است و بر اساس 
برنامه ریزی انجام شده، اعتبار موردنیاز برای تدوین طرح در ۱۹ 
حوضه آبخیز از محل درآمدهای اختصاصی که در سازمان وجود 

داشت تامین شد.
وی اظهار کرد: اگر به هر دلیلی هزینه طرح تامین نشود، تدوین 

طرح مدیریت پایدار محقق نخواهد شد.
این طرح در سه مرحله تعریف شده که  اسناد موجود  بر اساس 
اتمام رسیده و گام دوم آن در  به  تقریبی  به طور  مرحله اول آن 
مراحل ابتدایی قرار دارد، برای اجرای آن از توان سه بخش استفاده 
شده که بخشی از آن را سازمان جنگل ها به صورت امانی اجرایی 
توانمند  و شرکت های  دانشگاه ها  از  دیگر  دربخش های  و  می کند 

کمک گرفته شده است.
محور اصلی این طرح  مهم به گفته مسوولان امر بهره برداری از 
چوب جنگل ها نیست و بیشتر بر استفاده های دیگری که می توان از 
جنگل بهره برد تاکید شده و در اجرای این طرح ها بر توانمندسازی 
جوامع محلی و بومی هم تمرکز شده تا با اجرای درست شاهد حفظ 

مدیریت جنگل های شمال باشیم.
به گفته این مسوولان هدف اصلی این بوده مردم را در عرصه های 
منابع طبیعی کشور مشارکت داده شوند که وزن مسائل اکولوژیک 
را هم وزن اقتصادی و اجتماعی دیده شد چرا که اگر جوامع محلی 

توانمند بشوند عوامل تخریب عرصه ها کمتر خواهد شد.
به تازگی علی تیموری، سرپرست سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
جنگل  مسوولان حوزه  و  کل  مدیران  با  ویژه  نشستی  در  کشور، 
استان های شمالی بر ضرورت حفاظت، توسعه و احیای جنگل های 
منابع  اقتدار مدیریتی سازمان  بر  تاکید  با  تاکید کرد.وی  هیرکانی 
طبیعی و اهمیت اجرای دقیق قوانین، به طرح مدیریت پایدار جنگل 

به عنوان یک رویکرد اکوسیستمی اشاره کرد.
ملل  فرهنگی  و  علمی  سازمان  ثبت  ارزشمند  طبیعی  میراث  این 
متحد)یونسکو( بوده بر دولت چهاردهم فرض است که تهیه این 

طرح مهم را شتاب بخشیده و در اسرع وقت آن را اجرایی کند.
معاونت امور جنگل سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در 

شهرستان چالوس مستقر است.

۳۰ درصد از بیماران بستری با علائم تنفسی در قم آنفلوآنزا دارند
قم  استان  بهداشت  مرکز  بیماری های  با  مبارزه  و  پیشگیری  مدیر 
گفت: ۳۰ درصد از بیماران بستری با علائم تنفسی که در قم نمونه 
گیری شده اند از نظر آنفلوآنزا مثبت هستند.دکتر محمد نیک پور مدیر 
پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: اپیدمی آنفلوانزا امسال در استان از هفته اول 
آبان ماه شروع شده و از نیمه آذرماه تا کنون به حداکثر میزان خود 
رسیده است.وی ادامه داد: حدود ۲۸ تا ۳۰ درصد از نمونه های اخذ 
شده از بیماران از نظر آنفلوانزا مثبت شده اند، به نظر می رسد این 
موج کم و بیش تا اواخر سال استان را تحت تأثیر خود قرار دهد.

مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم بیان 
کرد: بیماری آنفلوانزا یک عفونت حاد ویروسی دستگاه تنفسی است 
که علائم آنفلوانزا چند روز پس از ورود ویروس به بدن انسان ظاهر 
می شود.نیک پور، شروع ناگهانی تب بالا از ۳۸ درجه سانتیگراد و 
بالاتر، تب، لرز و عرق کردن، دردهای مفصلی و عضلانی، ضعف 
و خستگی شدید، گلو درد، سر درد و علائم گوارشی مثل تهوع و 
استفراغ را از علائم شایع آنفلوانزا عنوان کرد.وی یادآور شد: افراد 
مبتلا به بیماری های مزمن )دیابت، بیماری های قلبی، ریوی، کبدی، 

کلیوی(، افراد دارای نقص ایمنی )ایدز، درمان با کورتون(، سالمندان، 
کودکان و افراد دارای سرطان یا در حال شیمی درمانی از افراد حساس 
و پر خطر جامعه در برابر ابتلا به بیماری آنفلوانزا هستند.نیک پور اظهار 
کرد: استفاده از ماسک در اجتماعات، رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
)بیش از یک متر(، خودداری از روبوسی و دست دادن و بغل کردن 
یا  بیماری در محل کار  افراد دارای علامت  دیگران، عدم حضور 
محل های پر تجمع، خودداری از سیگار کشیدن، ضد عفونی کردن 
سطوح و گرفتن دستمال کاغذی جلوی دهان هنگام عطسه و سرفه از 

جمله راهکارهای پیشگیری است.
قم  استان  بهداشت  مرکز  بیماری های  با  مبارزه  و  پیشگیری  مدیر 
ضرورت تقویت سیستم ایمنی بدن در پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا 
را موثر دانست و گفت: فعالیت منظم بدنی، تغذیه مناسب از میوه، 
سبزیجات، دانه های مغذی، خواب مناسب و کافی از موارد موثر در 
تقویت سیستم ایمنی بدن است.وی با بیان اینکه اواخر شهریورماه تا 
اوایل مهرماه بهترین زمان تزریق واکسن است، ادامه داد: در صورتی 
سرد  فصل  طی  در  ندادند  انجام  را  تزریق  زمان  این  در  افراد  که 
می توانند واکسن را تزریق کنند البته در حین بیماری و بلافاصله 

پس از بیماری واکسن را تزریق نکنند چون می تواند عوارض جدی 
بالا،  به  سال   ۵۰ افراد  شد:  یادآور  کند.نیک پور  ایجاد  آن ها  برای 
بیماران قلبی و ریوی مزمن، کودکان ۶ ماهه تا ۱۸ ساله تحت درمان 
طولانی مدت آسپرین، افراد دارای بیماری مزمن کلیوی و دیابت، 
بیماران مبتلا به نقص ایمنی یا مصرف کننده داروهای سرکوب کننده 
ایمنی )بیماران سرطانی، بیماران مبتلا به ایدز، گیرندگان پیوند عضو، 
استروئیدها، شیمی درمانی یا رادیوتراپی(، خانم های باردار، پزشکان، 
پرستاران و سایر کارکنان شاغل در بیمارستان، گروه های توصیه شده 
برای واکسیناسیون هستند.وی تاکید کرد: به منظور کاهش احتمال 
عفونت های ثانویه در کودکان جدیداً واکسن پنوموکوک)پنوموسیل( 
آنفلوانزا پیشگیری می کند در شیرخواران زیر یک  از عوارض  که 
عوارض  کاهش  در  زیادی  می تواند سهم  که  می شود  تزریق  سال 
با  مبارزه  و  پیشگیری  باشد.مدیر  داشته  آنفلوانزا  یا  سرماخوردگی 
بیماری های مرکز بهداشت استان قم، گفت: دقت کنیم آنتی بیوتیک ها 
در برابر ویروس های سرماخوردگی و آنفلوانزا مؤثر نیستند و اغلب 
بی مورد استفاده می شوند؛ همچنین به کودکان کمتر از چهار سال نباید 

داروهای سرفه داده شود. 
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هاشمی: 
والیبال پیکان دیر به لیگ اضافه شد 
اما هدفش رسیدن به قهرمانی است

 رهبری: 
همه کار روی دوش من افتاده است

پیش خودم می آمدید یک میلیون دلار را می دادم

زنوزی و پاسخ به دخالت دولت در پرونده بیرانوند
به  پای  خود  جنجالی  اظهارات  با  زنوزی  محمدرضا 
در  دولت  دخالت  به  پاسخ  و  گذاشت.زنوزی  تلویزیون 

پرونده بیرانوند
 محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتور بعد از مدتها در 
یک برنامه تلویزیونی حضور یافت و به سوالات پیرامون 
اظهارات  با  همیشه  مثل  البته  و  داد  پاسخ  تراکتور  تیم 

جنجالی خود توجه بسیاری را به خود جلب کرد.
و  کرد  صحبت  تراکتور  تیم  انتقالات  و  نقل  مورد  در  او 
مدعی شد که کارهای لازم برای تمدید قرارداد ریکاردو 
انجام شده و او به زودی قرارداد جدیدش را امضا  آلوز 
جمع  در  تبریزی  سرخپوشان  دوم  کاپیتان  تا  کرد  خواهد 

شاگردان دراگان اسکوچیچ ماندنی شود.
زنوزی همچنین در مورد پرونده بیرانوند صحبت کرد و با 
پیرامون دخالت رئیس جمهور  به شایعات  زبان کنایه آمیز 
کارهای  چنین  برای  که  گفت  و  داد  نشان  واکنش  جدید 
اظهار  همچنین  او  نمی شود.  پزشکیان  مزاحم  کوچکی 
داشت که پیش از فصل گذشته و در جریان حضور ترابی، 
دانیال و بیرانوند در مراسم یادبود همسرش، مذاکره ای با 

این بازیکنان نداشته است.
* هدف ما قهرمانی است

جام  فصل  نیم  قهرمانی  برای  البته  است.  ما  برای  خوبی  فصل 
و  صدرنشینی  این  به  نسبت  حدیث هایی  و  حرف  نمی دهند. 
قهرمانی نیم فصل هست اما انشالله این روند ادامه پیدا کند و برای 

اولین بار بتوانیم هواداران عزیزمان را خوشحال کنیم.
* مسئولان باید آستین بالا بزنند 

بحث هایی وجود دارد که باید بررسی شود. یک قسمت کوچکی، 
عده ای بودند که باعث و بانی حرف های زیادی شدند، اما کلیاتش 
این است که فوتبال ما یک جایی باید به تصمیماتی برسد. مسئولان 
باید آستین ها را بالا بزنند و تصمیمات را بگیرند. فوتبال به این 
شکل ادامه دار نخواهد بود. فوتبال در حال حاضر یک صنعت در 
دنیا است. وقتی تیم های دنیا و همسایه ها در فوتبال سرمایه گذاری 
می کنند و بهره های زیادی در حوزه های مختلف می برند، ما عقب 
مانده ایم و فوتبال ما عقب مانده است. باید تصمیماتی گرفته شود 

و فوتبال از این فضا خارج شود.
* همه از فوتبال رفتند اما من ماندم

که  است  سال   ۳۰-۲۵ من  شده اند.  بهره مند  فوتبال  این  از  همه 
تیم داری می کنم و بیشترین هزینه را در فوتبال کرده ام. آمده اند و 
از این صنعت سود برده اند. قسمتی  بقیه  اما من مانده ام.  رفته اند 
که  هست  آدم  برای  چیزهایی  برمی گردد.  اعتقادات  یک سری  به 
نمی توانی بگذری. اعتقاد من این است که جدا از مسئولیت های 
مثل  قانونی  داریم. مسئولیت  اجتماعی هم  قانونی، مسئولیت های 
مالیات است، اما مسئولیت هایی هم هست که قانون اجبار نکرده 
انجام بدهیم؛ ما توسط این کشور و مردم  اما موظف هستیم که 
زنوزی شده ام، من تنها چه ارزشی دارم؟ وقتی به این جمع بندی 
می رسیم، باید در حوزه های مختلف مسئولیت های اجتماعی خود 
را انجام بدهیم و آستین هایمان را بالا ببریم. مردم ما را به اینجا 
رسانده اند و باید بخشی از آن را جبران کنیم که مردم خوشحال 
شوند. این ها باید توسط زنوزی ها انجام شود. این انگیزه شخصی 

من است، اما این هم تا جایی می تواند مثمرثمر باشد.
* رقابت با تیم دولتی عادلانه نیست

درست است که می توانی هزینه کنی، اما عوامل و محدودیت هایی 
شد  خوب  می شویم.  شرمنده  هم  ما  که  می آوردند  وجود  به  را 
جیب  از  که  دولتی  باشگاه   با  من  وقتی  اما  گذاشتند،  را  سقف 
نفر هزینه می کند،  میلیون  از جیب ۸۵  نمی کند و  خودش هزینه 
ناعادلانه است. بحث عدالت در فوتبال ما ریشه ای است که باید 
به آن هم پرداخته شود. رقابت با تیم های دولتی که یک مدیری 
آمده که دو سه سال باشد و می گوید از جیبم که نمی رود، هزینه 

کنم که فحش نشنوم، واقعا سخت است.
* بیشترین ضرر را از داوری داشتیم

شما بازی های نیم فصل را نگاه کنید، بیشترین ضرر را در بحث 
خیلی  کاظمی  آقای  گذشته  بازی  است.  داشته  تراکتور  داوری 
خوب قضاوت کردند؛ پنالتی می گیرد و وی ای آر قطع می شود. 
من آن روز به آقای تاج گفتم چرا برای بازی های تراکتور، داور 
تیم های  برای  چرا  پس  گفتم  نمی شود.  گفت  نمی گذارید؟  تبریز 
تهرانی داور تهرانی می  گذارید؟ در شمال  غرب کشور یک داور 
نیست؟ داوری که برای وی ای آر فرستاده بودند، اصفهانی بود. 
رقابت ما با چه تیمی است؟ چرا داور اصفهانی برای ما فرستادید؟

* چرا برای سه بازیکن ما برنامه گرفتید؟
تا به حال در تاریخ چند بازیکن بزرگ از تیم های شهرستانی به 
به  تیم های شهرستانی  از  بازیکنی  وقتی  رفته اند؟  تهرانی  تیم های 
سرپوش  یا  و  می کنند  سکوت  یا  همه  می روند،  تهرانی  تیم های 
روز  هر  همه  آوردیم،  بازیکن  سه  ما  که  امسال  چرا  می گذارند. 
برای این سه بازیکن برنامه گذاشتند؟ سال های قبل هم این اتفاق 

افتاده بود؟
* مطمئن باشید حق با بیرانوند است

کار من ایجاب می کند که در برخی رشته ها تخصص داشته باشم. 
حقوقی  مسائل  کمی  می بندم.  محکم  می بندم،  قرارداد  وقتی  من 
بیرانوند را نگاه می کنم، تفسیر  را بلد هستم. وقتی قرارداد آقای 
نشان می دهم و می گویند حق  نفر حقوقدان هم  ده  به  می کنم و 
حقوقی  کارشناس  یک  شما  می شود  چطور  است.  بیرانوند  با 
غیرفوتبالی بیاورید و ببینید چه می گوید؟ آن را تفسیر می کنند و 
صداوسیما هم هر روز درباره آن حرف می زنند و یا می گویند چرا 

فدراسیون چنین حکمی داده است؟ من هم به آن حکم اعتراض 
دارم، چون می دانم حق با آقای بیرانوند است.

* قرارداد بیرانوند را منتشر کنید
یک طرفه به قاضی نروید. بندهای متمم منتشر نشد. مشکلی ندارد، 
منتشر کنند و ببینند حق با کیست. نظر شخصی من این است که 

حق با آقای بیرانوند بود.
فدراسیون  در  گفتم  تاج  آقای  به  من  پیش  سال  چند  یک بار 
مشکلاتی وجود دارد، ایشان گفت در فدراسیون همه سالم هستند 
و نمی توانید بگویید در فدراسیون کسی از نظر مالی مشکل دارد.

این  از  می کنید،  وصل  مالی  مسائل  به  را  چیز  همه  شما  گفتم 
مسائل بیرون بیایید، همین که یکی از ارکان فدراسیون در ذهنش 
طرفدار تیمی باشد و روی تیم های دیگر تاثیر بگذارد، ناعدالتی 
است و سلامتش زیرسوال است. شما سلامتی را در پول دادن و 
گرفتن می بینید. من با داوری کاری ندارم، کل ارکان فدراسیون 
را می گویم. بحث من بیرانوند نیست، من مثال زدم. از مجموعه 
خودتان بگیرید تا فدراسیون و رسانه ها. مجری هایی هستند که در 

ذهن شان طرفدار تیمی هستند.
* ذهنیت رسانه ها دو قطبی است

اعتقاد  من  کنید؛  نگاه  را  دیگر  رسانه های  چه  و  صداوسیما  چه 
دارم در نیم فصل برای قهرمانی و صدرنشینی جان نمی دهند. شما 
۱۰ سال قبل را نگاه کنید که درباره قهرمانی نیم فصل تیم ها چه 
نوشته اند و امسال چه چیزهای نوشته اند. اینکه باخت های تراکتور 
رسانه  در  که  است  نپردازند، چیزهایی  بردها  به  و  کنند  بولد  را 
می بینیم. به نظرم رسانه ها عدالت را رعایت نمی کنند. ذهنیت شان 
در دوقطبی فوتبال مانده و هنوز هم قبول نکرده اند فوتبال ایران از 
دوقطبی خارج شده است. الان کدام تیم در فوتبال ایران می تواند 
ورزشگاه را پر کند؟ ما امسال در آسیا نتایج خوبی گرفتیم، اصلا 

پرداخته شد؟
* تراکتور پرطرفدارترین تیم آسیاست 

را  عدالت  می گویم  من  نباشند.  من  منتقد  رسانه ها  نمی گویم  من 
اجرا کنند. همانطور که به تیم دیگری می پردازی، با ما هم برخورد 
کن. قبول کنیم که تراکتور بیشترین هوادار را در آسیا و ایران و 
تیم های منطقه دارد. اصلا یکی از سه تیم پرهوادار است. بیایید 
کنید.  نگاه  هم  تراکتور  به  می کنید،  نگاه  تیم  دو  به  که  همانطور 
چرا تفاوت قائل می شوید؟ هوادار این را می بیند و می گوید چرا 
بازی من مستقیم از شبکه سه پخش نمی شود؟ پول که نمی دهید، 
بعضا هم می گویید به صداوسیما هم کمک کن. بارها اتفاق افتاده 
است. چرا عدالت را رعایت نمی کنید؟ شما یکی از آن دو تیم 
را به شبکه ورزش بیاورید و تراکتور را به شبکه سه ببرید. من 
خواسته مردم را می گویم. آن مردم هم جزئی از این خاک هستند. 

چرا آنها را نمی بینید؟
* ما از ایران حمایت کردیم 

این حرف ها  گفتم  بودند، من  تجزیه  طلبی محکوم کرده  به  را  ما 
چیست؟ تجزیه طلب شما هستید که به این مسائل دامن می زنید. 
شما ۹۰۰ سال گذشته ایران را می بینید. ترک ها اگر قرار بود زبان 
عوض کنند و تمامیت ارضی کشور را زیر سوال ببرند، همان موقع 
می کردند که اختیار همه چیز دست شان بود . همین الان رهبر ما 
با بچه ای صحبت می کند، ترکی  می گوید من ترک هستم. وقتی 
حرف می زند. چرا این حرف ها را می زنند. ما حافظ ایران بوده ایم. 
تا ما حرف می زنیم، می گویند این ها تجزیه طلب هستند. منِ زنوزی 
چهار سال جبهه بودم. مگر جنگ در آذربایجان بود؟ ما در جنوب 
و غرب بودیم و از کشورمان دفاع می کردیم. چرا این تهمت ها 

را به ما می زنند؟
* می گویند برای وی ای آر باید پول بدهید 

وقتی ما دنبال حقوق مان هستیم، سریع محکوم می کنند و می گویند 
تجزیه طلب.  به همین دلیل مجبور می شویم دهان مان را ببندیم. ولله 
اینطور نیست. تراکتور قهرمان شود، افتخار ایران است. ما ایرانی 
کشور  به  چپی  چشم  کسی  اگر  هستم.  ایران  سرباز  من  هستیم. 
داشته باشد، من جزء نفرات اول می روم. به خدا قسم فوتبال یکی 
دو قهرمانی به تراکتور بدهکار است. این کار را با ما نکنید. سه 
نمی فرستند  تبریز  به  آر  ای  ببینید؛ یک روز وی  را  بازی گذشته 
تیم ها  بقیه  از  چرا  بدهید.  پول  تومان  میلیون   ۴۰۰ می گویند  و 
نمی گیرید؟ یک روز وی ای آر را می فرستند و قطع است و داور 

بازی  شما  نیست.  پنالتی  می گوید  و  می کند  صدا  چهارم 
شمس آذر یا نساجی را ببینید. بازی ۲۰ دقیقه خوابیده و ۶ 
دقیقه وقت اضافه گرفته اند. در ۱۵ بازی یک پنالتی برای ما 
گرفته اند؟ البته تراکتور غیر از اینکه در کارش گذاشته اند، 

بدشانسی هم آورده است.
*جمعه سیاه را به تراکتور بدهکارید

معروف  تبریز  در  که  است  من  قبل  به  مربوط  مورد  یک 
مردم  و  نشد  رعایت  عدالت  واقعا  است.  سیاه  جمعه  به 
آن  تاج  آقای  بیاورند.  مردم  دل  از  باید  سرخورده شدند. 
بودند.  من  دفتر  در  هم  ظهرش  و  داشتند  مسئولیت  موقع 
من آن موقع گسترش فولاد را داشتم و به آقای تاج گفتم 
به داور بگویید مواظب باشند عدالت را رعایت کنند. آنجا 

عدالت رعایت نشد.
* تیم داری در مشهد را تکذیب می کنم

آقای اصولی نامه زدند که بیایید اینجا تیم داری کنید که من 
جواب ندادم. تراکتور دیگر آخرش است. شما نمی توانی 
در تراکتور باشی و تیم دیگری هم داشته باشی. تراکتور در 
تیم داری در اوج است و نمی توانی خودت را پایین بیاوری 
و جای دیگر تیم داری کنی. من تمام سرمایه گذاری هایم در 
شمال  غرب بوده و کم پیش آمده که جای دیگری سرمایه گذاری 

کنم، چون اعتقادم بر این است که به آن منطقه بدهکارم.
* در حق اسکوچیچ نامردی کردند 

هم  با  بود،  ملی  تیم  در  حتی  است،  من  رفیق  اسکوچیچ  آقای 
ارتباط داشتیم. آقای کی روش هم رفیق من بود. منتها همان موقع 
که آقای اسکوچیچ از تیم ملی کنار رفت، به آقای تاج زنگ زدم 
و گفتم شما نباید این کار را می کردید، در حق ایشان اجحاف شد . 
به نظرم حق آقای اسکوچیچ بود که به جام جهانی برود. به نظرم 
هم  نمی رفتیم  اگر  و  می رفتیم  بالا  می رفت،  اسکوچیچ  آقای  اگر 
شش گل نمی خوردیم. ایشان در ۲۰ بازی، ۱۴-۱۵ برد آورد . قبل 
از اینکه ایشان به تیم ملی برود، همه نسبت به جام جهانی ناامید 

شده بودند. ما با آقای اسکوچیچ خوب تا نکردیم.
* بازیکن قرضی را دو میلیون دلار دادند

از  و  کنند  بازی  از کشور  فرستادیم خارج  هستند  که  بازیکنانی 
آنجا بدون یک بازی به ایران ترنسفرشان کردیم و یک پولی هم 
به آن تیم به عنوان قرضی دادیم. مثال های زیادی هست. بازیکن 
یک  برای  دلار  میلیون  یک  فروختیم،  دلار  میلیون  دو  یا  یک  را 
سال قرضی اش داده ایم. تا باشگاه های ما خصوصی نشود و کسی 
که هزینه می کند، نداند پول از جیبش بیرون می آید، مشکل حل 
نمی شود. طرف می گوید من یک سال اینجا هستم، بگذار رد شوم 
و بد و بیراه نگویند. فوتبال ما مشکلات زیادی دارد و عده ای مثل 
اختاپوس از فوتبال می مکند و هزینه اش را منِ بخش خصوصی و 

۸۵ میلیون ایرانی پرداخت می  کنند.
* با بیرانوند و ترابی و دانیال قبل از فصل مذاکره نکردیم

من تایید نمی کنم که قبل از پایان فصل مذاکره کرده بودیم. این 
من  همسر  ختم  مراسم  به  این ها  که  شد  شروع  آنجا  از  بحث ها 
آمدند. قاطعانه می گویم مذاکرات شروع نشده بود، اما طبق قوانین 
فیفا از ۶ ماه قبل از پایان قرارداد می توان مذاکره کرد. با این ما 

مذاکره ای نداشتیم.
* پورحمیدی را نگه داشتیم چون قهرمانی می خواهیم

ما آقای پورحمیدی را نگه داشتیم چون دروازه بان خیلی خوبی 
است. ما می خواهیم قهرمان شویم و دو بازیکن خوب نیاز داشتیم. 
باید یکی مثل خودش را داشته  بیرانوند اخراج شود،  الان آقای 
باشیم. من قرارداد بیرانوند را نگاه کردم و در قرارداد آمده بود، 
کلیه مطالبات باید پرداخت شود . من موضوع پایان مسابقات را 
نشنیده بودم و امروز از شما می شنوم  . ما بعد از اتمام بازی ها وارد 

مذاکره شدیم و قرارداد بستیم.
* برای بحث حقوقی مزاحم رئیس جمهور نمی شوم

عقل  انقدر  من  کردید.  باز  را  بحث  شما  اما  بگویم  نمی خواستم 
معاون  و  جمهور  رئیس  مزاحم  باشگاه،  کار  خاطر  به  که  دارم 
رئیس جمهور نشوم. اگر هم می شدم، داخل ایران بود . چرا رئیس 
جمهور به آقای اردوغان می گوید یک میلیون دلار این باشگاه را 
نگیر؟ قداست صندلی ریاست جمهوری ما این بود که به خاطر 
کنیم؟  خواهش  خارجی  یک  جمهور  رئیس  از  دلار  میلیون  یک 

می آمدند یک میلیون دلار را من می دادم.
* بازیکن با مربی ای بود که پشیمان باشید؟

یک مربی ایرانی بود.
* عکس پسرتان با فرگوسن؟

بچه های من اطراف فوتبال نمی آیند. تونی آدامز رفیق خانوادگی 
فوتبال  بچه ها  بود.  برده  استادیوم  به  را  ایشان  تونی  و  است  ما 
را دوست دارند اما ما مجموعه  اقتصادی بزرگی داریم که آنجا 

فعال هستند.
* از هواداران ممنونم

تبریز داشتیم  امسال سه باخت در  از هواداران تشکر می کنم که 
و هر سه را آمدند و عیبی یوخ گفتند و نتیجه اش را هم دیدند. 
تشویق  با  و  می کنند  نگاه  مردم  به  و  هستند  جوان  ما  بازیکنان 
روحیه می گیرند و وقتی هم برخی کارهای دیگری انجام می دهند، 
است،  بزرگی  گلر  پورحمیدی  می دهند.  دست  از  را  روحیه شان 
پارسال یک عده روحیه این بچه را از بین بردند. به هر حال از همه 
هواداران، بازیکنان، کادرفنی، مدیریت، هیئت مدیره و مدیرعامل 
را  ما  نمی آید و  به دل کسی  ما  انشالله حرف های  تشکر می کنم. 
عفو می کنند اما من واقعیت های فوتبال را می گویم و کینه ای از 

کسی ندارم.

سرمربی استقلال قصد دارد تغییر و تحولات گسترده ای در خط 
حمله تیمش ابجاد کند.

دهم  رتبه  در  را  بیست وچهارم  لیگ  نخست  نیم فصل  استقلال 
جدول به پایان برد تا ضعیف ترین عملکرد آبی پوشان در تاریخ 
لیگ برتر به ثبت برسد. یکی از نقاط ضعف آبی پوشان، خط حمله 
نهمین خط حمله  به طوری که استقلالی ها در حالی  بود؛  تیم  این 
فصل را مشترک با هم نام خوزستانی در اختیار دارند که در مسیر 
را  آبی پوشان کمترین سهم  بازی، مهاجمان  ثبت ۱۴ گل در ۱۵ 
داشتند و فقط ۲ موفق به گلزنی شدند که یکی از این ۲ گل را 

مسعود جمعه در هفته پایانی نیم فصل نخست به ثمر رساند.
پیتسو موسیمانه از همان روزهای ابتدایی شروع به کارش در نقش 
سرمربی استقلال، به مسئله ضعف خط حمله تیمش تاکید کرد و 
با  گرفته  قرار  موسیمانه  در دسترس  ابزاری که  که  بود  مشخص 
با درخواست  با این وجود، همزمان  تفکرات او در تضاد است. 
جذب فوری مسعود جمعه، سرمربی آفریقایی استقلال سعی کرد 
بلانکو،  گوستاوو  نظیر  بازیکنانی  اختیار  در  را  بازی  فرصت  تا 
آرمان رمضانی و حتی علیرضا کوشکی قرار بدهد. در شرایطی که 
پیتسو موسیمانه  نظر  تغییر  بازیکنان در مسیر  این  انتظار می رفت 

نسبت به خود گام بردارند اما این اتفاق رخ نداد.
بلانکو، رمضانی و کوشکی در لیست خروج

بازار  رسیدن  راه  از  چشم انتظار  آبی پوشان  آفریقایی  سرمربی 
نقل وانتقالات زمستانه بود تا خانه تکانی مدنظرش را انجام بدهد. 
رفته و در  استقلال  به سراغ خط حمله  اول، موسیمانه  در وهله 
شرایطی مشغول مذاکره با مدیران باشگاه شده که علناً خواستار 

است؛  شده  تیمش  حمله  خط  در  گسترده  تحولات  و  تغییر 
کنار  در  بلانکو  گوستاوو  خبرها،  آخرین  براساس  به طوری که 
موسیمانه  مازاد  فهرست  در  کوشکی  علیرضا  و  رمضانی  آرمان 
قرار گرفته اند و مدیران باشگاه استقلال امیدوار هستند تا با این ۳ 

بازیکن توافق کنند.
خطری سهمیه خارجی آبی ها را تهدید نمی کند

مدیران  اما  دارد  قرارداد  استقلال  با  پایان فصل جاری  تا  بلانکو 
باشگاه امید دارند تا بتوانند با او به توافق مالی برسند و مهاجم 
از استقلال  آرژانتینی موردعلاقه جواد نکونام، بعد از ۱.۵ فصل 
جدا شود. بلانکو در شرایطی در لیست خروج است که در حدود 
77 درصد دیدارهای این فصل استقلال به میدان رفته و خطری 
که  رمضانی  با  توافق  نمی کند.  تهدید  را  آبی ها  خارجی  سهمیه 
استقلال است و  برای  بازی  به رکورد ۱۰۰  با سپاهان  در جدال 
کوشکی که در این مسابقه یک فرصت ایده آل گلزنی را از دست 
دو  هر  که  پیشنهاداتی  به  توجه  با  و  می آید  نظر  به  آسان تر  داد، 
بازیکن دارند، احتمالًا خبری از پرداخت غرامت به این ۲ بازیکن 

محبوب جواد نکونام نخواهد بود.
کوجو، دومین خرید استقلالِ موسیمانه؟

پیتسو موسیمانه بعد از جذب مسعود جمعه پیش از شروع به کار 
فکر جذب  در  سپاهان، حالا  برابر  او  درخشش  و  زمستانه  بازار 
مدنظر  گزینه های  از  یکی  کوجو  جوئل  است.  دیگر  مهاجم   ۲
موسیمانه است که کوجو در سفر اخیر به تهران، حتی تست های 
سهمیه  خالی شدن  منتظر  و  گذراند  موفقیت  با  هم  را  پزشکی 
به  رضایت نامه اش  هزینه  اول  قسط  پرداخت  و  خارجی  بازیکن 

باشگاه دینامو سمرقند است تا قرارداد خود با آبی پوشان را نهایی 
کند. مهاجم غنایی-قرقیزستانی با آبی ها به توافق کامل رسیده و به 
نظر می رسد باید او را دومین خرید موسیمانه در استقلال دانست.

آزادی، گزینه ایرانی محبوبِ پیتسو
تحولات  و  تغییر  دنبال  به  حالی  در  استقلال  آفریقایی  سرمربی 
که  است  اساسی  خانه تکانی  و  آبی ها  حمله  خط  در  گسترده 
آزادی  محمدرضا  حمله،  خط  در  موسیمانه  مدنظر  گزینه  دیگر 
است؛ مهاجم فعلی العروبه که روزهای پرماجرایی را در فوتبال 
باشگاهی امارات گذرانده و ۳ گل برای العروبه به ثمر رسانده اما 
از شرایط خود در تیم قعرنشین لیگ برتر امارات راضی نیست. 
آزادیِ ۲۶ ساله که سابقه عضویت کوتاه مدت در تیم استقلال را 
هم دارد، بهترین دوران حضورش در فوتبال ایران را در نساجی 
گذراند و حالا بعد از نیم فصل دوری از لیگ برتر دوباره در آستانه 

بازگشت به فوتبال ایران است.
آبی ها برای جلب رضایت موسیمانه دست به جیب می شوند

جمعه،  مسعود  جذب  از  بعد  که  دارد  زیادی  امید  موسیمانه 
و  آزادی  محمدرضا  و  کوجو  جوئل  با  توافقات  نهایی شدن 
کوشکی،  علیرضا  و  رمضانی  آرمان  بلانکو،  گوستاوو  جدایی 
سیمای خط حمله استقلال تغییر کند و باب میل او شود. نکته مهم 
آنکه آبی پوشان هم برای جذب کوجو و هم برای خرید آزادی 
البته در صورت انعقاد  باید هزینه رضایت نامه پرداخت کنند که 
فصل  تعداد  میزان  به  رضایت نامه  هزینه  رقم  بلندمدت،  قرارداد 
قرارداد بازیکن تقسیم خواهد شد تا چالش پر شدن سقف بودجه 

گریبان گیر آبی ها نشود.

خانه تکانی اساسی به سبک موسیمانه؛ 

محبوبان نکونام در حوالی درهای خروج

مربی تیم ملی شمشیربازی سابر ایران گفت: اختلاف زیای 
در  و  دارد  وجود  پشتوانه ها  و  بزرگسالان  بازیکنان  بین 
قهرمانی کشور یک بازیکن نبود که با اختلاف یک ضربه به 

بازیکن بزرگسال ببازد.
مسابقات  در  جوان  نفرات  اینکه  درباره ی  رهبری  محمد 
تا  ملی  تیم  انتخابی  و  سابر  شمشیربازی  کشور  قهرمانی 
کمک  نسل  تغییر  به  توانند  می  که  دادند  نشان  اندازه  چه 
کنند؟ بیان کرد: شرایط ما در داشتن پشتوانه ضعیف است 
افتاده است.  و واقعا کار نشده و همه کار روی دوش من 
پشتوانه ها وجود  و  بزرگسالان  بازیکنان  بین  زیای  اختلاف 
دارد. بازیکنان بزرگسالان در هر انتخابی اول و دوم شدند و 

پشتوانه ها حتی نتوانستند با اختلاف نزدیک ببازند.
او ادامه داد: اختلاف  دو بازیکن بیش از هفت، هشت امتیاز 
با  به زمان و کار کردن وجود دارد. من  نیاز زیادی  بود و 
بازیکنان جوان کار می کنم و به آنها فرصت می دهم. پنج نفر 
برای جام جهانی بلغارستان انتخاب شدند و تلاش می کنیم 
من  شوند.  اعزام  آینده  مسابقات  در  بیشتری  نفرات  تعداد 
تلاش می کنم که در هر مسابقه حداقل بین یک تا دو نفر از 
بازیکنان جوان هم حضور داشته باشند. این بازیکنان جوان 
شاید الان نتوانند نتیجه بگیرند اما ما باید راه را برای آنها 
باز کنیم تا با بازیکنان کشورهای دیگر رقابت داشته باشند و 

نهایتا یکی، دو سال دیگر بتوانیم بهره برداری کنیم.
جوان  بازیکنان  با  دیگر  کشورهای  اینکه  مورد  در  رهبری 
در  ایران  و  می کنند  شرکت  بزرگسالان  مسابقات  در  خود 
نشده  کار  کرد: چون  تصریح  است،  مانده  مورد عقب  این 
 ۸ یا   ۱۶ است جزو  ممکن  مجارستان  بازیکن ششم  است. 
نفر مسابقات بین المللی قرار بگیرد اما این در مورد بازیکنان 
ایران اتفاق نمی افتد. ما در صورتی می توانیم تیم را عوض 
کنیم که دو بازیکن در حد بازیکنان خوب بزرگسال داشته 
اگر  است.  زیاد  خیلی  اختلاف  حاضر  حال  در  اما  باشیم 
که  نبود  بازیکن  یک  باشید،  دیده  را  کشور  قهرمانی  نتایج 
با اختلاف یک ضربه به بازیکن بزرگسال ببازد. جوانان ما 
هفت، هشت پله با بازیکنان بزرگسال فاصله دارند. در حال 

حاضر این وظیفه من است که فاصله را کم کنم.
به این پرسش که فدراسیون برای  مربی تیم ملی در پاسخ 
اعزام بازیکنان جوان به مسابقات بین المللی حمایت می کند 
حتی اگر نتوانند نتیجه بگیرند؟ تاکید کرد: بله صحبت کردم 
اتفاقا یکی از شروط من برای شروع کار هم همین بود  و 

وگفتم اگر نتیجه هم نگیرند مسئولیتش با من است.
او در پاسخ به این پرسش که جام های جهانی پشت سر هم 
تغییر می کند؟  تیم در هر مسابقه  ترکیب  برگزار می شود و 
بلغارستان  جام جهانی  در  بازیکنان  ببینیم  باید  ابتدا  گفت: 
بگیرند  قبول  قابل  نتیجه  توانستند  اگر  می کنند.  کار  چه 
دست  به  خوبی  نتیجه  اگر  اما  می شود  تمدید  حضورشان 
نیاورند، در مورد نفرات بازنگری خواهیم کرد  و بین کسانی 

که خوب بازی نکردند دوباره مسابقه انتخابی می گذاریم.
در  گلزارفرد  شهریار  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  رهبری 
تونس  گرندپری  برای  چرا  اما  شد  سوم  کشور  قهرمانی 
انتخاب نشد و تنها عرفان شکوهی به عنوان بازیکن جوان 
اعزام می شود؟ تصریح کرد: قبل از اردوی کیش یک مسابقه 
را  بازیکنان  توانست  شکوهی  عرفان  و  گذاشتیم  انتخابی 
می کنم  فکر  و  است  جوان  بازیکنان  از  او  دهد.  شکست 
نزدیک ترین بازیکن به بزرگسالان باشد. در مسابقاتی که در 
این چند وقت اخیر حضور داشته عملکرد خوبی داشت و 

فکر می کنم می تواند به تیم ملی کمک کند.
 او افزود: ما به کسانی که در قهرمانی کشور توانستند مدال 
مسابقات  در  فرد  گلزار  شهریار  اما  دادیم  امتیاز   بگیرند، 
انتخابی تیم ملی ششم شد. اگر حس می کردم خوب بازی 
بود،  هم  چهارم  اگر  حتی  بود،  نزدیک  نتیجه اش  یا  کرده 
را  لازم  امتیاز  نتوانست  و  شد  ششم  او  می کردم.  انتخابش 

به دست آورد.

متاسفانه  کرد:   ادعا  هرمزگان  فولاد  بسکتبال  تیم  بازیکن 
مسئولان این باشگاه فقط وعده دادند.

احسان دلیرزهان درباره آخرین وضعیت تیم فولاد هرمزگان 
برای کنار کشیدن از لیگ برتر بسکتبال و نحوه بسته شدن 
ابتدای  ابتدای فصل، مدعی شد: چیزی که در  تیم در  این 
می بندیم،  خوبی  خیلی  تیم  که  بود  این  گفتند  ما  به  فصل 
می خواهیم  هم  را  خوبی  بازیکنان  و  داریم  خوبی  بودجه 
بگیریم. مدعی بودند شرایط بسیار مناسبی نسبت به فصول 

گذشته دارند اما متاسفانه کلی وعده دروغ به ما دادند.
شرایط  وقتی  دیگر  بازیکنان  همه  مثل  هم  ما  داد:  ادامه  او 
پیشنهاد  روی  بشنویم،  خوب  قول های  و  باشد  خوب 
و  توضیحات  با  می بندیم.  قرارداد  قاعدتا  و  می کنیم  فکر 
دو  یکی  از  بعد  بستیم.  قرارداد  دادند،  ما  به  که  وعده هایی 
بازی اما دیدیم که نه، شرایط آنطور که مدعی بودند نیست. 

همان آش و همان کاسه سال های قبل است.
را هم  ملی  تیم  پیراهن  پوشیدن  فولاد که سابقه  تیم  ستاره 
دارد، ادامه داد:  متاسفانه شرایط حتی بدتر از دو سال قبل 
شد چون من در دو فصل قبل هم با این تیم بودم و همین 
برای  را  ما  الکی  قول های  با  امسال  داشت،  وجود  شرایط 
کوچک ترین  برای  روز  هر  کردند.  راضی  قرارداد  بستن 

موضوعات هم وعده ای می دادند که انجام نمی شد.
مسئولان  از  درستی  حرف  هیچ  متاسفانه  شد:  مدعی  او 
احسان  می گفت  من  به  هنگام پور  رضا  آقای  نشنیدیم. 
کنم،  جبران  را  قبل  سال های  تو  برای  امسال  می خواهم 

دستشان درد نکند واقعا هم جبران کردند!
قرارداد  برای عقد  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  دلیرزهان 
من  داد:  توضیح  نداشت،  برتر  لیگ  از  پیشنهادی  جدید 
پیشنهاد داشتم اما چون می خواهم صد درصد قراردادم را از 
تیم هرمزگان بگیرم بازیکن آزاد نمی شوم. وحید، یوسف وند 
و ترابی برای ۵۰ درصد پول خود شکایت کردند و بازیکن 
آزاد شدند اما من برای صدر درصد پول شکایت کردم و 
بازیکن آزاد نمی شوم. همه تلاشم را می کنم که خسارت و 

ضرری که متحمل شدم را هم از این باشگاه بگیرم.
انتقاد از رفتار مسئولان باشگاه فولاد هرمزگان  دلیرزهان با 
عجیب  رفتار  با  بازیکنان  هم  و  فدراسیون  هم  شد:  مدعی 
مسئولان این باشگاه اذیت می شوند. متاسفانه با رفتار بسیار 
ناشایست نسبت به بازیکنان بومی و غیر بومی، بازیکنان را 
از خانه هایی که اجاره کرده بودند، بیرون کردند که بسیار 
زشت بود و در شان یک بازیکن حرفه ای نبود. امیدوارم در 

آینده دیگر شاهد این رفتارها نباشیم.

دلیرزهان: 
مسئولان بسکتبال فولاد وعده 

دروغ دادند

ما یک  تیم  اگرچه  بانوان گفت:  پیکان  والیبال  تیم  سرمربی 
هفته مانده به مسابقات لیگ برتر والیبال مجوز حضور گرفت 

اما تلاش ما رسیدن به قهرمانی است.
گفتگو  در  بانوان  پیکان  والیبال  تیم  سرمربی  هاشمی  مریم 
گفت:  بانوان  والیبال  لیگ  شرایط  درباره  مهر،  خبرنگار  با 
فکر  من  و  دارد  تیم حضور   ۹ امسال  لیگ  در  خوشبختانه 
رقابت ها  و  هستند  سطح  یک  در  تیم  پنج  یا  چهار  می کنم 
خیلی نزدیک بهم هستند. خدا را شکر بازیکنان ملی پوش در 
همه تیم ها پخش شدند و این طور نیست که یک تیم چندین 
ملی پوش در اختیار داشته باشد و بقیه تیم ها ملی پوش نداشته 
باشند. در واقع یک تعادلی بین تیم های حاضر در لیگ برتر 

به وجود آمده است.
از  دوره  این  در  هم  شهرستانی  تیم های  حتی  گفت:  وی 
این طور نیست که سطح  رقابت ها قدرتمند ظاهر شدند و 
کیفی مسابقات پایین باشد. رقابت بین تیم ها بسیار زیاد است 
به  و اصلًا نمی توانیم بگوییم مسابقات خیلی راحت است. 
سایپای  از  ست  یک  تبریز  تیم  گذشته  هفته  مثال  عنوان 
صدرنشین گرفت. تیم زیر ۲۰ سال یک ست از ما گرفت. من 
فکر می کنم با توجه به این شرایط رقابت ما در دور برگشت 
اصلًا  و  کنیم  کار  بهتر  باید  و  شد  خواهد  سخت تر  خیلی 

مشخص نیست تیم های اول تا چهارم کدام تیم ها هستند.
تیم  امسال  اظهارداشت:  بانوان  پیکان  والیبال  تیم  سرمربی 
ذوب آهن در لیگ والیبال حضور پیدا نکرد اما بازیکنان این 
تیم در تیم سپاهان پخش شدند و آن ها هم تیم خوبی هستند 
قرار گرفتن در جایگاه صدر جدول تلاش  برای  و همیشه 
امسال غیرقابل پیش بینی است و  لیگ  می کنند. خوشبختانه 

همین جذابیت مسابقات را دو چندان کرده است.
هاشمی در مورد وضعیت تیم پیکان گفت: ما خیلی دیر به 
لیگ والیبال اضافه شدیم و یک هفته قبل از مسابقات اسم 
تیم پیکان در مراسم قرعه کشی وارد شد و ما توانستیم در 
لیگ امسال حضور پیدا کنیم. در هفته اول با کمترین تمرین 
از ۶  بعد  پیدا کردیم.  لیگ سایپا حضور  تیم  بهترین  مقابل 
بازیکنان  از  توقعی  کردیم.  بازی  آن ها  مقابل  تمرین  جلسه 
نداشتم و به نظرم همین که بازیکنان یک ست گرفتند اتفاق 
این  عنوان  هیچ  به  شرایط  برگشت  دور  در  اما  بود  مثبتی 
طور نیست و ما همه تلاشمان را برای کسب پیروزی انجام 

خواهیم داد.
این  بانوان عنوان کرد: هدف ما  پیکان  تیم والیبال  سرمربی 
برتر  لیگ  پیکان همچون سال های گذشته در  تیم  است که 
قهرمان شود و خدا را شکر خطیبی تا به الان همه شرایط را 
مهیا کردند تا تیم به سمت و سوی قهرمانی برود. همانطور 
که می دانید کسب عنوان قهرمانی در لیگ برتر به خیلی از 
بازیکنان و اعضای کادر  باشگاه،  از جمله مدیریت  مسائل 
فنی ارتباط دارد. خدا را شکر الان همه شرایط در کنار هم 
فراهم شده و امیدوارم این هدف محقق شود. البته اگر در 
از  خارج  که  جانبی  مسائل  آف  پلی  و  برگشت  دور  طول 
حیطه ما باشد، رخ بدهد دیگر دست ما نیست. ولی می دانم 

همه تلاش ما برای رسیدن به قهرمانی است.
مجوز  تا  کرد  زیادی  تلاش  باشگاه  مدیرعامل  گفت:  وی 
او  قدردان  ما  کند  کسب  را  والیبال  برتر  لیگ  در  حضور 
هستیم. اگرچه خیلی دیر به لیگ برتر اضافه شدیم اما خدا را 
شکر شرایط خوبی داریم. پرداختی ها و حمایت های باشگاه 
سکوی  روی  تیم  که  است  نحوی  به  تمرینات  همچنین  و 

قهرمانی قرار بگیرد.
سایپا  تیم  مقابل  برگشت  دور  اول  بازی  مورد  در  هاشمی 
تیم زیر ۲۰ سال بود و قرعه  بازی ما مقابل  گفت: آخرین 
هفته  ابتدای  از  است.  لیگ  پایانی  هفته  در  ما  استراحت 
تمرینات را شروع می کنیم و ۲۵ دی ماه اولین بازی ما در 
دور برگشت مقابل سایپاست. تمام برنامه ریزی ما برای بازی 
اول است و امیدوارم بتوانیم باخت دور رفت را جبران کنیم. 
بازیکنان سایپا همان بازیکنانی هستند که من کنار آن ها دو 
سال قهرمانی و نایب قهرمانی را به دست آوردم و به همین 
خاطر شناخت خوبی از آن ها دارم. ما تمرینات خوبی داریم 

و بازیکنان هم باغیرت هستند و امیدوارم جبران کنیم.
وی در مورد جذب بازیکن برای نیم فصل دوم گفت: اکثر 
بازیکنان والیبال جذب شدند و هیچ بازیکنی بیرون نیست اما 

اگر بازیکن خوبی پیدا کنیم قطعاً جذب می کنیم.

است  امیدوار  مونیخ،  بایرن  سابق  مدافع  مارتینز،  خاوی 
فصل  این  مسابقات  در  کین  هری  نبردن  جام  طلسم  که 

بوندسلیگا بشکند.
باشگاه  تاریخ  بازیکنان  بهترین  از  یکی  عنوان  به  از کین    
تاتنهام و همچنین تیم ملی انگلیس یاد می شود اما این بازیکن 
این دو تیم جام قهرمانی را  از  نتوانسته است در هیچ یک 
هیچ  فوتبالش  دوران  در طول  به حال  تا  و  ببرد  سر  بالای 

جامی را به دست نیاورده است.
نقل  پنجره  ناکامی در  این  برای جبران  انگلیسی  این ستاره 
با  و  را ترک کرد  تاتنهام  تابستانی سال گذشته  انتقالات  و 
قراردادی به ارزش ۱۰۰ میلیون یورو راهی بایرن مونیخ شد 
و توانست گل های زیادی را هم برای این تیم به ثمر برساند 
در  آلمان  فوتبال  در  فصل حضورش  اولین  در  هم  باز  اما 

کسب حتی یک جام قهرمانی ناکام بود.
مارتینز در گفتگو با مارکا درباره این بازیکن اظهار داشت:» 
قهرمانی  جام  کسب  برای  باید  هم  هنوز  بوندسلیگا  در 
تلاش کنید. هر اتفاقی ممکن است رخ دهد. همیشه فراز و 
نشیب هایی وجود دارد اما مشخصا بایرن مدعی اصلی است. 
اولین  بالاخره  کین  و  باشد  همینطور  شرایط  که  امیدواریم 

جامش که همیشه از او فرار کرده است را به دست آورد.
در  متوالی  قهرمانی  یازده  از  پس  است.  باورنکردنی  این 
در  حضورش  سال  اولین  در  کین  بوندسلیگا،  رقابت های 
جام  بایرلورکوزن  و  نمی شود  جام  کسب  به  موفق  بایرن 
قهرمانی را بالای سر می برد! همه ما می خواهیم که او اولین 

جامش را کسب کند و این طلسم را بشکند.«

حمایت همه جانبه از کین؛ 
طلسم را بشکن و جام ببر!



بندهای لو رفته از مصوبه جدید شورای عالی فضای مجازی چه معنایی دارد؟ 
یوتیوب طلایی در راه است؟ 

شکل گیری  از  خبرآنلاین  با  گفت وگو  در  آی تی  فعال  یک 
فضای  عالی  شورای  جدید  مصوبه  براساس  جدید  مافیای 

مجازی صحبت می کند.
می گذرد،  گوگل پلی  و  واتساپ  فیلترینگ  رفع  از  روز   12  
اپلیکیشن هایی که بیش از 2 سال فیلتر بودند و در این بازه 
زمانی فیلترینگ آن ها، خسارات جبران ناپذیری به کاربران و 
انبوهی  فیلترینگ  اینحال  با  آورده است؛  وارد  کسب وکارها 
بنابر  و  است  باقی  خود  قوت  به  خارجی  اپلیکیشن های  از 
و  گوگل پلی  فیلترینگ  رفع  که  حالی  در  کارشناسان  گفته 
واتساپ در جهت حفظ امنیت کاربران اقدام ارزنده ای بوده 
است اما نیاز کاربران به تهیه فیلترشکن را از بین نبرده است.

از  خبرآنلاین  با  گفت وگو  در   ،IT کارشناس  نوری،  میلاد 
بندهای  سایر  واتساپ،  و  گوگل پلی  فیلترینگ  رفع  اثرات 
که  خساراتی  و  مجازی  فضای  عالی  شورای  اخیر  مصوبه 
فیلترینگ در سال های اخیر به کاربران ایرانی و کسب وکارها 
وارد کرده است، می گوید؛ مشروح این گفت وگو را در ادامه 

بخوانید:
نیز فیلتر کنند، دغدغه ای برای  اگر سرویس بانک ها را 

مردم ایجاد نمی شود
واتساپ  فیلترینگ  رفع  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  نوری 
است  داده  کاهش  را  فیلترشکن  به  کاربران  نیاز  تلگرام  و 
از  مردم  هرچند  سرویسی،  هر  فیلترینگ  گفت:» رفع  نه،  یا 
آن ها کم استفاده کنند و اولویت پایین تری برای آن ها داشته 
باشد، قطعا بهتر از فیلتر بودن آن است اما به دلیل گستردگی 
سرویس های فیلتر شده که کاربران به شکل روزانه  به آن ها 
را  کاربران  دغدغه   سرویس  دو  فیلترینگ  رفع  دارند،  نیاز 
کمتر  فیلترشکن  از  کاربران  استفاده  و  نمی کند  برطرف 
و  نمی شدند  فیلتر  رفع  واتساپ  و  گوگل پلی  نمی شود.اگر 
تنها تلگرام رفع فیلتر می شد نیز وضعیت به همین منوال بود؛ 
کاربران  بین  در  واتساپ  به  نسبت  تلگرام  که  است  درست 
ایرانی محبوب تر است اما بازهم با رفع فیلترینگ تلگرام نیاز 
نیز  اینستاگرام  فیلترشکن کمتر نمی شد و در صورتی که  به 
بود؛  منوال  همین  به  وضعیت  می شد،  فیلتر  رفع  تنهایی  به 
استفاده  به  خود  روزانه  نیازهای  رفع  برای  کاربران  چراکه 
از آن  نیاز دارند و کاربری هریک  از سرویس های متعددی 

سرویس ها با دیگری فرق می کند.
در حال حاضر کاربران برای دیدن محتوای سرگرم کننده به 

اینستاگرام و برای اخبار خواندن به تلگرام می روند؛ کاربری 
که در تلگرام اخبار می خواند، ممکن است تماس تصویری 
و صوتی خود را در واتساپ انجام دهد و در نتیجه کاربران 
نیاز  آنقدر  حال حاضر  در  و  دارند  نیاز  سرویس ها  تمام  به 
به فیلترشکن زیاد است که اگر سرویس بانک ها را نیز فیلتر 
کنیم، دغدغه ای برای کاربران ایجاد نمی شود و ممکن است 

تنها یک درصد نیاز به فیلترشکن اضافه شود.
هزینه  شدن  حذف  به  منجر  فیلترینگ  رفع  این  نتیجه  در 

فیلترشکن از سبد خانوارها نشده است.
رفع فیلترینگ گوگل پلی ۲ اثر مثبت داشته است

رفع  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ادامه  در  آی تی  فعال  این 
گفت:»  است،  داشته  مثبتی  اثرات  چه  گوگل پلی  فیلترینگ 
رفع فیلترینگ گوگل پلی دو مشکل مهم را حل کرده است:

و  بدافزارها  سری  یک  گوگل:  امنیتی  سپر  شدن  فعال 
اپلیکیشن های مخرب را در گوشی کاربر شناسایی می کند و 
به آن هشدار می دهد و در موارد خیلی حساس اپلیکیشن را 
به شکل خودکار حذف می کند؛ زمانی که این اپلیکیشن فیلتر 
بود، سپر امنیتی آن به خوبی عمل نمی کرد و اپلیکیشن های 

مخرب بدون تشخیص در گوشی کاربر باقی می ماندند.
بدافزارها:  به  همراه  تلفن های  آلودگی  احتمال  آمدن  پایین 
فیلترشکن  به  روزانه  نیاز  رفع  برای  کاربران  که  زمانی 
در  که  فیلترشکنی  اولین  که  می شوند  مجبور  دارند،  نیاز 
این  و  کنند  نصب  را  می کند  کار  همراهشان  گوشی های 
از  است،  فیلتر  پلی  گوگل  که  زمانی  است  ممکن  نصب 
کانال های  از  نصب  این  معمولا  گیرد،  انجام  هردرگاهی 
ممکن  که  می گرفت  صورت  ناشناس  سایت های  و  تلگرام 
بود به بدافزار آلوده باشند و گوشی همراه را آلوده کنند اما 
حداقل در حال حاضر کاربران می توانند نرم افزارهای مورد 

نیاز خود را از جای امنی تهیه کنند.«
وارد  کاربران  به  سال ها  این  در  فیلترینگ  که  خسارتی 

کرده است، قابل جبران نیست
او در ادامه و در پاسخ به این پرسش که فیلترینگ چه اثرات 
است،  جبران  قابل  آن  خسارات  آیا  و  است  داشته  مخربی 
و  کسب وکارها  به  امروز  به  تا  فیلترینگ  که  گفت:»آسیبی 

کاربران زده است، جبران پذیر نیست. 
برای جلوگیری از تکرار آن در آینده، ما باید نیاز کاربران به 
فیلترشکن را به حداقل برسانیم.در حال حاضر نرم افزارهای 

کاربران  از  غریبی  و  عجیب  دسترسی های  فیلترشکن 
به  دسترسی  درخواست  آن ها  از  برخی  حتی  می گیرند، 
ممکن  کاربران  عموم  که  آنجا  از  اما  می کنند  را  مخاطبان 
را  اجازه دسترسی  این  باشند،  نداشته  اطلاعات کافی  است 
به  را  فیلترشکن  به  نیاز  که  زمانی  و   می دهند  نرم افزار  به 
از  استفاده  به  نیازی  دیگر  کاربران  عموم  برسانیم،  حداقل 
این نرم افزارها نخواهند داشت و نیازهای روزانه کاربر بدون 

فیلترشکن باید برطرف شود.
نیاز ما به فیلترشکن هیچوقت صفر نمی شود

نوری در ادامه و در پاسخ به این پرسش که با رفع فیلترینگ 
تمام اپلیکیشن ها، نیاز کاربران به استفاده از فیلترشکن از بین 
می رود، گفت:»خیر؛ ما تحریم ها را نیز داریم. کاربران برای 
ایران را تحریم   از خدمات سرویس هایی که آی پی  استفاده 

کرده اند، نیاز به استفاده از فیلترشکن دارند.
نیاز ما به فیلترشکن هیچوقت صفر نمی شود اما هرچقدر نیاز 
به فیلترشکن را کاهش دهیم و کاربر را به سمت استفاده از 
خدمات سرویس های رسمی هدایت کنیم، امنیت کاربران را 

بیشتر کرده ایم و حداقل خودتحریمی نکرده ایم.«
مافیای  به  را  خود  جای  طبقاتی  اینترنت  مافیای 

می دهد فیلترشکن فروش ها 
که  پرسش  این  به  پاسخ  در  و  ادامه  در  آی تی  فعالی  این 
است،  عملیاتی  و  درست  چقدر  اقشار  اینترنت  راهکار 
اواسط  از  قانونی  فیلترشکن  و  طبقاتی  اینترنت  گفت:»بحث 
دهه ۸۰ مطرح بوده است و تا به امروز به سرانجام نرسیده 
نبوده  درستی  راهکار  برهه ای  هیچ  در  و  هیچوقت  و  است 
کودکان  به  که  می شد  گفته  زارع پور  آقای  دوره  در  است؛ 
با  همواره  و  شود  داده  تخصیص  کودکان«  پاک  »اینترنت 
شده  آورده  آن  نام  مختلف  دوره های  در  گوناگون  نام های 
آن  برای  را  اقشار«  »اینترنت  نام  نیز  حاضر  حال  در  است. 
آزاد  اینترنت  این  که  نیست  گرفته اند.هنوز مشخص  نظر  در 
آزاد  اینترنت  این  اگر  اما  یابد  تخصیص  چگونه  است  قرار 
اینترنت  این  می توانند  افراد  این  باشد،  افراد  خط  روی  بر 
یا  و  دهند  قرار  بخواهند  که  کسی  هر  اختیار  در  را  آزاد 
پای  باشند،  داشته  وجود  آزادی  خاص  سیمکارت های  اگر 
که  رانتی  واسطه  به  که  آمد  خواهد  میان  در  شرکت هایی 
اختیار  در  و  کنند  فروش  و  خرید  را  آن ها  می توانند  دارند 
فیلترشکن  مافیای  که  همان طور  و  دهند  قرار  افراد  سایر 
شکل  طبقاتی  اینترنت  مافیای  زمان  آن  در  داریم،  فروش ها 
خواهد گرفت و دوباره یک محل کسب درآمد تازه ای شکل 
فیلترشکن  دنبال  به  اینکه  به جای  کاربران  و  خواهد گرفت 

بروند، به دنبال اینترنت طبقاتی خواهند رفت.«
یوتیوب رفع فیلتر نمی شود؟

چه  دولت  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  و  آخر  در  او 
راهکارهایی برای مقابله با فیلترینگ دارد، گفت:» طبق تایید 
مصوبه  اسلامی،  تبلیغات  سازمان  رئیس  قمی،  محمد  آقای 
بند  یک  است؛  داشته  بند   ۳2 مجازی  فضای  عالی  شورای 
تخصیص  واتساپ  و  گوگل پلی  فیلترینگ  رفع  به  صرفا  آن 
داده شده است و دو بند آن در خصوص پوسته بوده است.

پوسته به این معنا است که ما یک واسط نرم افزاری ایجاد 
کنیم تا کاربران اطلاعات را از یوتیوب بگیرند و آن میزانی 
را  نرم افزار  نوعی  به  و  کنیم  فیلتر  را  است  مدنظرمان  که 
حکمرانی پذیر کنیم و به کاربران ارائه کنیم؛ این اقدام حریم 

خصوصی کاربران را به شدت نقض می کند.
خیلی  می کنند،  مطرح  را  پوسته  ایجاد  موضوع  که  افرادی 
می کنند،  تکیه  تلگرام  غیررسمی  پوسته های  تجربه  روی  بر 
منبع  یا  و   open source اپلیکیشن  تلگرام یک  در حالی که 
داده  را  اجازه  این  افراد  تمام  به  تلگرام  خود  و  است  باز 
است که بتوانند این کار را انجام دهند اما یوتیوب و سایر 
اپلیکیشن های مانند آن، چنین اجازه ای را نداده اند و طراحی 
چنین پوسته هایی برای یوتیوب از نظر فنی غیرممکن است.«

مرتضی الویری فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: کسانی 
باید  ایستاده اند   CFT و  پالرمو  به  ما  پیوستن  مقابل  در  که 
مسئولیت بدتر شدن وضعیت را بپذیرند.به گزارش خبرآنلاین، 
سه شنبه گذشته خبری از عبدالناصر همتی سوی وزیر اقتصاد، 
مبنی بر موافقت رهبری با طرح مجدد لوایح مربوط به پیوستن 
تشخیص  مجمع  در  )اف ای تی اف(  مالی  اقدام  ویژه  گروه  به 
مصلحت منتشر شد. خبری که به نظر می رسد حاصل دیدار 
شامگاه دوشنبه مسعود پزشکیان رییس جمهور با رهبر انقلاب 
بود.در همان ساعات اولیه، محسن دهنوی، رئیس مرکز ارزیابی 
و نظارت راهبردی اجرای سیاست های کلی نظام در یک برنامه 
تلویزیونی گفت: در دولت جدید، آقای دکتر پزشکیان مجددا 
کردند  درخواست  و  داشتند  رهبری  معظم  مقام  با  ای  مکاتبه 
من  شود.  بررسی  تشخیص  مجمع  در  مجددا  پرونده  این  که 
همینجا تاکید می کنم که رهبری موافقت کردند که  پرونده 
FATF در مجمع تشخیص بررسی شود و به هیچ وجه به معنی 
موافقت با تصویب یا قانونی شدن آن نیست. این پرونده باید 
فرآیند خودش را طی کند. خواهش می کنم مسئولان دولتی و 
مجلس شتاب زده اظهار نظر نکنند. همین طوری بازار ملتهب 
است و التهاب الکی ایجاد نکنیم. پرونده FATF باید فرآیند 
خودش را طی کند، دولت استدلال خودش را در کمیسیون 
مطرح می کند و سپس در صحن مجلس مطرح می شود.جالب 
ترین واکنش را مصطفی میرسلیم عضو تشخیص مصلحت نظام 
از خود نشان داد. او در رابطه با بررسی دوباره لوایح  پالرمو 
و CFT در چارچوب FATF و اظهارات اخیر وزیر اقتصاد و 
رییس جمهور مبنی بر اینکه بررسی مجدد این طرح در مجمع 
تایید شده است، تصریح کرد: کسی  نیز  انقلاب  توسط رهبر 
مخالف این اقداماتی که باید در چهارچوب گروه ویژه اقدامات 
مالی صورت بگیرد، نیست. این مجموعه از مقررات اگر به طور 
مؤثر اجرا شود، مانع از پولشویی و حمایت از تروریسم خواهد 
اجازه  ما  ما غنی است.  نیست، کشور   FATF ما  شد. مشکل 
داده ایم به یک عده که پول های باد آورده ای بدست آورند و 
آن را به دلار تبدیل کنند، وارد بازار کنند و باعث التهاب بازار 
دلار و گرانی ها شوند. این موضوعات مشکل اساسی ما هستند 
و مردم این را می خواهند، با FATF چه کار دارند؟اما آیا می 
توان امیدوار بود که مجمع تشخیص مصلحت نظام در آینده 

ای نزدیک، بالاخره به جدال در مورد پیوستن و یا نپیوستن به 
FATF پایان دهد؟ این سوالی است که خبرگزاری خبرآنلاین 
از دو چهره سیاسی  پرسید. حمیدرضا جلایی پور در گفت 
و گویی که با این خبرگزاری داشت، عنوان کرد: با توجه به 
نظر مساعد رهبری، ایران به اف ای تی اف خواهد پیوست و این 
به زودی حل می شود. بسیار،  تاخیر و زیان  به رغم  موضوع 

مرتضی الویری دیگر چهره اصلاح طلب هم اگرچه خطرات 
نپیوستن به اف ای تی اف را خیلی زیاد می داند اما برآوردی 
از تصمیم گیری احتمالی مجمع تشخیص مصلحت نظام نمی 
دهد. مشروح گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با مرتضی الویری، 

نماینده ادوار مجلس و شهردار پیشین تهران را بخوانید؛
****

با  گو  و  گفت  در  مجلس  ادوار  نماینده  الویری،  مرتضی 
اف  تی  ای  اف  سازوکار  تعریف  در  خبرآنلاین،  خبرگزاری 
گفت: اف ای تی اف، سازمانی بین دولتی است که از امکان 
رصد پولشویی و تامین مالی تروریسم برخوردار است. قریب 
به تمام کشورهای دنیا، در این مجموعه تعریف می شوند و اگر 
چنین چیزی را نپذیرند، امکان عملیات بانکی و تجارت شان با 

یکدیگر با مشکل مواجه خواهد شد.
بازهم  باشیم  تحریم  در  و همچنان  بپذیریم  را   FATF اگر 

مشکلات مبادلات جهانی ادامه خواهد داشت
وی عنوان کرد: متاسفانه ایران بنا به دلایلی در این مجموعه قرار 
نگرفت و در نهایت ذیل لیست سیاه اف ای تی اف رفت. نتیجه 
اینکه مبادلات ما با دنیا بسیار مشکل شده است. البته مشکلات 
مبادلات ما با دنیا فقط اف ای تی اف نیست. بلکه خود تحریم 
هم عامل دیگری برای بروز و ظهور مشکلات است. به عبارتی 
اگر ما FATF را بپذیریم ولی همچنان در تحریم باشیم باز هم 
مشکلات مبادلات جهانی ما و فعالیت های ما در سطح بین 
قدم  اف  تی  ای  اف  پذیرش  اما  داشت.  ادامه خواهد  المللی 
بزرگی است که حتی کشورهایی که در تحریم ها هستند اف ای 
تی اف را پذیرفتند و یک مرحله از موانع را پشت سر گذاشته 
اند.  الویری تاکید کرد: کسانی که در مقابل پیوستن ما به پالرمو 
و CFT ایستاده اند باید مسئولیت بدتر شدن وضعیت را بپذیرند، 
طبیعتا تبعات نپذیرفتن این لوایح می تواند ابعاد وسیع تری داشته 
باشد و تنگناهایی که برای ما به وجود خواهد آمد، مشکلات 

بسیاری ایجاد می کند.
توسعه کشور در گروی مبادلات جهانی است

وی با بیان اینکه استدلال های مخالفان برای من قابل توجیه 
نیست، گفت: برخی بر این باور هستند که اگر سیاست های 
انقباظی را بر کشور اعمال کنیم و از راهبرد خودکفایی استفاده 
کنیم،  تامین  باید خودمان  را  چیز  همه  که  کنیم  فکر  و  کنیم 
خواهیم توانست به توسعه دست پیدا کنیم. اما تجربیات جهانی، 
این واقعیت قطعی را به ما نشان می دهد که توسعه در گروی 
مبادلات جهانی است. به عبارت دیگر اگر ما با جامعه جهانی 
کار نکنیم و تولیدات خود را در معرض بازار جهانی قرار ندهیم 
و بالعکس تولیدات داخلی را در رقابت با تکنولوژی ها پیشرفته 

تعریف نکنیم، دچار عقب ماندگی مزمن خواهیم شد.
این چهره اصلاح طلب در ادامه افزود: متاسفانه برخی به این 
واقعیت توجه نمی کنند و به قولی می خواهند چرخ را دوباره 
اختراع کنند. حتی عبارت هایی را به کار می برند نظیر این 
جمله که ما توسعه کشور را به مبادلات جهانی و یا تحریم ها 
گره نمی زنیم. در حالی که اگر نگاهی به کشورهای مختلف 
دنیا بیندازیم ملاحظه می کنیم آن کشورهایی که مانند کوبا یا 
کره شمالی گرفتار تحریم های جهانی شدند چگونه از مسیر 

توسعه باز ماندند.
ادامه وضعیت فعلی کشور را به ورشکستگی کامل خواهد 

رساند
الویری در مورد احتمال تصویب پیوستن ایران به اف ای تی 
اف هم گفت: من برآوردی از ترکیب مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و اینکه در آن مجمع، FATF  رای کافی خواهد آورد یا نه 
ندارم. ولی در این مساله تردید ندارم که تداوم وضعیت فعلی، 
کشور را به ورطه نابودی خواهد برد و ایران به ورشکستگی 
کامل خواهد رسید. چرا که حتی کشورهای دوست هم دیگر 
نمی توانند با ما کار کنند و همکاری اروپا را هم باید کاملا به 

فراموشی بسپاریم.
کنوانسیون  در  عضویت  نپذیرفتن  کرد:  عنوان  پایان  در  وی 
پالرمو علاوه بر ضیق اقتصادی، مشکلات امنیتی هم برای ما 
ایجاد کند، هرچند ما ادعا نمی کنیم که این پیوستن می تواند 
اما حداقل می تواند راه را  تمام مشکلات کشور را حل کند 

برای حل مشکلات و رسیدن به وضعیت طبیعی هموار کند.

معاون سیاسی وزارت کشور: 

در صورت نیاز قانون احزاب را اصلاح می کنیم 
محدودیت و ممنوعیتی برای تصحیح برخی روندها نداریم

آل اسحاق: 

واقعیت های اقتصادی و شرایط زمانی ایجاب می کند که 
تجدیدنظر جدی در خصوص FATF صورت گیرد

باید دور از حب و بغض  در این مورد تصمیم گیری شود

اینکه در حال حاضر  بیان  با  معاون سیاسی وزارت کشور 
با  گفت:  نیست،   ما  کار  دستور  در  احزاب  قانون  بازبینی 
توجه به اینکه چندسالی است از اجرای این قانون گذشته 
می کنند  مراجعه  احزاب  خانه  به  که  رسمی  احزاب  است 
موضوعاتی را در این باره مطرح کرده اند و خود ما هم به 
تقویت، روان  برای  نتیجه رسیده ایم که در بخش هایی  این 
بودن و تسهیل در فعالیت احزاب نیاز است که اصلاحاتی 
با  از همین رو داریم تلاش می کنیم  بگیرد  در آن صورت 
نظر احزاب اگر اصلاحاتی نیاز است به دولت ارائه دهیم و 
اگر ساز و کار قانونی آن مشخص شد موضوع را با مجلس 
در میان بگذاریم و قانون را برای تقویت و تاثیرگذاری کار 

احزاب اصلاح کنیم. 
علی زینی وند معاون سیاسی وزارت کشور در گفت وگو با 
ایلنا، درباره نظارت بر عملکرد استانداران گفت:  خبرنگار 
و  ساز  یک  و  منصوب شده اند  استانداران  در حال حاضر 
کار نظارت رسمی داریم و آقای وزیر هم قرار است یک 
تعیین  را  نیز شاخص هایی  ما  دهند.  تشکیل  را  کارگروهی 
از  عملکرد  گزارش  شاخص ها  این  براساس  که  کرده ایم 

استانداران خواهیم گرفت.
و  کرد  خواهیم  سفر  استان ها  به  همچنین  داد:  ادامه  وی 
براساس وظایفی که دارند قرار است بعد از یک سال این 
عملکردها بررسی شود البته این به معنای این نیست که در 
کرد  نخواهیم  بررسی  را  استانداران  عملکرد  یکسال  طول 
تعامل  هم  با  و  دارد  وجود  ارزیابی  سال  طول  در  بلکه 
داریم و طی گفت وگوهایی که خواهیم داشت مسائل لازم 
هم  را  آنها  صحبت های  و  شد  خواهد  گفته  استانداران  به 
تجربه  با  افرادی  ما  استانداران  الحمدالله  شنید  خواهیم 
انجام  اساس  این  بر  ما  نظارتی  کار  و  بنابراین ساز  هستند 

خواهد شد.
از  دیگری  بخش  در  کشور  وزارت  سیاسی  معاون 
در  گفت:  احزاب  قانون  بازبینی  درباره  خود  صحبت های 
حال حاضر بازبینی قانون احزاب در دستور کار ما نیست 
قانون  این  اجرای  از  است  اینکه چندسالی  به  توجه  با  اما 
مراجعه  احزاب  خانه  به  که  رسمی  احزاب  است  گذشته 
می کنند موضوعاتی را در این باره مطرح کرده اند و خود ما 

هم به این نتیجه رسیده ایم که  در بخش هایی برای تقویت، 
که  است  نیاز  احزاب  فعالیت  در  تسهیل  و  بودن  روان 
اصلاحاتی در آن صورت بگیرد از همین رو داریم تلاش 
به دولت  نیاز است  اگر اصلاحاتی  احزاب  نظر  با  می کنیم 
ارائه دهیم و اگر ساز و کار قانونی آن مشخص شد موضوع 
و  تقویت  برای  را  قانون  و  بگذاریم  میان  در  مجلس  با  را 

تاثیرگذاری کار احزاب اصلاح کنیم.
در  استانداران گفت:  با  احزاب  درباره همکاری  وند  زینی 
منشوری که دولت تعیین کرده و به استانداران ابلاغ کرده 
با احزاب وجود دارد، قاعدتا ما احزاب  ایم، بحث تعامل 
و تشکل ها را مشاورین بی منت و بی مزد با تجربه و دانش 
منظم  احزاب رسمی جلسات  با  استانداران  می دانیم. حتما 
خواهند داشت و اعلام کرده ایم اگر خانه احزاب در استانی 
قطعا  هم  جلسات  این  دل  در  شود  برقرار  است،  تعطیل 

استانداران از احزاب کمک خواهند گرفت. 
وی همچنین درباره لایحه جرم سیاسی گفت: در این زمینه 
هنوز بحثی نکرده ایم اما قاعدتا اگر نیاز باشد با نظر نخبگان 
با  نهایت  در  و  مجلس  با  تعامل  و  ذیربط  دستگاه های  و 
نظر شورای نگهبان این کار را انجام خواهیم داد. ما برای 
تقوت  و  فعالیت ها  در  تسهیل  عدالت،  رعایت  شفافیت، 
نهادهای مدنی و احزاب، هیچ محدودیت و ممنوعیتی هم 
در قانون احزاب و هم در قانون جرم سیاسی برای اصلاح 
باشد حتما  نیاز  اگر  و  نداریم  روندها  از  برخی  و تصحیح 

این موضوع را پیگیری می کنیم. 

در   FATF پذیرش  احتمال  رابطه  در  موتلفه  حزب  عضو 
آقا  که  همان طور  گفت:  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
واقعیت های  است،  آن  دنبال  به  هم  دولت  و  دادند  مجوز 
تجدیدنظر  که  می کند  ایجاب  زمانی  شرایط  و  اقتصادی 
جدی در این خصوص صورت بگیرد. به نظر من، این نظر 
اقتضائات  زیرا  بود،  خواهد  قبلی  نظر  از  غیر  قطعاً  جدید 

تغییر کرده است. 
در  دولت ششم  در  بازرگانی  سابق  وزیر  آل اسحاق  یحیی 
گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، در رابطه با تاثیر پدیرش 
در  طرح  این  تصویب  احتمال  و  ایران  اقتصاد  در   FATF
بلاتکلیف  سال هاست  که  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
مجموعه  مقطعی،  در   FATF درباره  کرد:  تصریح  مانده، 
نظام از جمله نخبگان، مجلس و مجمع تشخیص مصلحت 
نطام، موضوع را بررسی کردند و به این نتیجه رسیدند که 
که  است  این  واقعیت  اما  رد کردند.  را  آن  به هر صورت 
موقع  آن  گذشته  شرایط  با  کنونی  شرایط  و  گذشته  زمان 

تفاوت دارد.
این عضو حزب موتلفه عنوان کرد: همان طور که آقا مجوز 
دادند و دولت هم به دنبال آن است، واقعیت های اقتصادی 
در  جدی  تجدیدنظر  که  می کند  ایجاب  زمانی  شرایط  و 
جدید  نظر  این  من،  نظر  به  بگیرد.  صورت  خصوص  این 
تغییر  اقتضائات  زیرا  بود،  خواهد  قبلی  نظر  از  غیر  قطعاً 

کرده است. 
وی ادامه داد: امیدواریم که این موضوع را به خوبی بررسی 
ملت،  منافع  واقعاً  و  آید  دست  به  مطلوب  نتایج  و  کنند 
کشور، شرایط جهانی و منطقه ای را در نظر بگیرند و با یک 
نگاه الهی و خدایی و دور از حب و بغض ها، تصمیم گیری 
کنند و نظری بدهند تا ان شاءالله مشکلات کشور حل شود.

تصویب  با  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  اسحاق  آل 
کرد:  عنوان  شد،  خواهد  حل  اقتصادی  مشکلات   ،FATF
دم  موضوع  این  بگیرند،  تصمیم  زودتر  باید  بالاخره  بله؛ 

کشیده است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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الویری:

 پذیرش FATF و رفع تحریم ها راه را برای حل مشکلات هموار می کند
توسعه کشور در گرو مبادلات جهانی است، این یک واقعیت قطعی است

آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری سیاهکل در نظر دارد پروژه تهیه مصالح واجراء3000متر 
بتنی پرسی  با کفپوش  معابر شهر سیاهکل   پیاده روسازی  مربع  
ترافیکی رنگی را از طریق  بر گزاری مناقصه عمومی  در سامانه 
ستاد به پیمانکار  واجد شرایط واگذار نماید علاقه مندان با توجه 
تاریخ1403/10/15لغایت1403/10/22  از  میتوانند  زیر  شرایط  به 
نسبت به خرید اسناد  وشرکت در مناقصه اقدام نمایند  آخرین 
ستاد  سامانه  طریق  از  قیمت  وپیشنهاد  مدارک  ارائه   مهلت 
1403/11/02و زمان باز گشایی ساعت 11صبح روز1403/11/03در 

محل  شهرداری سیاهکل خواهد بود 
 - برآورد اولیه18/282/713/146ریال

 شهردار سیاهکل
 کمیل لاهوتی
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